
 ميان بر هكرها 
با استفاده از هوش مصنوعي

مقدمه مذاكره بزرگ يا نشانه اي از حسن نيت دو طرف؟

 رونمايي از گشايش
 6 ميليارد دلاري

يادداشت-2 يادداشت-1

 اعتماد سازي 
در بازار سرمايه 

نگاهي به شركاي تجاري 
ايران در آفريقا

بازار سرمايه به عنوان دماسنج 
اقتصادي كشور در حال حاضر 
سومين سال متوالي است كه 
بدترين عملكرد را بين بازار هاي 
موازي ثبت ك��رده. بازاري كه 
پتانسيل جذب سرمايه خرد 
و كلان را دارد و بس��تري مولد 
براي سرمايه گذران است و اگر 
هدايت نقدينگي در اين بازار به درستي انجام شود مهم ترين 
محرك توليد ناخالص داخلي اقتصاد كشور است. متاسفانه 
با بي تدبيري،تصميم گيري هاي جزيره اي،قيمت گذاري 
دستوري،دست درازي به سود صنايع مادر بازار سرمايه به 
عنوان يك فضاي نا امن سرمايه گذاري و در نهايت موجب 
از بين رفتن اعتماد سرمايه گذاري در اين بازار شده است. 
 دولت ب��ه عنوان مهم ترين متولي اين ب��ازار نقش قابل 
توجهي در ايجاد بس��تري امن و اعتماد س��ازي و ورود 
س��رمايه گذار به اين بازار دارد. متاسفانه كارنامه دو ساله 
دولت فعلي نش��ان مي دهد با وجود شعار هاي رنگارنگ 
حمايت از بازار و اعتماد س��ازي مجدد نه تنها هيچكدام 
عملي نشده است بلكه دولت با تداوم ايجاد فضاي ناامن 
س��رمايه گذاري از جمله تداوم قيمت گذاری دستوري 
صنايع، سركوب قيمت ارز شركت هاي صادراتي، دست 
درازي به سود صنايع مادر باعث افزايش سرسام آور هزينه 
شركت ها شده است و باعث عدم ورود سرمايه گذار به بازار 
و هدايت نقدينگي به بازارهايي شده است كه دولت تاثير 
قابل توجهی در آن بازار ندارد آمار ها نشان مي دهد در طول 
دو سال اخير دولت فعلي بدترين عملكرد را در بازار سرمايه 
در مقايسه با عملكرد دو دولت قبل ثبت كرده است.  در 
شرايط فعلي دولت با وجود كسري بودجه و فضاي ركود 
تورمي كه ايجاد كرده است به عنوان مهم ترين ريسك بازار 
سرمايه تلقي مي شود چرا كه در ذهن سرمايه گذاران ترس 
و نااطميناني ايجاد كرده است كه هر لحظه ممكن است 
براي تامين مالي و جبران كسري بودجه مي تواند صنعت را 
از سود دهي به مرز نابودي سوق دهد اين مهم در بلندمدت 
به عنوان زنگ خاطري براي اقتصاد كش��ور خواهد بود 
صنايع غير نفتي در وضعيت تحريمي كمك قابل توجهي 
به ارزآوري و بهبود شرايط اقتصادي ايفا مي كنند دولت 
با دس��ت درازي به سود اين صنايع باعث نابودي توليد و 
هدايت نقدينگي به بازار هاي غير مولد خواهد ش��د. اما 
وضعيت فعلي بازار سرمايه نشان مي دهد با كاهش ريسك 
سرمايه گذاري طي سيكل هاي گذشته بازار سرمايه دوره 
رونق و ركودي را تجربه كرده است انتظارات تورمي اقزايش 
فزاينده نقدينگي افزايش قيمت ارز مهمترين درايور هاي 
رش��د بازار از منظر سيس��تماتيك بوده به نظر مي رسد 
سيكل رونق بازار آغاز شده است فراز و نشيب ها لازمه يك 
روند صعودي است بررسي ها نشان مي دهند بسياري از 
قيمت سهام شركت ها به سطح ارزندگي رسيده اند چرا 
كه سرمايه گذاري به ديد ميان مدت در اين بازار بازدهي 
ادامه در صفحه 4 بهتري نسبت به... 

همان طور كه در جريان سفر 
اخي��ر رييس جمه��وري به 
كش��ورهاي آفريقايي مطرح 
شد، اين كش��ورها مي توانند 
به عنوان شركاي مهم تجاري 
ايران مطرح شوند و نگاهي به 
آمارهاي اخي��ر نيز به خوبي 
اين موضوع را ثابت مي كند. 
آفريقاي جنوبي به دليل تجارت خارجي بيش از ۲۵۰ 
ميليارد دلاري، عضويت در بريكس، عضويت در گروه 
۲۰، دانش و اقتصاد مطلوب و قرار گرفتن در موقعيت 
جغرافيايي مناس��ب، اهميت ويژه اي دارد و برگزاري 
اين كميس��يون بعد از چندين سال وقفه نشان دهنده 
اراده طرفين براي رش��د مناسبات است كه اميدواريم 
اين نشست و حضور رييس جمهور محترم در اجلاس 
بريكس در روزهاي آتي مقدمه اي براي عضويت ايران در 
اين گروه و رشد تعاملات اقتصادي دو كشور شود. سهم 
ما از تجارت با قاره آفريقا، س��هم ناچيزي است و براي 
افزايش تجارت بايد ضمن معرفي كالاهاي ايراني به بازار 
آفريقا، فراهم آوردن ش��ناخت مناسب از قوانين و بازار 
طرفين، موانع حمل كالا و جابه جايي پول برطرف شود.

در چهار ماهه نخست امسال، غنا با خريد ۵۴.۴ ميليون 
دلار كالاي ايراني مقصد نخس��ت صادرات كشورمان 
به آفريقا بود و آفريقاي جنوبي با فروش ۹ ميليون دلار 
كالا در رتبه نخست كشورهاي تامين كننده كالاهاي 
مورد نياز كش��ورمان در بين آفريقايي ها بود. در چهار 
ماه نخست امس��ال ۴۳۲ هزار تن كالا به ارزش ۱۵۲.۴ 
ميليون دلار به ۳۸ كشور آفريقايي صادر و ۱۷.۲ هزار تن 
كالا به ارزش ۲۳.۵ ميليون دلار از ۱۸ كشور آفريقايي 

واردات به كشور انجام شده است.
غنا با خريد ۱۰۵ ه��زار تن كالا به ارزش ۵۴.۴ ميليون 
دلار، آفريقاي جنوبي با ۱۰۲ هزار تن كالا به ارزش ۲۹.۳ 
ميليون دلار، موزامبيك با ۸۰ ه��زار تن كالا به ارزش 
۱۹.۳ ميليون دلار، كنيا با ۳۶.۶ هزار تن به ارزش ۱۲.۳ 
ميليون دلار، تانزانيا با ۳۶ هزار ت��ن كالا به ارزش ۹.۶ 
ميليون دلار، سومالي با ۴۲ هزار تن به ارزش ۸.۸ ميليون 
دلار و سودان با ۱۰.۸ هزار تن به ارزش ۳.۳ ميليون دلار، 
هفت مقصد نخس��ت صادرات كالاهاي ايراني به قاره 
آفريقا در چهار ماه نخس��ت امسال بودند. محصولات 
آهني و فولادي با ۶۱ميليون دلار، اوره با ۴۴.۶ ميليون 
دلار، قير با ۲۰.۸ ميليون دلار، مواد غذايي و محصولات 
كشاورزي با ۱۳.۴ ميليون دلار، گاز مايع و بوتان با ۲.۷ 
ميليون دلار، پنج محصول صادراتي عمده ايران به قاره 
آفريقا در اين مدت بودند. آفريقاي جنوبي با فروش ۹ 
ميليون دلار كالا، كنيا با ۳.۴ ميليون دلار، تانزانيا با ۲.۷ 
ميليون دلار، غنا با ۲.۴ ميليون دلار، كنگو با ۱.۸ ميليون 
دلار، سيشل با ۱.۳ ميليون دلار و اوگاندا با ۱.۲ ميليون 
دلار، هفت كشور نخست تامين كننده كالا براي ايران 

در بين كشورهاي آفريقايي در چهار ماه اخير بودند. 

روح الله لطيفيمحمد  غفوري

»تعادل« گزارش مي دهد

دولت موافق تفكيك؛ وزير صمت مخالف بزرگ

 اين هفته لايحه تشكيل وزارت بازرگاني به صحن مي آيد؟ 

بورس؛ خسته و در انتظار

 جـدال 
بر سرتجزيه صمت

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 چت  جي پي تي موانع را براي حمله هاي سايبري مدت زمان خانه دار شدن به ۱۲ سال مي رسد؟
كاهش داده است

صفحه 6    صفحه 5    

 تكرار اقتصاد دستوري مسكن
در برنامه هفتم توسعه

در ساعات پاياني پنجشنبه شب، نيويورك تايمز در 
گزارشي مدعي شد كه ايران و امريكا در مذاكره براي 
آزادی زندانيان دو تابعيتي پس از چند ماه چانه زني به 
نتيجه رسيده اند و به اين ترتيب، به زودي تعدادي از 
زندانيان دو تابعيتي امريكا در ايران آزاد خواهند شد. 
هرچند در هفته هاي گذش��ته نيز خبرهايي در اين 
رابطه منتشر و البته هرگز تاييد نهايي نشده بود اما اين 
گزارش خيلي زود به تاييد دو طرف رسيد تا پس از چند 
ماه در جا زدن، سرانجام راهي براي پيگيري اختلافات 
دو كشور از مسير ديپلماسي باز شود. در گزارش اين 
نشريه امريكايي آمده بود: در اولين قدم اين توافق كه 
پس از ۲ سال »مذاكره پنهاني ايران و امريكا« حاصل 
شده است، ايران پنج ايراني-امريكايي را از زندان آزاد 
و آنها را در هتلي نگه  مي دارد.مراد طاهباز، س��يامك 
نمازي و عماد شرقي از جمله زندانيان آزاد شده توسط 
ايران هستند. نام ۲ زنداني آزاد شده ديگر ذكر نشده 
است. نيويورك تايمز به نقل از ۲ منبع مطلع نوشت كه 
يكي از ۲ زنداني ناش��ناس آزاد شده يك »دانشمند« 
و ديگري يك »تاجر« اس��ت. اين روزنامه گزارش داد 
كه س��ه زنداني نام برده و يكي از ۲ زنداني ناشناس در 
روز پنجشنبه از زندان اوين به هتلي در تهران منتقل 
ش��ده اند. آنها قرار اس��ت چندين هفته در اين هتل 
بمانند تا ايران به آنها اجازه خروج از كش��ور را بدهد. 
چندين منبع مطلع عن��وان كردند كه زنداني پنجم 
كه يك زن است، پيش تر آزاد شده و در حال حاضر در 
حصر خانگي به سر مي برد. نمازي در سال ۱۳۹۵ به 
جرم جاسوس��ي و همكاري با دولت امريكا، شرقي در 
سال ۱۳۹۹ به جرم جاسوسي و جمع آوري اطلاعات 
نظامي و طاهباز در س��ال ۱۳۹۸ به جرم جاسوسي از 
مراكز حساس نظامي در پوشش محيط زيستي، هر 
كدام به ۱۰ س��ال حبس محكوم شده بودند. مقامات 
دولت بايدن از اظهارنظر درخصوص جزئيات اين توافق 
س��رباز زده اند اما منابع مطلع اعلام كردند كه دولت 
بايدن زماني كه ۵ امريكايي اجازه بازگش��ت به وطن 
را پيدا كنند، چند تبعه ايراني كه ب��ه دليل دور زدن 
تحريم ها زنداني شده بودند را آزاد خواهد كرد. منابع 
همچنين اعلام كردند كه دولت بايدن ۶ ميليارد دلار 
پول بلوكه ش��ده از فروش نفت ايران در كره جنوبي را 
آزاد كرده و آن را به حسابي در قطر منتقل خواهد كرد. 
به ادعاي اين مناب��ع، دولت قطر اموال ايران را كنترل 
خواهد كرد و تنها به ايران اجازه خواهد داد تا براي خريد 
كالاهاي بشردوستانه از آن استفاده كند. دو منبع مطلع 
ادعا كرده اند اين توافق در ماه مارس تقريبا كامل شده 
بود اما مذاكرات در اين باره به دليل دستگيري يكي از 
دو تبعه ناش��ناس امريكايي توسط ايران متوقف شد. 
پس از انتشار اين خبر مقامات دو كشور در مسيرهايي 
جداگانه دست يابي به اين توافق را تاييد كردند. آنتوني 
بلينكن، وزي��ر امورخارجه امريكا در واكنش به توافق 
تهران و واشنگتن براي آزادي پنج امريكايي بازداشت 
شده در ايران، آن را گامي مثبت ارزيابي كرد.بلينكن در 
يك كنفرانس مطبوعاتي مشترك با همتاي مكزيكي 
خود اظهار داش��ت: اين، تنها آغاز روندي اس��ت كه 
اميدوارم و انتظار دارم به بازگشت آنها به ايالات متحده 
منجر شود. وي در ادامه گفت كه به اعتقاد او اين، آغاز 
پايان كابوس آنها و كابوسي است كه خانواده هاي آنها 
تجربه كرده اند. جان كربي، هماهنگ كننده ارتباطات 
راهبردي شوراي امنيت ملي كاخ سفيد در گفت وگو با 
شبكه الجزيره تاكيد كرد كه گفت وگوها با طرف ايراني 
براي آزادي زندانيان ادامه دارد. وي گفت: ۵ شهروند 
امريكايي كه در ايران بازداشت بودند اكنون در اقامت 
اجباري به سر مي برند و براي آزادي آنها به مذاكرات 
ادامه مي دهيم.آنچه محقق شد يك گام مثبت است 
و يك توافق امضا شده نيست و اميدواريم كه در آينده 
نزديك اعلام كنيم كه توافق منعقد ش��د. جان كربي 
خاطرنش��ان كرد: از تلاش هاي شركايمان در منطقه 
تقدير و تشكر مي كنيم، كشور قطر دوست متمايزي 
است و از حمايت هاي آن تشكر مي كنيم. ما به طور ويژه 
از حمايت هاي قطر در اين مذاكرات تقدير مي كنيم. 
وي گف��ت: آنچه در مورد آن صحب��ت مي كنيم قرار 
دادن برخي از اموال بلوكه شده ايران در حساب هايي 
تنها براي به كارگيري در امور انساني است. هماهنگ 
كننده ارتباطات راهبردي كاخ س��فيد تاكيد كرد كه 
درحال حاضر مذاكراتي با ايران درخصوص بازگشت 

به برجام نداريم.
وزارت امور خارجه جمهوري اس��لامي ايران در مورد 

آزادسازي منابع توقيف شده ايران و آزادي تعدادي از 
زندانياني كه غيرقانوني توسط امريكا بازداشت شده اند، 
بيانيه اي را منتشر كرد. متن بيانيه به اين شرح است: 
فرآيند آزادس��ازي چند ميلي��ارد دلار از دارايي هاي 
جمهوري اس��لامي ايران كه براي چند س��ال به طور 

غيرقانوني در كره جنوبي توس��ط امريكا توقيف شده 
بود، آغاز شد. ايران تضمين  لازم براي پايبندي امريكا 
به تعهدات خود در اين خصوص را دريافت كرده  است. 
آزادس��ازي و رفع محدوديت از منابع مالي جمهوري 
اسلامي ايران كه غيرقانوني و به بهانه نگراني بانك هاي 

خارجي از تحريم هاي ظالمانه ايالات متحده مسدود 
شده يا استفاده از آنها سخت ش��ده است، همواره در 
دستور كار وزارت امور خارجه قرار داشته است. نحوه 
بهره برداري از مناب��ع و دارايي هاي مالي رفع توقيف 
ش��ده در اختيار جمهوري اس��لامي ايران بوده و اين 
منابع براي نيازهاي مختلف كشور حسب تشخيص 
مراجع ذيصلاح هزينه خواهد شد.  علاوه بر آزادسازي 
منابع مالي كه به صورت غيرقانوني توقيف شده بود، 
حمايت از حقوق ايرانيان در سرتاسر جهان جزو وظايف 
ذاتي وزارت امور خارجه است. در اين چارچوب، آزادي 
تعدادي از زندانيان بي گناه ايراني كه طي س��ال هاي 
گذش��ته به طور غيرقانوني و با اته��ام واهي دور زدن 
تحريم هاي ظالمانه امريكا، در اين كش��ور دستگير و 
زنداني شده اند، به طور جدي توسط دستگاه ديپلماسي 
پيگيري شده است. در اين راس��تا، آزادي تعدادي از 
زندانياني كه به طور غيرقانوني توسط امريكا بازداشت 
شده اند، به زودي محقق خواهد شد. زندانيان مدنظر 
امريكا كماكان در اي��ران حضور دارند. »علي باقري« 
معاون سياس��ي وزير امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران نيز با اشاره توافق اخير ايران و امريكا براي تبادل 
زندانيان بين دو كشور و آزادسازي چند ميليارد دلار 
از دارايي ه��اي ايران گفت: اي��ران تضمين  لازم براي 
پايبندي امريكا به تعهدات خود را دريافت كرده  است.

نمايندگي ايران در سازمان ملل نيز روز پنج شنبه در 
رابطه با اخبار منتشر شده به شبكه خبري سي بي اس 
امريكا اعلام كرد: به عنوان بخش��ي از توافق همكاري 
بشردوستانه كه با ميانجي گري يك دولت ثالث حاصل 
شده است، ايران و امريكا پذيرفته اند كه متقابلا پنج 
زنداني را آزاد و آنها عفو كنن��د. جابه جايي امروز آنها 
گام ابتدايي حائز اهميتي در جهت اجراي توافق است. 
همچنين »نور نيوز« رس��انه نزديك به شوراي عالي 
امنيت ملي ايران پنجشنبه ش��ب در صفحه خود در 
ش��بكه اجتماعي ايكس )توييتر( نوشت: جمهوري 
اسلامي ايران ماه هاس��ت كه به دلايل بشردوستانه، 
گفت وگوهاي غيرمستقيم براي تبادل زندانيان ميان 
ايران و امري��كا را آغاز كرد. اين مذاك��رات با رويكرد 
سياسي امريكا و گره زدن موضوعات غير مرتبط بسيار 

طولاني شد اما اكنون شرايط در حال تغيير است.
همانطور كه از قبل نيز به نظر مي رس��يد، با توجه به 
نزديك ش��دن به انتخابات رياست جمهوري امريكا و 
رقابتي كه جمهورخواهان با دموكرات ها دارند، تصميم 
دولت بايدن با انتقاد جدي جمهوري خواهان مواجه 
شد. »ران دي سانتيس« نامزد جمهوري خواه انتخابات 
رياست جموري سال ۲۰۲۴ امريكا روز جمعه در صفحه 
ش��خصي خود ايكس )توييتر س��ابق( نوشت: بايدن 
به طور شرم آوري تس��ليم باج خواهي و اخاذي ايران 
شده اس��ت. پاداش دهي به ايران براي گروگان گيري 
امريكايي ها، مشوق گروگان گيري هاي بيشتر مي شود. 
وي در ادامه اين پس��ت مدعي ش��د كه اين غرامت ۶ 
ميليارد دلاري به ايران كمك خواهد كرد تا »تسليحات 
هسته اي بس��ازد، از ترويسم حمايت كند و به روسيه 
كمك برس��اند«.دي س��انتيس ادعا كرد: مماشات و 
ضعف بايدن ايران را به حمله به ما و متحدان مان تشويق 
و كار ايران براي نزديك تر شدن به تسليحات هسته اي 
را تسهيل مي كند. وي در انتها عنوان كرد: بايدن بايد 
از دنبال كردن وسواس گونه توافق هايي كه امنيت ما را 
در خطر قرار مي دهد، پرهيز كند. زمان آن رسيده تا با 
فشار حداكثري در برابر ايران بايستيم و نفوذ بدخيم 

ايران را كاهش دهيم.
مايك پنس، مع��اون دونالد ترام��پ، رييس جمهور 
پيشين امريكا با انتشار پيامي در شبكه اجتماعي ايكس 
به آزادي پنج جاس��وس امريكايي كه پيشتر در ايران 
بازداشت شده بودند، واكنش نشان داد. پنس نوشت: 
در حالي كه من از آزادي ۵ امريكايي استقبال مي كنم، 
مردم امريكا بايد اي��ن را بدانند رييس جمهور بايدن 
بزرگ ترين باج در تاري��خ امريكا را به تهران پرداخت 
كرده اس��ت. در كنار اين اظهارنظرهاي سياس��ي اما 
همچنان سوال اصلي كه به جاي خود باقي مانده اين 
است كه آيا اين توافق صرفا براي آزادي زندانيان است 
يا دو طرف آماده مي ش��وند كه پس از اين توافق براي 
احياي برجام اقدامي تازه را در دستور كار قرار دهند. 
فعلا اي��ران و امريكا اين مذاكره را ب��ه برجام بي ربط 
دانسته اند اما ديگر منابع اميدوارهايي را در اين حوزه 
مطرح مي كنند. به نقل از سي ان ان، يك منبع مطلع 
ادامه در صفحه 2 درخصوص توافق اخير ايران و... 

زه�را س�ليماني|تبعات تب�ادل زنداني�ان 
امريكايي و آزادسازي 6 ميليارد دلار دارايي 
مسدودي ايران چه خواهد بود؟ آيا مي توان 
اين توافق و تفاهم را به عنوان نخستين گام 
دو طرف براي رسيدن به يك نقطه مشترك 
ارزيابي كرد؟ واكنش طيف هاي راديكال جناح 
راس�ت كه در زمان دول�ت روحاني، موضوع 
تبادل زنداني�ان و آزادي بدهي هاي ايران را 
خيانت ارزيابي كرده و اقدام به ساخت سريال 
گاندو كرده بودند به اين توافق چه خواهد بود؟ 
رويكرد اي�ران در مواجهه با طرف امريكايي 
نيازمند چه نوع اصلاحاتي اس�ت؟ تعادل در 
گفت وگو با حسن بهشتي پور، تحليلگر روابط 
بين الملل تلاش كرده نوري به ابعاد پنهان يك 
چنين بحث هايي بتاباند. حسن بهشتي پور 
ضمن اذعان به نقش مخ�رب امريكا در بروز 
مشكلات ارتباطي با ايران، معتقد است ايران 
به جاي حل مسائل موردي )تبادل زندانيان 
و آزادس�ازي دارايي ه�اي مس�دودي( بايد 
مش�كلات ريش�ه اي خود با امريكا را حل و 
فصل كند براي اين منظور لازم است از مرحله 
سياست »تقابل محض« به سياست »تقابل و 
تعامل« ورود كند. يعني در بزنگاه ها از خطوط 

قرمز تعييني اش عقب نشيني نكرده، اما براي 
س�اير امور رويكرد تعامل را در پيش بگيرد 
و از طريق مذاكره مس�تقيم با امريكا پرونده 
تحريم ها را براي هميشه ببندد. بهشتي پور 
در عين حال ثبات بازار ارز در ايران را نشانه اي 
براي تاثيرگذاري حوزه سياس�ت خارجي و 

اقتصاد مي داند.

  در روزهاي پاياني هفته بحث تبادل زندانيان 
امريكايي در فضاي عمومي كشور مطرح شد. 
بازخوردهاي بس�ياري هم پيدا كرد و دامنه 
وس�يعي از اظهارات درباره آن مطرح شد؛ از 
منظر روابط بين الملل شما موضوع را چطور 

ارزيابي مي كنيد؟
به عنوان فردي كه شخصا ۳ سال اسارت كشيده ام، 
هر تصميمي ك��ه منجر به آزادي زندانيان ش��ود، 
حركت مناس��بي است. ضمن اينكه با اين تصميم 
بخشي از فش��ار زائدالوصف اقتصاد بر ايرانيان كم 
مي شود. موضوع آزادسازي دارايي هاي مسدودي 
ايران هم به نفع منافع ملي ايرانيان است؛ )البته هنوز 
اين دارايي ها رسما آزاد نشده( اما بايد موضوع را به 
صورت ريشه اي تحليل كرد. بايد ديد چه اتفاقي رخ 
ادامه در صفحه 2 داده كه...  

 حسن بهشتي پور دو روي سكه تبادل زندانيان 
و آزاد سازي دارايي هاي مسدودي ايران را بررسي مي كند

 ضرورت  حل 
مسائل  ريشه اي با  امريكا 

   سياست »تقابل و تعامل« جايگزين سياست »تقابل محض«با امريكا شود

وجه اقتصادي تبادل زندانيان با امريكا

    بازارهاي اقتصادي به سمت ثبات حركت كردند

نگاه

گفتوگو

علي بيگدلي

يك��ي از وجوه مهم موضوع 
تبادل زندانيان ميان ايران 
و امريكا و سپس، آزادسازي 
۶ميليارد دلار دارايي هاي 
مس��دودي اي��ران در كره 
جنوبي در حوزه اقتصادي 
نمود پيدا خواهد كرد. ايران 
به دلي��ل افزايش انتظارات 
تومي به رخدادها و تصميماتي نياز دارد كه در اثر آن 
بتواند ثبات بيشتري در بازارهايش ايجاد كند. البته 
قبل از هر چيز بايد توجه داش��ت، اين عدد ۶ميليارد 
دلار در برابر حج��م كلي اقتصاد اي��ران عدد بالايي 
محسوب نمي شود و مشكلات اقتصادي ايران را دوا 
نمي كند، هرچند نشانه هاي مثبتي در بازارهاي ايران 
به جاي مي گذارد و به طور نس��بي بازار ارز كشور را به 
س��مت ثبات هدايت مي كند. ساعاتي پس از انتشار 
خبر تبادل زنداني با امريكا بازار ارز كشور نوع خاصي 
از ثبات را نمايان ساخت و برخي اخبار از كاهش نسبي 
نرخ ارز حكايت مي كردند. ام��ا اقتصاد ايران اقتصاد 
بزرگي است و حجم بالايي دارد و يك چنين عددي 
)۶ميليارد دلار( براي آن رقم قابل توجهي نيس��ت. 
موضوع مهم تر نقشي اس��ت كه اين تبادل زندانيان 
ممكن اس��ت در انتظارات تورمي كشور ايجاد كند. 
برخي تحليل ها حاكي از تداوم گفت وگوها ميان دو 
طرف است و اين پالس مثبت از ديدگاه برخي ممكن 
است انتظارات تورمي در اقتصاد ايران را كاهش دهد. 

به طور كلي معتقدم اي��ن موافقتنامه اي فرابرجامي 
اس��ت، برخلاف برخي تحليل ها اي��ن تصميم هيچ 
ارتباطي با شروع مذاكرات برجامي ندارد و در كلاسه 
موضوعي و پرونده اي جدا بررسي شده است. دو طرف 
از مدت ها قبل از آزادس��ازي زنداني��ان تاكيد كرده 
بودند و اين رويكرد را در چنين پروس��ه اي مي توان 
تفسير كرد. دو طرف چون نتوانسته اند بر سر برجام 
به يك توافق برسند و نقطه اي مشترك را پيدا كنند، 
تلاش كرده اند در قلمرويي ديگر دركي مش��ترك را 
پيدا كنند. امريكايي ها موافق بودند تحريم هاي ذيل 
بجرام برداشته شود اما ايران خواستار افزايش دامنه لغو 
تحريم ها بودند. امريكا زير بار اين مطالبه ايران نرفت 
و اعلام كردند براي لغو همه تحريم ها بايد مذاكراتي 
وسيع تر برنامه ريزي شود. اين ديدگاهي بود كه ترامپ 
هم مطرح مي كرد؛ ترامپ خواس��تار افزايش دامنه 
گفت وگوها به موضوعات منطقه اي و موشكي بود و 
بايدن هم اين رويكرد را ادامه داد. در نقطه مقابل، ايران 
خواستار لغو همه تحريم هاي هسته اي و غير هسته اي 
بود. در برابر مطالبات امريكا اعلام كرد، حاضر نيست، 
بر س��ر موضوعات فرابرجامي بحثي با امريكا داشته 
باشد. ايران س��ال ها براي نفوذ منطقه اي خود تلاش 
كرده و سرمايه گذاري كرده بود؛ حاضر نبود بر سر اين 
دامنه نفوذ با هيچ كشوري مذاكره داشته باشد. با اين 
مواضع تصور مي كنم ك��ه دو طرف نياز به يك درك 
مشترك داشتند و تصميمات فعلي يك چنين فضايي 
ادامه در صفحه 4 را ممكن است ايجاد کند.  

شاخص كل بورس تهران در سومين هفته مرداد ماه 
بالاخره توانست بازدهي مثبت را ثبت كند. همچنين 
بالاخره شاخص در كانال دو ميليوني ماند و در پايان 
اي��ن هفته كمي اميد و انگيزه س��هامداران افزايش 
يافت. در هفته اي كه گذشت انتشار اخبار مثبت در 
حوزه پتروشيمي ها و خودرويي ها باعث شد اعتماد 
سهامداران تكاني در بازار بخورد، البته ارزش و حجم 
معاملات همچنان كاهشي اس��ت تا تكليف اين دو 
حوزه در بازار مشخص شود و در نهايت سهامداران 
با اعتماد بيشتري معامله كنند. در هفته اخير شاهد 
اخبار مثبتي در حوزه پتروشيمي ها بوديم. پس از پايان 

معاملات روز سه شنبه محس��ن عليزاده، عضو ناظر 
مجلس در ش��وراي عالي بورس در توييتي اعلام كرد 
»بالاخره با پيگيري هاي بسيار و مكرر، هيات تطبيق 
مصوبات دولت با قوانين، مصوبه نرخ خوراك صنايع 
و پتروش��يمي ها را مغاير قانون و باط��ل اعلام كرد.« 
همچنين از سوي ديگر شنيده ها حاكي از اين است كه 
رييس مجلس نيز در خصوص همين موضوع نامه اي به 
رياست جمهوري ارسال نموده و خواستار تغيير و رفع 
نواقص قانوني شده است. اين موضوع درحالي است 
كه هنوز برخي از پتروشيمي ها در حال اعمال قيمت 
صفحه 4 را بخوانيد پيشين هستند و...  

تع�ادل | فرش�ته فري�ادرس| وزارت بازرگان��ي، 
وزارتخانه      اي كه مرتبا ادغام وسپس منتزع شده. آخرين باري 
كه تلاش براي انتزاع اين ابروزارتخانه صورت گرفت در دولت 
»حسن روحاني« بود؛ پس از خروج يكجانبه امريكا از برجام، 
رييس دولت وقت، تلاشي را كه از پيش و در سال ۹۶ آغاز 
كرده بود، در سال هاي ۹۷ و۹۹ شدت بخشيد. اما مجلس 

هر بار به درخواست دولت دوازدهم براي جدايي بازرگاني 
از صنعت و معدن نه گفته بود. 

گويا بحث و جدل درباره تجزيه صمت بين مجلس و دولت 
تمامي ندارد و بازي تفكيك و ادغام به دولت سيزدهم هم 
كشيده شده. اينبار اما مجلس با دولت همراه تر و گويا موافق 
صفحه 7 را بخوانيد تفكيك. اما مخالف بزرگ اين ...  



ادامه از صفحه اول|  
ايران نمي تواند پول صادرات خود را به كشور باز گرداند؟ 
اين در حالي است كه دولتمردان مدام اعلام مي كنند 
صادرات نفتي و غيرنفتي افزايش يافته و پول ناشي از 

صادرات هم با راحتي وارد كشور مي شود!
   شما ريشه بروز اين مشكلات را چه مي دانيد؟ 

عامل اصلي يك چنين كمبودهايي چيست؟
البت��ه همه اين مش��كلات ناش��ي از رفتارهاي غلط 
امريكاست كه بي س��ابقه ترين تحريم ها را عليه ايران 
اعمال كرده و مردم كشورمان را تحت فشار گذاشته 
است. اما دولت هم بايد فكر كند چه سياست هايي را 
اتخاذ كرده كه ش��رايط كشور به يك چنين نقطه اي 
رس��يده اس��ت. بدتر اينكه امريكا براي ايران تعيين 
تكليف هم كرده و استفاده از اين منابع را در بخش هاي 
دارو، غذا و اقلام اساسي مجاز دانسته است. همان طور 
كه اشاره كردم من اصل توافق را رد نمي كنم؛ به نظرم 
بايد مس��اله را ريش��ه اي تر ديد و نگاهي به عمكردها 
و سياس��ت هاي برخي جريانات در كش��ور انداخت. 
سياست هايي كه باعث ش��ده ايران نتواند براي پول 
صادرات خود تصميم گيري كند و پس از توافق اخير 
اختيار آن به بانك مركزي قطر داده شده است. در واقع 
بانك مركزي قطر به نيابت از ايران قرار است نيازهاي 
ايران در حوزه غ��ذا و دارو را خريداري كرده و به ايران 
تحويل بده��د. اين روند به هيچ  وجه ب��ا عزت ايراني 
تطابق ندارد. البته تاكيد مي كنم اين اظهارات به اين 
معنا نيست كه ايران نبايد با امريكا با تفاهم بر سر آزادي 
زندانيان مي رسيد. اما مساله مهم تر از آن است كه ايران 

بايد مشكلاتش را به صورت ريشه اي حل كند. 
  اما همان طور كه اش�اره كردي�د، بخش قابل 
توجهي از اين مشكلات ناشي از زياده خواهي 
ط�رف مقابل اس�ت. امريكا سال هاس�ت ادعا 
مي كند موضوع غذا و دارو از ذيل تحريم ها خارج 
است اما حاضر به خارج کردن اين اقلام از ذيل 

تحريم ها نيست؟
دقيقا، امريكايي ها بايد به يك ابهام اساسي پاسخ بدهند؛ 
بلينكن، وزير خارجه امريكا به صراحت مي گويد كه 
اين پول هاي بلوكه ش��ده ايران بوده و چون غذا و دارو 
مشمول تحريم ها نبوده، امريكا آن را آزاد كرده است! 
بايد از مقامات امريكايي پرسيد اگر قوانين بين المللي 
بر يك چنين امري تاكيد كرده بودند، چرا امريكا با 5 
سال تاخير اين دارايي ها را آزاد مي كند؟ اين در حالي 
اس��ت كه دادگاه لاهه در س��ال 1398 خورش��يدي 
حكمي صادر كرد كه موارد مرتب��ط با غذا و دارو بايد 
مورد استثنا قرار بگيرد. اما امريكا به جاي اجراي حكم 
دادگاه بين المللي لاه��ه از توافق مودت با ايران خارج 
ش��د. يعني رويكردي زورگويانه و غيرانساني توسط 
امريكايي ها اتخاذ شده اس��ت. در حال حاضر به نظر 
مي رسد مسوولان امريكايي در يك پارادوكس جدي 
گرفتار شده اند؛ وزير خارجه ايالات متحده از يك طرف 
اعلام مي كند، 6 ميليارد دلار دارايي هاي ايران آزاد شده 
چون اساسا دارو و غذا مشمول تحريم نبوده اند، از سوي 
ديگر اما اين ابهام وجود دارد كه اگر قوانين بين المللي 
بر يك چنين ضرورتي تاكيد داشته اند چرا با تاخير 5 
ساله اعمال شده است؟ اين تضادها نشان مي دهد كه 

امريكايي ها، ابزار تحريم را به صورت غيرانساني حتي 
براي غذا و دارو هم استفاده مي كنند. هر دو روي اين 

معادله بايد مورد دقت و تاكيد قرار بگيرند.
   چق�در مهم اس�ت كه ب�راي مقابله ب�ا زياده 
خواهي هاي امريكا در داخل هماهنگي و اتحاد 

وجود داشته باشد؟
آيا اف��راد و جرياناتي كه در س��ال هاي قبل و در زمان 
دولت روحاني سريال گاندو را ساخته بودند، اين بار هم 
اقدام به ساخت سريالي در اين زمينه مي كنند؟ اين در 
حالي است كه در زمان دولت روحاني و ظريف، ايران 
نه دارايي ه��اي صادراتي اش را، بلكه بدهي هاي 800 
ميليون دلاري قديمي اش را با سود بالا زنده كرده بود 
و نهايتا حدود يک ميلي��ارد و 400 ميليون دلار احيا 
كرد. تازه اين پول در زمان روحاني به حساب طرف سوم 
ريخته نشد و نقدا در تهران تحويل ايران شد؛ اما برخي 
افراد و جريانات فرياد واسلاما سر دادند و گاندوسازان 
آن را خيانت تفسير كردند. آيا اين افراد و جريانات كه 
امروز قدرت را در دست دارند، گاندوي 3 را مي سازند و 
زحماتي كه براي آزادسازي اين دارايي ها صورت گرفته 

ناديده انگاشته مي شود؟
  راهبرد شما براي عبور از اين چالش ها در روابط 
بين الملل و حل هميش�گي پرون�ده تحريم ها 

چيست؟
معتق��دم ايران به ج��اي حل معادلات م��وردي بايد 
مشكلاتش را به صورت ريشه اي با طرف امريكايي حل 
كند. اگر قرار است به صورت موردي به امريكا گفت وگو 
و توافق كنيم، چرا معادلات كلان و ريشه اي را با طرف 
مقابل روي ميز گفت وگو نگذاريم؟ موضوع اين است 
كه ما نتوانسته ايم تعارضات دائمي با امريكا را به درستي 

ميان عمومي مردم و نخبگان تبيين كنيم. اگر سياست 
تعارض دائمي با امريكا در بين افكار عمومي به درستي 
تبيين مي شد اين پرونده با پشتيباني مردم همراه شده 
و تا به امروز حل شده بود. نتيجه اين سياست وضعيتي 
شده كه امروز با آن دست به گريبان هستيم و تبعات آن 
در زندگي مردم كاملا پيداست. يعني از يك طرف خود 
سياست ها بايد به درستي تبيين مي شدند و از سوي 
ديگر نتايج سياست ها هم براي مردم به درستي تبيين 
مي شدند تا مشخص شود آيا اين سياست ها باعث بهبود 

شاخص هاي رفاهي و زيستي مردم شده است يا نه؟ 
  به صورت مصداقي و عيني اشاره نكرديد كه 

براي حل مشكلات چه بايد كرد؟
بارها در مقالات و نوشته هايم اشاره كرده ام كه به جاي 
سياست تعارض مستمر ايران بايد سياست تقابلي و 
تعاملي در پيش بگيريم. ايران بيش از 4 دهه سياست 
تعارضي را در پي گرفته و نتايج آن را ديده اس��ت.  اي 
كاش براي مدتي سياس��ت تقابل و تعامل توأمان در 
پيش گرفته ش��ود. يعني نه به صورت مطلق تعامل 
داشته باشيم و نه به صورت مطلق تقابل داشته باشيم. 
بلكه در برخي موارد لازم است تعامل شود؛ براي برخي 
موارد هم تعامل مي تواند اتخاذ ش��ود. برخي خطوط 
قرمز وجود دارد ك��ه ايران نمي تواند در خصوص آنها 
عقب نشيني كند، اما در برخي موارد هم ايران مي تواند 
تعامل داشته باش��د. يكي از مهم ترين موارد كه ايران 
مي تواند سياست تعاملي داشته باشد، اصل مذاكره با 
امريكاست. در حالي كه ايران از موضع قدرت مي تواند با 
امريكا گفت وگو كند. اساسا مشخص نيست چرا برخي 
تصور مي كنند مذاكره با امريكا يعني تن دادن به ذلت و 
پذيرفتن زورگويي؟ بر اين اساس است كه معتقدم بايد 

رويكردهاي قبلي مورد بررسي قرار بگيرند، اگر لازم 
است برخي موراد اصلاح شوند و در راستاي منافع ملي 

از آنها استفاده كرد.
  به نظرم مي رسد، سايه سياست و رويكردهاي 
جناحي بر حوزه هاي راهبردي ايران سنگيني 
مي كند. مثلا در حوزه سياس�ت خارجي آيند 
و روند دولت ه�ا، رويكرده�ا را كاملا دگرگون 
مي كند يا در بحث توس�عه اقتص�ادي، الگوي 
توس�عه مش�خصي كه همه جناح ه�ا روي آن 
توافق كرده باشند، وجود ندارد، براي عبور از اين 
معضل و دستيابي به يك الگوي مشخص براي 
موراد راهبردي مانند سياست خارجي، توسعه 

اقتصادي و... چه بايد كرد؟
اختلاف نظرها در همه كش��ورها وج��ود دارد. اما در 
س��اير كش��ورها در مورد روش ها اختلاف نظر وجود 
دارد نه در خصوص بنيان ها. در تصميم س��ازي ها در 
بيشتر كشورها يك نهاد مشخص وجود دارد كه وقتي 
راهبردي را مشخص مي شود، عينا اجرايي مي شود. 
در ايران هم ش��وراي عالي امنيت ملي به عنوان نهاد 
متمركز تصميم ساز وجود دارد اما تصميمات اين شورا 
بعضا تحت تاثير فضاسازي ها و جوسازي هاي داخلي 
قرار مي گيرد. اشكال كار در اين بخش موضوع است. 
مثلا در يك تصميم سازي جزيي شوراي عالي امنيت 
كشور تصميم مي گيرد كه زندانيان امريكايي مبادله 
ش��وند، اما ناگهان چهره هاي رادي��كال اصولگرا وارد 
ميدان مي شوند و حيثيت ساختار را آنچنان زير سوال 
مي برند كه متوليان امر از كرده خود پشيمان مي شوند. 
اين جوسازي هاي مخرب ايراد دارد، وگرنه اختلافات و 

تعارضات تحليلي امري طبيعي است.

سیاست

تاكيدرييسي بر تفويض اختيارات 
به استاندار سيستان و بلوچستان

رييس جمه��ور با اش��اره به خدمات برجس��ته اي 
كه در طول دوران انقلاب اس��لامي براي توسعه و 
آباداني سيستان و بلوچستان صورت گرفته است، 
بر ضرورت استمرار اين خدمات تاكيد كرد و گفت: 
اس��تفاده از ظرفيت ها و اس��تعدادهاي برجسته 
مردمي براي سرعت بخشيدن به روند توسعه استان 

بايد بيش از پيش مورد توجه قرار گيرد.
سيد ابراهيم رييسي در نشست ويژه اعضاي شوراي 
راهبردي توسعه سيس��تان و بلوچستان كه عصر 
پنجشنبه برگزار شد، با اشاره به خدمات برجسته اي 
كه در طول دوران انقلاب اس��لامي براي توسعه و 
آباداني اين استان صورت گرفته است، بر ضرورت 
استمرار اين خدمات تاكيد كرد و گفت: استفاده از 
ظرفيت ها و اس��تعدادهاي برجسته مردمي براي 
سرعت بخشيدن به روند توسعه استان بايد بيش از 

پيش مورد توجه قرار گيرد.
رييس جمهور تفويض اختيارات ويژه به اس��تاندار 
سيستان و بلوچستان براي حل مشكلات و پيشبرد 
امور استان را ضروري دانست و بر تداوم هماهنگي 
همه مديران استان براي رفع مشكلات تاكيد كرد.

در اين جلسه تأمين اعتبار براي طرح هاي آبرساني 
اس��تان، پيگيري اعتبارات مربوط ب��ه خط ريلي 
زاهدان-چابهار، س��رعت بخش��يدن به طرح هاي 
اش��تغالزايي از جمله فعال كردن معادن اس��تان، 
تخصيص بودجه براي توسعه فعاليت هاي فرهنگي 
و همچنين برگ��زاري جلس��ات هماهنگي براي 
هم افزايي بين مناطق آزاد، استانداري و ستاد توسعه 

سواحل مكران طرح و مورد بررسي قرار گرفت.
تسريع در رسيدگي به مسائل ناشي از حوادث سال 
گذشته زاهدان و پرداخت خسارت آسيب ديدگان 

نيز از جمله موارد مورد تاكيد بود.

طرح ساماندهي كاركنان دولت 
سريع تر در دستور مجلس قرار گيرد

نايب رييس مجلس شوراي اسلامي خواستار شد 
كه هرچه سريعتر طرح ساماندهي كاركنان دولت 

در دستور صحن علني قرار گيرد.
حجت الاسلام مجتبي ذوالنور در واكنش به انتشار 
مطالبي درباره مخالفتش با طرح ساماندهي كاركنان 
دولت و ممانعت از در دستور قرار گرفتن اين طرح 
در صحن علن��ي گفت: بنده اساس��ا مخالف طرح 
ساماندهي كاركنان دولت نيستم و از موافقين سفت 

و سخت آن به شمار مي آيم.
وي با اشاره به روند تعيين دستور جلسات هفتگي 
مجلس توضيح داد: اين كار در جمع س��ه نفره اي 
انجام مي ش��ود كه بنده عضو آن جمع نيستم؛ لذا 
هيچگونه نقش و دخالتي در تعيين دستور جلسات 

هفتگي مجلس ندارم.
نايب رييس مجلس در پايان بيان كرد: بر اين اساس، 
نه تنها هيچ گونه ممانعت و مخالفتي براي در دستور 
قرار گرفتن طرح ساماندهي كاركنان دولت ندارم 
بلكه حتي تذكر داده و تقاضا كردم كه هر چه سريعتر 

اين طرح در دستور مجلس قرار گيرد.

سخنگوي كميسيون تلفيق تشريح كرد
تغييرات اعمال شده در بازنشستگي 

مشاغل سخت در برنامه هفتم
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
به تشريح مصوبه اين كميسيون درباره تحقيقات اعمال 
شده براي بازنشستگي مشاغل سخت و زيان آور همچون 
خبرنگاران پرداخت. محسن زنگنه در خصوص تغييرات 
اعمال شده براي بازنشستگي مشاغل سخت و زيان آور 
در لايحه برنامه هفتم توسعه گفت: تلفيق در مصوبه اي 
دولت را مكلف به بازبيني ايين نامه و دستورالعمل مشاغل 
سخت كرد. وي توضيح داد: در حال حاضر براي مشاغل 
سخت و زيان آور به ازاي هر يك سال خدمت يك و نيم 
برابر محاسبه مي شود. تلفيق در مصوبه خود اين موضوع 
را به دو بخش تقس��يم كرد، يك بخش شامل مشاغل 
سختي مي شود كه از نظر سختي بالاتر از حد ميانگين 
هستند. براي اين افراد به ازاي يك سال خدمت يك و 
نيم برابر )يك سال و نيم( محاسبه مي شود كه سقف آن 
حداكثر 10 سال است. زنگنه ادامه داد: گروه دوم براي آن 
دسته از مشاغل سختي است كه از نظر سختي پايين تر از 
ميانگين هستند. براي اين دسته از افراد به ازاي هر يك 
سال خدمت 1.3 برابر ارفاق در نظر گرفته شد كه سقف 
آن هم حداكثر هفت سال است. سخنگوي كميسيون 
تلفيق همچنين درب��اره تعيين تكليف ميزان ماليات 
بر ارزش افزوده در لايحه برنامه گفت: ماليات بر ارزش 
افزوده داراي قانون دايمي است. لذا تغيير در قانون دايمي 
در قالب قانون برنامه درس��ت نيست. بر همين اساس 
كميسيون تلفيق ماده اي را حذف كرد كه به موجب آن 
تا پايان برنامه هفتم سالي يك درصد به ماليات بر ارزش 
افزوده اضافه شد. زنگنه با بيان اينكه برخي كشورها تا 18 
درصد ماليات بر ارزش افزوده مي گيرند، گفت: نكته در 
اخذ ماليات بر ارزش افزوده اين است كه بايد از مصرف 
كننده نهايي گرفته شود اما متاسفانه در كشور ما علاوه 
بر مصرف كننده نهاي��ي در كل زنجيره گاهي چند بار 
ماليات بر ارزش افزوده گرفته مي شود كه تورم زا بوده 
و بار مالي به مصرف كننده تحميل مي كند. سخنگوي 
كميسيون تلفيق برنامه هفتم بيان كرد: بر اين اساس با 
حذف اين ماده عملا كميسيون تلفيق مصوبه اي درباره 
ماليات بر ارزش افزوده ندارد و احكام دايمي درباره ماليات 
بر ارزش افزوده اجرا مي شود. زنگنه درباره تعيين تكليف 
سن بازنشستگي در لايحه برنامه هفتم گفت: دولت در 
ماده اي پيشنهاد كرده بود كه هر سال شش ماه به سن 
بازنشستگي اضافه شود. با توجه به برخي ايرادات از لحاظ 
قانون اساسي در حقوق مكتسبه اين در مراعا گذاشته 
شد و بعدا درباره آن تصميم مي گيري مي شود؛ لذا هنوز 

كميسيون در اين باره مصوبه اي نداشته است.

اقتصاد کلان

سكه و طلا دوباره ارزان شد
همزمان با افت قيمت جهاني طلا و كاهش نرخ ارز در 
داخل، قيمت طلا و سكه در بازار طي هفته اخير، مجدد 
در مس��ير كاهش قرار گرفت و هفت��ه را با قيمت هاي 
پايين تر از ابتداي هفته به پايان رساند. پيرامون وضعيت 
يك هفته اخير بازار سكه و طلاي داخلي، روابط عمومي 
اتحاديه طلا و جواهر تهران، اعلام كرد: همزمان با افت 
قيمت طلا در بازارهاي جهاني و از سوي ديگر كاهش 
نرخ ارز در داخل كشور، قيمت سكه و طلا نيز دريك هفته 
اخير در بازار با كاهش مواجه شد. همچنين كاهش تقاضا 
در كنار افت قيمت ها سبب ش��ده كه اين بازار با ركود 
شديدي توام شود. براساس آخرين معاملات سكه و طلا 
در بازار روز گذشته )پنجشنبه(، هر قطعه سكه تمام طرح 
جديد ۲8 ميليون و 6٠٠ هزار تومان و سكه تمام طرح 
قديم ۲5 ميليون و 45٠ هزار تومان قيمت داشت كه به 
ترتيب سكه تمام طرح جديد ٣٠٠ هزار تومان و سكه 
تمام طرح قديم ٣5٠ هزار تومان نسبت به ابتداي هفته 
افت بها داشته اند. طي اين هفته، نيم سكه با ٣٠٠ هزار 
تومان كاهش به ١5 ميليون و 4٠٠ هزار تومان رسيد 
و ربع سكه نيز با ٣5٠ هزار تومان كاهش، ١٠ ميليون و 
45٠ هزار تومان دادوستد شد و سكه هاي يك گرمي 
نيز با ١5٠ هزار تومان كاهش نس��بت به ابتداي هفته، 
ش��ش ميليون و ١5٠ هزار تومان در آخرين معاملات 
پاياني هفته قيمت داشت. قيمت طلا در بازار داخل نيز 
تحت تأثير كاهش قيمت اونس جهاني و همچنين نرخ 
ارز، با ١٨6 هزار تومان كاهش براي هر مثقال طلاي ١٧ 
عيار، ١٠ ميليون و ١٠٠ هزار تومان بود. هر گرم طلاي 
١٨ عيار نيز با 4٣ هزار تومان كاهش هفتگي دو ميليون 
و ٣٣٢ هزار تومان در پايان هفته قيمت داشت.  در اين 
هفته هر اونس طلاي جهاني ٢6 دلار كاهش داشته  و از 
١٩44 دلار در ابتداي هفته در حال حاضر ١٩١٨ دلار 
را به عنوان آخرين نرخ ثبت كرده است. براساس آخرين 
معاملات ص��ورت گرفته در بازار هر قطعه س��كه پنج 

ميليون و ٨٠٠ هزار تومان حباب قيمت دارد.
بهاي ه��ر اونس طلا تا س��اعت 8 و 4۲ دقيقه صبح به 
وقت ش��رقي با 1.3 درصد افزايش به 1914 دلار و ۷0 
سنت رس��يد و نزديك به پايين ترين سطح خود از روز 
چهارشنبه 10 جولاي بود. قيمت طلاي امريكا نيز با 

0.0۷ درصد افزايش به 1915 دلار و ۷0سنت رسيد.
انتظار مي رود داده هاي شاخص قيمت مصرف كننده 
ايالات متحده نشان دهد كه تورم در ماه جولاي كمي 
شتاب يافته است. طلا معمولاً به عنوان پوششي در برابر 
تورم در نظر گرفته مي شود اما افزايش نرخ، هزينه فرصت 

نگهداري شمش هاي بدون بازده را افزايش مي دهد.
معامله گران انتظار دارند 86.5 درصد احتمال افزايش 
نرخ در جلسه سياست گذاري بعدي فدرال رزرو در ماه 
سپتامبر وجود نداشته باشد و انتظار دارند حركت بعدي 
بانك مركزي احتمالًا در بهار س��ال آينده، كاهش نرخ 
بهره باشد. زماني كه بازارها با احتمال بيشتر كاهش نرخ 
و آهستگي دلار امريكا به سمت قيمت حركت كنند، 
چشم انداز طلا دوباره درخشش خواهد يافت. بر اساس 
گزارش رويترز، اس پي دي آر گلد تراست، بزرگ ترين 
صندوق س��رمايه گذاري تحت پشتوانه طلا در جهان 
اعلام كرد كه دارايي هايش به پايين ترين سطح از مارس 
رسيده است. در بازار ساير فلزات گرانبها، بهاي هر اونس 
نقره ۲۲.6۷ دلار ثابت ماند، پلاتين با 0.3 درصد افزايش 
به 890 دلار و 8۷ سنت رس��يد و پالاديوم 0.3 درصد 

افزايش يافت و به 1۲38 دلار و 63 سنت رسيد.

پرداخت ۷۷.۵ هزار ميليارد تومان 
تسهيلات ازدواج و فرزندآوري

از ابتداي س��ال جاري تا 19 مرداد ماه به 580 هزار 
متقاضي وام قرض الحس��نه ازدواج و فرزندآوري، 
مجموع��ا به مبلغ ۷۷ ه��زار و 500 ميليارد تومان 
تسهيلات توسط شبكه بانكي پرداخت شده است.

مصطفي قمري وفا - مدير اداره روابط عمومي بانك 
مركزي با اشاره به اقدامات بانك مركزي در تسريع 
و تسهيل پرداخت تسهيلات قرض الحسنه ازدواج و 
فرزند آوري تصريح كرد: در راستاي قانون حمايت 
از جواني جمعيت، از ابتداي س��ال جاري تاكنون 
شبكه بانكي كشور به 305 هزار نفر از متقاضيان، 
تسهيلات قرض الحس��نه ازدواج به مبلغ قريب به 
61 هزار ميليارد تومان پرداخت كرده است كه اين 
ميزان رشد ۲۷ درصدي نسبت به مدت مشابه سال 

قبل داشته است.
وي با اشاره به ابلاغ بسته نظارتي - اعتباري تسهيل 
و تس��ريع وام ازدواج در تاريخ ۲1 خ��رداد 140۲ 
گفت: بانك مركزي دو ماه پيش در بخشنامه اي به 
شبكه بانكي با تاكيد بر اهميت و اولويت وام ازدواج 
و ضرورت تعيين تكليف متقاضيان در صف دريافت 
اين تسهيلات در س��ال جاري و سال قبل، »بسته 
نظارتي - اعتباري تسهيل و تس��ريع در پرداخت 
تسهيلات قرض الحس��نه ازدواج« را ابلاغ كرد كه 

پس از آن، پرداخت اين تسهيلات سرعت گرفت.
مدي��ر اداره رواب��ط عمومي بانك مرك��زي افزود: 
همچنين در س��ال جاري تاكنون ۲۷5 هزار فقره 
تسهيلات قرض الحسنه فرزند به مبلغ 16.5 هزار 
ميليارد تومان به متقاضيان پرداخت شده كه اين 
ميزان رشد 65 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 

قبل داشته است.
قمري وفا تصريح كرد: بر اس��اس اي��ن گزارش، از 
تيرماه سال 1401 تاكنون نيز در قبال تسهيلات 
وديعه مس��كن 310 هزار پرونده تشكيل شده كه 
از اي��ن تعداد ۲63 هزار نفر ب��ه ميزان 15.5 همت 

تسهيلات دريافت كرده اند.
گفتني اس��ت؛ بانك مركزي 16 مرداد 140۲ در 
ابلاغيه اي خطاب به مديران عامل 9 بانك با اشاره 
به شكايت هاي مردمي واصله و نتايج بررسي هاي 
ميداني انجام ش��ده در اين بان��ك تاكيد كرده بود: 
بانك ه��اي عامل باي��د مراتب تس��هيل پرداخت 
تس��هيلات قرض الحس��نه ازدواج و فرزندآوري را 
فراهم كنند و نبايد از متقاضيان اين تس��هيلات، 

ضمانت هاي فراتر از حدود قانون طلب كنند.

حسن بهشتي پور دو روي سكه تبادل زندانيان  و آزادسازي دارايي هاي مسدودي ايران را بررسي مي كند

معاون ستاد كل نيروهاي مسلح: 

ضرورت  حل  مسائل  ريشه اي با  امريكا 

فقط براي امريكا، انگليس و رژيم صهيونيستي تهديد محسوب مي شويم

رونمايي از گشايش  6 ميليارد دلاري  

سردار »ابوالفضل شكارچي« معاون فرهنگي و تبليغات 
دفاعي س��تاد كل نيروهاي مس��لح در آيي��ن تجليل از 
خبرنگاران كه در سازمان پدافند غيرعامل كشور برگزار 
شد، اظهار كرد: بر خبرنگاران و شهداي بزرگ دوران دفاع 
مقدس و به ويژه شهداي دفاع از حرم و امنيت كشور درود 
مي فرستيم؛ شهداي بزرگي كه ثمره تلاش آنها پيشرفت و 
اقتدار دفاعي كشور است؛ مانند شهيد »حسن باقري« كه 
به عنوان خبرنگار به عرصه انقلاب اسلامي ورود پيدا كرد 
و شايد بتوان  گفت اولين خبرنگاري بود كه به نمايندگي از 
ساير خبرنگاران به خارج از كشور رفت و سپس در دوران 
دفاع مقدس به عنوان فرمانده اي تيزهوش، دانش��مند و 
موثر در دفاع مقدس ورود پيدا كردن و در همان كس��وت 
هم به شهادت رس��يد. سردار ش��كارچي ادامه داد: البته 
شهيد »صارمي « را هم  داريم  كه شهيد مقاومت است و نيز 
س��اير عزيزاني كه در دوران دفاع مقدس و دفاع از حرم به 
شهادت رسيدند. معاون فرهنگي و تبليغات دفاعي ستاد كل 
نيروهاي مسلح خطاب به خبرنگاران گفت: شما خبرنگاران 
نقش برجس��ته اي در تبيين موفقيت ها و  پيشرفت هاي 
نظام به وي��ژه در بخش دفاعي داري��د. وي به تلاش هاي 
خبرنگاران حوزه دفاعي اشاره كرد و با بيان اينكه نظرات و 
پيشنهادات خبرنگاران موجب ارتقای و تعالي حوزه دفاعي 

امنيتي خواهد ش��د، افزود: تفاوت حوزه دفاعي امنيتي با 
ساير حوزه ها در موضوع »اس��رار« است؛ بدين معني كه 
گاهي انتظارات خبرنگاران درست است، اما در نيروهاي 
مسلح محدوديت هايي وجود دارد كه ساير حوزه ها تا اين 
اندازه با محدوديت مواجه نيستند؛ به عبارت ديگر، برخي 

از محدوديت ها در پروتكل هاي نيروهاي مسلح قرار دارد.

   فقط بخش محدودي از اخبار مربوط به 
ناوگروه ۸۶ ارتش رسانه اي شد

سردار ش��كارچي عنوان كرد: خيلي از كارها و رونمايي ها 
در نيروهاي مسلح صورت مي گيرد كه هيچ خبري از آن 
منتشر نمي شود؛ چون بخش عمده اي از توان دفاعي كشور 
قابل بيان نبوده و در اين زمينه جايي براي تبليغات نيست؛ 
لذا در رابطه با ت��وان بازدارندگي فقط بخش هايي از آن را 
بازگو مي كنيم؛ به عن��وان مثال درخصوص اخبار مربوط 
به ناوگروه 86 نيروي دريايي ارتش، بخش��ي جزئي از آن 
رس��انه اي شد؛ زيرا بنا نيست كه همه اسرار آن بيان شود. 
سخنگوي ارشد نيروهاي مسلح با بيان اينكه درخصوص 
برخي وقايع نمي توانيم »روايتگر اول« باشيم، اظهار داشت: 
افكار عمومي به كاركرد، تكنيك و تحليل هاي خبرنگاران 
گره خورده است و ما از خبرنگاران به عنوان افسران جنگ 

رسانه اي در سطح راهبردي كشور انتظاراتي داريم؛ حال 
چنانچه در داخل كش��ور تحليل رسانه اي اشتباه صورت 
گيرد، رس��انه هاي بيگانه بر آن موج سواري مي كنند. وي 
با اش��اره به اخبار منتشرش��ده در خصوص ترور ش��هيد 
فخري زاده، بيان كرد: زماني كه ش��هيد فخري زاده ترور 
شد، توسط رسانه ها 1۲ نوع خبر منتشر شد؛ چون هر كس 
مي خواست گفتمان خاصي را به صورت اختصاصي براي 
رسانه خود داشته باشد؛ در صورتي كه اين نوع خبررساني، 
افكار عمومي را متزلزل مي كند؛ هرچند با مسوولان هم 
مصاحبه كردن��د، ولي برخي نظرات ب��ا همديگر تفاوت 
بسياري داشت؛ چون همه مسوولان كه از آن  حادثه اطلاع 
ندارن��د. وي تصريح كرد: امريكا را به عنوان قدرت جهاني 
به حساب نياوريد؛ چون آنها دنبال جلوگيري از فروپاشي 
خود هس��تند. امروز، هم قدرت هاي نوظهور و هم انقلاب 
اسلامي ضرباتي را بر پيكره امريكاي جنايتكار وارد كردند 
كه به هيچ عنوان نمي تواند آسيب هايي را كه ديده است، 
جبران كند؛ مهم ترين اين آسيب ها اين است كه هيبت 
امريكا در بين ملت هاي جهان شكسته شده است و اين تا 
صد سال ديگر هم قابل بازسازي نيست؛ به عنوان مثال در 
جنگ نفتكش ها در دفاع مقدس اكثر كشورهاي جهان 
در خليج فارس پرچم امريكا را بر روي نفتكش هاي خود 

نصب مي كردند، اما امروز پرچم امريكا بر روي نفتكش هاي 
خود هم اعتبار ندارد. س��ردار شكارچي ادامه داد: با وجود 
اين، امريكايي ها ما را به ايجاد ناامني در خليج فارس متهم 
مي كنند؛ در حالي كه خليج فارس خانه كشورهاي منطقه 
اس��ت و بايد به امريكايي ها گفت كه شما در اينجا چه كار 
داريد؟ اين سوال را رسانه ها بايد از امريكايي ها، انگليسي ها 
و فرانسوي ها بپرسند. معاون فرهنگي و تبليغات دفاعي 
ستاد كل نيروهاي مسلح گفت: امريكا و متحدانش ما را به 
ايجاد ناامني متهم مي كنند، در صورتي كه ما تمامي تلاش 
خود را با همكاري ساير كشورهاي منطقه انجام مي دهيم 
تا به امنيت منطقه خدش��ه اي وارد نشود؛ آنها براي غارت 
منابع كشورهاي منطقه مي آيند، بعد ما را به ايجاد ناامني 

در آب هاي بين المللي متهم مي كنند!
وي افزود: ما اگر هم عامل تهديد باشيم، فقط براي امريكا، 
انگليس و رژيم صهيونيستي تهديد محسوب مي شويم 
و براي كشورهاي منطقه هيچ تهديدي نيستيم؛ چون با 
كش��ورهاي منطقه داراي منافع مشترك هستيم؛ پس 
يكي از الزامات اين  منطقه ايجاد امنيت است كه جمهوري 
اسلامي ايران در خط مقدم امن سازي منطقه قرار دارد و 
براي آن هزينه هم مي كند؛ آرايش براي امن سازي است؛ 

نه ايجاد ناامني.

 امريكا مبني ب��ر آزادي زندانيان گفت ك��ه اين توافق با 
مذاكرات بر سر توافق هسته اي ايران مجزا است. وي تاكيد 
كرد كه آزادي نهايي امريكايي ها »شايد بتواند به تسهيل 
مذاكرات در ديگر حوزه ها كمك كند«. اين منبع همچنين 
گفت كه بايدن از اولين روز آمدن به دفتر رياست جمهوري 
خود تمركز خود را بر روي اين مس��اله گذاشته بود. وي 
گفت: فكر مي كنم كه سوابقش نشانگر تمركز شديد وي بر 
بازگرداندن امريكايي ها به وطن باشد؛ البته تحت شرايطي 
كه باور كنيم در جهت منافع مان باشد. ما باور داريم كه آن 
چه تنظيم شده در جهت منافع مان است. محمد عبدالعزيز 
الخليفي، وزير مشاور قطر در امور خارجه در گفت وگو با 

ش��بكه الجزيره گفت كه قطر به حل اختلافات از طريق 
راه هاي مس��المت آميز و گفت وگو ايمان دارد. وي تاكيد 
كرد كه كشورش نقشي محوري در تسهيل روند مذاكرات 
بين تهران و واشنگتن ايفا كرده است. الخليفي خاطرنشان 
كرد: اميدواريم توافق اخير ميان تهران و واشنگتن منجر به 
توافق در پرونده هسته اي شود. الخليفي همچنين تاكيد 
كرد كه قبل از رس��يدن به اين توافق مس��وولان قطري 
سفرهاي گسترده اي به واشنگتن و تهران داشتند. وزارت 
امور خارجه كره جنوبي روز )جمعه( با انتشار بيانيه اي به 
اخبار مربوط به آزادي پنج جاسوس ايراني- امريكايي كه 
در ايران بازداشت شده بودند، واكنش نشان داد. وزارت امور 

خارجه كره جنوبي اعلام كرد كه هيچ اطلاعاتي در رابطه 
با گزارش هاي رسانه ها مبني بر اينكه تهران پنج جاسوس 
امريكايي را به عنوان بخشي از قراردادي آزاد كرده است 
كه بر اساس آن شش ميليارد دلار از دارايي هاي ايران در 
كره جنوبي آزاد مي شود، ندارد. اين وزارت خانه در بيانيه 
خود افزود: دولت ما در حال رايزني نزديك با كش��ورهاي 
درگير، شامل ايالات متحده و ايران براي حل موضوع وجوه 
مسدود شده ايران بوده و اميدوار است كه اين موضوع به 
صورت دوستانه حل شود. اين تحولات مهم در حالي رخ 
داد كه چند روز قبل ايران رس��ما از اين گفته بود كه ميز 
مذاكره را ترك نكرده و در صورت فراهم ش��دن مقدمات 

لازم، آمادگ��ي دارد كه مذاكرات را ادام��ه دهد. تا كنون 
آنچه كه قطعي به نظر مي رس��د، آزادي 6 ميليارد دلار از 
منابع بلوكه ش��ده ايران احتمالا در كره جنوبي است كه 
به قطر مي رود و از آن جا در اختي��ار ايران قرار مي گيرد. 
هرچند ايران گفته كه اختيار استفاده از اين منابع را دارد 
اما مقامات امريكايي تاكيد دارند كه اين پول ها تنها براي 
واردات كالاهاي اساسي و بشردوستانه در اختيار تهران قرار 
خواهد گرفت. احتمالا در روزهاي آينده مشخص خواهد 
شد كه اين توافق با چه جزيياتي نهايي شده و آيا مي توان از 
آن به عنوان مقدمه برجام ياد كرد يا فعلا در آن حوزه خبر 

جديدي وجود نخواهد داشت. 

ادامه از صفحه اول
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يكي از جنبه هاي حياتي در پيشبرد سياست هوشمند در 
خصوص تكميل زنجيره ارزش در كشورهاي توسعه يافته، 
هدايت منابع صنعت از طريق اجراي حمايت مشروط براي 
اهداف خاص است. اين رويكرد معمولًا ماهيت محدودي 
دارد و آن را به ابزاري استراتژيك براي سياست گذاران تبديل 
مي كند. يك��ي از ابزارهاي مهمي كه در اختيار دولت قرار 
دارد، تأمين انرژي با هزينه كاهش يافته، مشروط به توسعه 

زنجيره ارزش است.
به گزارش خبرنگار»تعادل«، در زمينه صنعت پتروشيمي 
ايران، به ويژه در مورد بخش متانول، اين استراتژي در طول 
تاريخ با چالش هاي مهمي مواجه بوده است. اين صنعت 
به شدت به خوراك ارزان گاز وابسته بود و تقريباً تمام متانول 
خود را به صورت خام و بدون استفاده داخلي صادر مي كرد. 
اين رويكرد منجر به يك اشتباه مهم در سياست شد: ارايه 
بي قيد و شرط يارانه هاي انرژي كم هزينه. اين استراتژي نه 
تنها منجر به عدم كسب سود از فروش متانول خام حاصل 
از گاز طبيعي شد، بلكه منجر به زيان مالي قابل توجهي به 

دليل عرضه گاز با قيمت كاهش يافت.
كسري بودجه ناش��ي از تامين خوراك ارزان گاز صنعت 
متانول در سال 1401 به رقم خيره كننده 31.5 هزار ميليارد 
تومان رسيد. اين وضعيت نياز به رويكردي جديد در اعطاي 
يارانه و قيمت گذاري منابع انرژي در صنعت پتروشيمي را 
نشان داده اس��ت. در واكنش به اين وضعيت، دولت ايران 
اخيرا تصميم گرفته است تا نرخ خوراك را براي رسيدگي 
به موضوع اجاره خوراك و تغيير جهت سيستم يارانه انرژي 
اصلاح كند. دولت نرخ خوراك گاز را 2 هزار تومان معادل 65 
درصد قيمت گاز صادراتي مصوب قانون افزايش داده است.
بررسي صورت هاي مالي ش��ركت هاي بورسي حاكي از 
آن است كه با افزايش همزمان 2 هزار توماني نرخ خوراك 
سوخت و گاز صنايع، حاشيه سود صنايع حدود 2 درصد 
كاهش مي يابد. اين در حالي است كه دو صنعت متانول و 
اوره نس��بت به سود سال گذشته كاهش قابل توجهي در 

حاشيه سود خواهند داشت.
با توجه به قيمت بالاي اوره و اهميت آن براي امنيت غذايي 
)به عنوان ماده اوليه در توليد كودهاي شيميايي(، حاشيه 
سود اين صنعت كه در حال حاضر حدود 63 درصد است، 
با قيمت جديد خوراك به حدود 51 درصد كاهش خواهد 
يافت. 7 هزار تومان. با وجود اين كاهش، حاش��يه سود در 
مقايسه با س��اير صنايع بورس همچنان بالاست و تقاضا 
براي سرمايه گذاري در زنجيره پتروشيمي و اوره همچنان 

قوي است.
از سوي ديگر، صنعت متانول كه به خام فروشي گسترده 
معروف اس��ت، با قيمت خوراك 7 هزار توماني، ش��اهد 
كاهش حاشيه سود از 33 درصد به 12 درصد خواهد بود. 
اين كاهش با توجه به اتكاي ش��ديد صنعت به رانت ارزان 
خوراك قابل درك است. تصميم دولت ايران براي تعديل 

نرخ خوراك و تغيير مسير سيستم يارانه انرژي گامي در 
جهت درست است. حركت به سمت سياست هوشمند و 
حمايت هدفمند مي تواند به تضمين رشد پايدار صنايع و 
در عين حال بهينه سازي استفاده از منابع ملي كمك كند. 
با اين حال، نظارت دقيق بر اين تغييرات، تنظيم استراتژي ها 
براي اطمينان از سودآوري صنايع كليدي، ضروري است. 
در همين زمينه پيشنهاد مهمي كه مطرح مي شود به اين 
شكل است كه براي بسياري از صنايع ايران بدون توجه به 
نوع آنها، مساله افزايش 2 هزار توماني نرخ خوراك، تاثير 
چنداني بر نرخ خوراك آنها نخواهد داشت و تنها صنعت 
متاثر از نرخ 7 هزار توماني خوراك گاز، صنعت متانول است 
كه به علت خام فروشي و عدم توسعه زنجيره ارزش گرفتار 
تله انرژي مجازي شده است. در زمينه سياست هوشمند 
اعطاي يارانه يا اعطاي مشوق هاي حمايتي دولت، بايد با 
جهت دهي و هدايت منابع صنعت به سمت اهداف خاص 
براي تكميل زنجيره ارزش اصلاح گردد. دولت سيزدهم نيز 
در اين جهت مي خواهد عمل كند و با حمايت مشروط از 
صنايع، به ويژه از طريق اعطاي انرژي با قيمت پايين مشروط 
به تكميل زنجيره ارزش، نقش مهمي در اين فرآيند ايفا 
كند. در ادامه پيرامون بررسي اهميت حمايت مشروط و 
اعطاي يارانه انرژي منوط به ارتقاي تكميل زنجيره ارزش 
و تأثير آن بر توس��عه اقتصادي با حمي��د بهزادي بخش، 
كارشناس اقتصادي، بخش به گفت وگو پرداختيم كه در 

ادامه خواهيد خواند.

   نقش رگولاتوري دولت
در خلق ارزش بيشتر در اقتصاد 

حميد بهزادي بخش، كارشناس اقتصادي، پيرامون حمايت 
مشروط از صنايع در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار 

داشت: اعطاي يارانه انرژي مشروط به تخصيص استراتژيك 
منابع توليد براي تشويق توسعه و تكميل زنجيره هاي ارزش 
در صنايع خاص اهميت و كاربرد بسيار بالايي دارد. با ارايه 
انرژي با قيمت پايين، مش��روط به رعايت شرايط خاص 
مرتبط با توسعه زنجيره ارزش، دولت ها بدون سرمايه گذاري 
مستقيم و دخالت در اقتصاد مي توانند نقش رگولاتوري 
صنايع را براي افزودن ارزش به مواد خام، اتخاذ فناوري هاي 
پيشرفته و افزايش بهره وري تشويق كنند.  وي عنوان كرد: 
اين رويكرد براي حمايت از توسعه صنعتي بسيار مهم است 
و اهداف متع��ددي را دنبال مي كند. اولًا، صنايع داخلي را 
تشويق مي كند تا از منابع انرژي را به طور كارآمد استفاده 
كنند، بهينه سازي مصرف داشته باشند و اتلاف را كاهش 
دهند و پايداري را ارتقا دهند. ثانياً، با حصول اطمينان از 
دسترسي صنايع به نهاده هاي انرژي مقرون به صرفه، كه 
مي تواند ساختار هزينه و رقابت آنها را به طور قابل توجهي 
تحت تأثير قرار دهد، رش��د فعاليت هاي ارزش افزوده را 
تحريك مي كند.  وي گفت: علاوه بر اين، حمايت مشروط 
از صنايع با تكيه بر منوط كردن اعطاي يارانه انرژي ارزان در 
ازاي سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش، نوآوري هاي 
فناورانه را ترويج مي كند و صنايع را تشويق مي كند تا در 
تحقيق و توسعه س��رمايه گذاري كنند كه منجر به رشد 

اقتصادي بلندمدت مي شود.
وي ادام��ه داد: ب��ا تعيين اه��داف خ��اص و تحميل 
محدوديت هاي زماني براي حمايت مشروط از صنايع 
با تكيه بر منوط كردن اعطاي يارانه انرژي ارزان در ازاي 
سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش، دولت ها احساس 
فوريت ايجاد مي كنند و بر تكميل زنجيره ارزش تمركز 
مي كنند. اين سياست مهم نيز به صنايع كمك مي كند 
تا استراتژي ها و سرمايه گذاري هاي خود را با اهداف ملي 

گسترده تر هماهنگ كنند و همكاري بين بخش هاي 
دولتي و خصوصي را تقويت كنند.  بهزادي عنوان كرد: 
كشورهايي كه سياست هاي حمايت مشروط انرژي را 
با موفقيت اج��را كرده اند، از مزاياي متعددي بهره مند 
ش��ده اند. به عنوان مثال، تخصيص استراتژيك نروژ از 
منابع انرژي از توس��عه يك صنعت پتروش��يمي قوي 
حمايت كرده است و اين كشور را قادر مي سازد تا ارزش 
قابل توجهي به منابع طبيعي خود بيافزايد. به طور مشابه، 
حمايت مشروط انرژي كره جنوبي نقشي حياتي در رشد 
صنعت نيمه هادي اين كشور ايفا كرده و آن را به رهبري 

جهاني سوق داده است.
اين كارش��ناس اقتصادي در رابطه با تاثير اجرايي سازي 
حمايت مشروط به تكميل زنجيره ارزش در رشد اقتصادي 
بيش��تر در اقتصاد ايران افزود: حمايت مشروط از صنايع 
با تكيه بر منوط كردن اعطاي يارانه ان��رژي ارزان در ازاي 
سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش ابزار قدرتمندي 
اس��ت كه در دس��ترس دولت ه��ا براي ارتق��اي تكميل 
زنجيره ارزش در كشورهاي توسعه يافته است. با اعطاي 
انرژي با قيمت پايين، مش��روط به تحقق اهداف خاص و 
محدوديت هاي زماني، دولت ها مي توانند صنايع را براي 
افزودن ارزش به مواد خام، اتخاذ فناوري هاي پيشرفته و 
افزايش بهره وري تشويق كنند. اين رويكرد نه تنها به رشد 
اقتصادي كمك مي كند، بلكه باعث تقويت پايداري، نوآوري 
فن��اوري و همكاري بين بخش ه��اي دولتي و خصوصي 
مي شود. با استفاده موثر از حمايت مشروط انرژي، دولت ها 
مي توانند محيط مساعدي براي رشد صنايع ايجاد كنند و 

به توسعه كلي اقتصاد كمك كنند. 
وي در پايان گفت: در همين زمينه دولت و مجلس مي توانند 
طي برنامه هفتم توسعه كه هم اكنون در جريان بررسي در 
صحن علني مجلس و در كميسيون تلفيق برنامه است؛ 
نسبت به سازوكار مشروط سازي نظام حمايتي و همچنين 
پياده سازي نظام تعرفه گذاري پلكاني انرژي براي مصارف 
خارج از استاندارد مصرف هر يك از بخش هاي صنعتي را 
اجرايي كند. اين رويكرد مهم باعث خواهد ش��د كه ديگر 
صنعت خام فروشي در كشور شكل نگيرد و به مانند اتفاق 
تلخ خام فروش��ي متانول و توليد و صادرات غيراقتصادي 
متانول به بازارهاي انحصاري شرق آسيا تداوم پيدا نكند. در 
همين رابطه نيز براي بحث متانولي ها به صورت ويژه بايد 
دولت به ازاي تخفف 10 درصدي روي نرخ خوراك 7 هزار 
توماني مصوب ش��ده، تضمين سرمايه گذاري در تكميل 
زنجيره ارزش معادل 50 درصد سود سالانه متانولي ها به 
همراه افزايش سرمايه از محل آورده نقدي سهام داران را از 
شركت هاي متانولي اخذ كند و بدين ترتيب صنايع متانولي 
موجود علاوه بر تداوم خام فروشي مشروط متانول به مدت 
سه سال تخفيف 10 درصدي نس��بت به خوراك گازي 

دريافتي صنايع اوره اي را دريافت خواهند كرد.

رویداد 3 .Sat  نفت و انرژی Aug 12. 2023    2559   شنبه 21 مرداد 1402     25 محرم 1445    سال دهم      شماره

صادرات نفت عراق به امريكا 
افزايش يافت

 ،)EIA( بر اساس داده هاي اداره اطلاعات انرژي امريكا
عراق صادرات نفت خود به امريكا را در پنج ماهه نخست 
سال 2023، به ميزان 30.5 درصد افزايش داده است. 
صادرات نفت عراق به امريكا در فاصله ژانويه تا مه سال 
2023 در مقايسه با مدت مشابه در سال 2021، به ميزان 
61 درصد افزايش پيدا كرده است. بر اساس داده هاي اين 
آژانس، از واردات نفت عراق به امريكا، بزرگ ترين حجم 
واردات نفت عراق به امريكا از ابتداي سال ميلادي جاري 
تاكنون، در فوريه مشاهده ش��د كه 12.16۸ ميليون 
بشكه نفت از عراق وارد شد اما پايينترين ميزان واردات، 
در مارس بود كه به ۹.40۹ ميليون بشكه رسيد. طبق 
گزارش اداره اطلاعات انرژي امريكا، به طور كلي، سهم 
اوپك و كشورهاي خليج فارس از واردات نفت به امريكا، 
طي دهه هاي گذشته كاهش پيدا كرده و در مقابل، سهم 
كانادا افزايش يافته اس��ت. واردات نفت امريكا در سال 
2005 به اوج خود رس��يد و افزايش توليد نفت داخلي 
و ص��ادرات بالاتر نفت، به كاهش ميزان واردات خالص 
سالانه نفت اين كشور كمك كرد. سال گذشته، عراق 
از نظ��ر درصدي از كل واردات نفت، در ميان پنج منبع 
اصلي كل واردات نفتي امريكا از جمله واردات نفت خام 
قرار داشت. طبق داده هاي اداره اطلاعات انرژي امريكا، 
واردات از ع��راق، چهار درص��د از كل واردات را به خود 
اختصاص داد و عراق پس از كانادا با سهم 52 درصدي، 
مكزيك با 10 درصد و عربستان سعودي با هفت درصد، 
در رتبه چهارم قرار گرفت. عراق همچنين از نظر واردات 
نفت خام امريكا در سال 2022 بر اساس سهم درصدي 
از كل واردات اين كشور، در رتبه چهارم ايستاد. امريكا در 
سال ميلادي گذشته، چهار درصد از نفت خام خود را از 
عراق وارد كرد در حالي كه 60 درصد نفت وارداتي را از 
كانادا، 10 درصد را از مكزيك و هفت درصد را از عربستان 
سعودي خريد. بر اساس گزارش اويل پرايس، عراق پس 
از توقف حدود 450 هزار بشكه در روز صادرات نفت، پس 
از اختلاف با تركيه بر سر صادرات نفت از ميادين نفتي 
شمال عراق و منطقه نيمه خودمختار كردستان عراق در 

مارس 2023، شاهد كاهش كلي صادرات بوده است.

صفر شدن تراز منفي برق
طي پنج سال آينده

نماينده لنگرود در مجلس، از هدف گذاري قانون برنامه 
پنج س��اله براي توليد 12 هزار مگاواتي برق خبر داد و 
خاطرنشان كرد: تا پنج سال آينده اين تراز منفي را به صفر 
خواهيم رساند. پرويز محمدنژاد در گفت وگو با ايسنا، با 
اشاره به اهميت انرژي برق در جامعه بشري و وابستگي 
توليدات و خدمات به آن، اظهار كرد: تراز منفي برق طي 
سال هاي گذشته موجب شده شاهد مشكلاتي باشيم. 
وي با بيان اينكه س��ال گذشته با تراز منفي 14.5 هزار 
مگاواتي مواجه بوديم كه امساله به 12.5 هزار مگاوات 
رسيده است، افزود: اگرچه رشد توليد برق داشتيم، اما 
تراز منفي همچنان باقي است. نماينده لنگرود در مجلس 
ش��وراي اسلامي با تاكيد بر لزوم افزايش توليد در كنار 
مديريت مصرف برق، عنوان كرد: سال گذشته 6200 
مگاوات برق را توليد و به شبكه سراسري تزريق كرديم؛ 
البته با رشد مصرف 3.5 هزار مگاواتي نيز مواجه شديم، 
يعني عملا بين 2000 تا 2500 مگاوات از تراز منفي را 
جبران كرديم. محمدن��ژاد از توليد 7700 مگاواتي در 
س��ال جديد خبر داد و اضافه كرد: اگر اين ميزان توليد 
را به مدار بياوريم و صرفه جويي 2500 مگاواتي از محل 
مديريت مصرف داشته باشيم، تا پنج سال آينده اين تراز 
منفي را به صفر خواهيم رساند. وي با بيان اينكه تقويت 
مديريت مصرف زودتر از پنج س��ال تراز منفي برق را 
جبران مي كند، گفت: اين تراز منفي از سال هاي قبل 
وجود داشته و خوشبختانه طي سال هاي 13۹۹ و 1400 
و 1401 شاهد افزايش توليد بوديم كه براي كميسيون 
انرژي مجلس قابل قبول است. عضو كميسيون انرژي 
مجلس، از هدفگذاري قانون برنامه پنج ساله براي توليد 
12 هزار مگاواتي برق خبر داد و خاطرنشان كرد: قانون 
رفع موانع صنعت برق سال گذشته به دولت ابلاغ شده 
است؛ در لايحه بودجه نيز دولت را مكلف به توليد برق 
كرديم. وي با اش��اره به دقت و جديت مجلس در حوزه 
نظارت، ادامه داد: در صورت اجراي قانون، مي توانيم تراز 
منفي را به مثبت تبديل به صادرات انرژي هم فكر كنيم 
و درآمد ارزي داشته باشيم. محمدنژاد در ادامه به موضوع 
افزايش قيمت بنزين اشاره و تصريح كرد: امسال دولت 
هيچ برنامه اي را براي افزايش قيمت بنزين به مجلس ارايه 
نكرده؛ البته مصرف بنزين در كشور ما فزاينده بوده و توليد 
جوابگوي آن نيست. وي همچنين افزايش تعرفه گاز را رد 
كرد و يادآور شد: افزايش 10 درصدي بهاي انرژي در سال 

جاري تداوم دارد و افزايش ديگري نداريم.

هند از گراني قيمت به 
توليدكنندگان نفت شكايت كرد

وزير نفت هند اعلام كرد كه دهلي نو، نگراني هاي خود 
نسبت به نوسان قيمت جهاني نفت را به توليدكنندگان 
بزرگ و سازمان هاي نفتي، ابراز كرده است. به گزارش 
ايسنا، هند سومين واردكننده و مصرف كننده بزرگ نفت 
در جهان است و بيش از ۸0 درصد از نيازهاي نفتي خود را 
از طريق واردات، تامين مي كند. هارديپ سينگ پوري، 
وزير نفت هند در اظهارات مكتوبي به پارلمان اين كشور 
اعلام كرد: دولت اين مساله را با كشورهاي مصرف كننده 
نفت، با اوپك و مديران سازمان هاي ديگر مطرح كرده 
تا نگراني هاي جدي هند نسبت به نوسان قيمت نفت 
را ابراز كند. وزير نفت هند ب��دون دادن توضيح، گفت: 
هند خواهان قيمت گذاري مس��وولانه و منطقي براي 
كشورهاي مصرف كننده است. اوپك و متحدانش كه به 
عنوان گروه اوپك پلاس شناخته مي شوند، محدوديت 
عرضه خود را از اواخر سال 2022 با هدف تقويت بازار، 
آغاز كردن��د و در ژوئن، اين محدوديت عرضه را تا پايان 
سال 2024، تمديد كردند. عربستان سعودي و روسيه، 
اوايل ماه ميلادي جاري متعهد شدند توليدشان را علاوه 

بر توافق اوپك پلاس، به ميزان بيشتري كاهش دهند.

»تعادل« بررسي كرد

سياست هوشمند براي تكميل زنجيره ارزش در دسترس حاكميت 

كشورهاي جهان چگونه مصرف برق را مديريت مي كنند؟

نحوه محاسبه تعرفه برق مشتركان پرمصرف ها

اعمال روش ه��اي مديريت مصرف ب��رق فقط مختص 
كشورمان ايران نيست، بلكه كشورهاي مختلف آن را اجرايي 
مي كنند. البته هر كشور اين موضوع را بنا به مقتضيات خود 
اجرايي مي كند. به گزارش ايرنا، هم زمان با افزايش دماي هوا 
در پاره اي از مناطق جهان ميزان مصرف برق هم از حالت 
معمول فراتر رفته است و زنگ خطر را در نقاط مختلف جهان 
به صدا درآورد. ميزان مصرف برق در كشورمان ايران از مرز 
73 هزار مگاوات هم فراتر رفت و ركورد بي سابقه اي در تاريخ 
صنعت برق از خود بر جاي نهاد. يكي از روش هاي موثر براي 
كنترل مصرف، اعمال روش هاي مديريت بر مصرف است 
كه فقط مختص ايران نيست و ساير كشورها هم به فراخور 
اجرايي مي كنند. سياست تشويق و تنبيه از جمله ابزارهاي 
موثر در اعمال مديريت مصرف اس��ت كه در ايران امسال 
بيشتر بر روي سياست تشويق محوري آن تاكيد شده است.
بنا بر اعلام وزارت نيرو، انرژي برق به عنوان يكي از گران ترين 
انرژي هاي موجود در جهان و زيرساخت همه بخش هاي 
زندگي امروز بشر را در بر گرفته است. به ويژه آنكه در شرايط 
اوج بار استفاده بهينه از برق به مراتب جايگاه در خور توجه 
و حساسيت ويژه اي نيز پيدا مي كند. بنابراين شرايط، هر 
يك از كشورهاي جهان به فراخور ويژگي هاي اختصاصي 
و به منظور جلوگيري از ب��روز بحران و همين طور عبور از 
اين وضعيت، نسبت به اجراي ايده ها و الگوهاي بومي شده 
مديريت مصرف برق اقدام هاي گوناگوني را در دستور كار 
قرار مي دهند، زي��را پر كردن فاصله ناترازي ميان توليد و 
مصرف برق، آن هم در ايام و ساعت هاي كوتاهي از سال، به 
شكل ساخت نيروگاه، از توجيه اقتصادي و منطقي برخوردار 
نيست. گاز و برق در كشور هلند نسبتاً گران است و ماهانه 
در حدود 120 تا 150 يورو تخمين زده مي ش��ود. يكي از 

طرح هاي تش��ويقي كه هلند براي مشتركان برق در نظر 
گرفته، كوپن انرژي است كه خانوارها مي توانند با آن، اقلام 
بهينه سازي مصرف انرژي مثل برق و گاز را خريداري كنند.

از جمله  اقدام هاي دولت فرانسه نيز از زمان بحران اوكراين، 
اعطاي كوپن انرژي شامل برق و گاز، به 3۸ ميليون نفر بوده 
اس��ت. همچنين دولت فرانسه »سپر تعرفه اي« طراحي 
كرده كه شامل تعيين سقف قيمت گاز و برق براي بخش 
خانگي است. در كانادا، اگرچه در بيشتر سال ها بخش صنايع 
به صورت داوطلبانه مصرف برق خود را در ايام اوج بار كاهش 
مي دادند، اما در برخي سال ها هم دولت خواستار كاهش 
مصرف 50 درصدي برق در زمان اوج بار مشتريان تجاري 
و صنعتي شد. براي رسيدن به اين هدف، صنايع پُرمصرف 
مانند خودرو، توليد خود را متوقف كردند. همچنين دولت 
فدرال همه فعاليت هاي غيرضروري را تعطيل كرد. دولت 
برزيل در س��ال 2011 براي عبور از شرايط بحراني اوج بار 
ش��بكه برق و با هدف كاهش 20 درصد از ميزان مصرف 
برق خود، تصميم گرفت برنامه هاي صرفه جويي انرژي را 
به صورت اجباري براي همه بخش ها به اج��را درآورد. در 
بحران سال 2001 نيوزيلند، دولت براي كاهش داوطلبانه 
10 درصد از مصرف برق در مدت 10 هفته، يك فراخوان 
عمومي انجام داد. به دنبال اين فراخوان برنامه هاي تلويزيوني 
و راديوي��ي با عنوان كمپين »10 ب��راي 10« به تناوب به 
اين موضوع پرداختن��د. اين كمپين علاوه بر موفقيت در 
كاهش 10 درصدي مصرف برق، در بخش دولتي موجب 
صرفه جويي 15 درصدي برق شد. دولت اين كشور اعلام 
كرده است به ازاي كاهش مصرف برق خانوارها به آنها يارانه 
نق��دي پرداخت مي كند. يعني ب��ه ازاي كاهش هر 300 
كيلووات مصرف ۹ يورو يارانه پرداخت مي كند تا به اين شكل 

ميزان مصرف انرژي را كاهش دهد. بحران برق در كوبا در 
سال هاي 2002 تا 2006 موجب قطع برق شديد در سراسر 
كشور شد. در ژوئيه 2005 شبكه دچار 1۸ درصد اضافه بار 
شد. در اين حالت سهميه بندي برق مشتركان در دستور 

كار دولت قرار گرفت.
روس ها اصولًا به صرفه جويي عادت دارند. مردم روسيه 
در زم��ان خريد وس��ائل برقي به ميزان مص��رف انرژي 
كالا بس��يار اهميت مي دهند و براي اس��تفاده بهينه به 
توصيه هاي دفترچه راهنما و فروشندگان به دقت عمل 
مي كنند. اس��تفاده از لامپ هاي كم مص��رف و ديودي 
روش بسيار رايجي براي صرفه جويي در انرژي در روسيه 
است. در روسيه استفاده از وسايل پُرمصرف مانند ماشين 
لباسش��ويي، اتو و جاروبرقي در ساعت هاي اوج مصرف 
ممنوع است. لوايح پيشنهادي براي مصرف بهينه انرژي 
در كنگره امريكا توانسته اس��ت با استفاده از كمپين ها 
و هزينه در تبليغ��ات، به ميزان قابل ملاحظه اي مصرف 
انرژي را در اين كشور كاهش دهد و علاقه مردم به تبادل 
تصاوير و ويدئوهاي جذاب و خنده دار مي تواند به ابزاري 
براي توزيع پيام هاي خلاقانه و جالب صرفه جويي انرژي 
تبديل ش��ود. در اين آگهي ها بايد با هدف گرفتن افراد و 
به ويژه كودكان تاكيد كرد كه مردم اين توانايي را دارند تا 
هر روز انتخاب هاي هوشمندانه تري داشته باشند. گروه 
مردم نهاد و غيرانتفاعي »ميش��يگان سيوز« كه باهدف 
بهبود ش��يوه مصرف انرژي شكل گرفته، كمپيني با نام 
»جلوگيري از فاجعه انرژي« ايجاد كرده است تا با ساخت 
پيام هاي تبليغاتي به آگاه سازي جامعه درباره پيامدهاي 
ناگوار مصرف بي روي��ه انرژي بپردازد. گروه »اتحاد براي 
حفظ انرژي« نيز با اين ايده تش��كيل ش��ده اس��ت كه 

بايد مصرف كنندگان را از س��نين كودكي آموزش داد تا 
صرفه جويي انرژي براي آنها يك عادت شود. در كاليفرنيا 
تخفيف براي خريد وسايل  برقي بهينه در نهايت موجب 
صرفه جويي 100 مگاواتي در س��ال 2002 ش��د. يك 
گزينه آسان و كم مصرف براي خنك سازي بيش از حد، 
جلوگيري از پوشيدن كراوات و كت در طول تابستان است. 
در 10 سال گذشته، ژاپن با ابتكار »Cool Biz« خود اين 
گزينه را امتحان كرده است. با ابتكار وزارت محيط زيست 
ژاپن در سال 2005 و در تلاش براي كاهش سريع انتشار 
كربن، پويش Cool Biz ادارات را ترغيب مي كند تا دماي 
كول��ر را در اتاق ها كمتر از 2۸ درجه س��انتيگراد )۸2.4 
درجه فارنهايت( تنظيم كنند، اين دما در ادارات ايالات 
متحده براي تابس��تان 70 درجه )فارنهايت( F است. در 
توكيو در طول بحران برق برخي از كارخانه ها زمان توليد 
خود را به ساعات كم باري يا روزهاي آخر هفته كه ميزان 
بار شبكه برق كمتر اس��ت، انتقال دادند. برخي ديگر از 
كارخانه ها نيز توليد خود را به صورت كامل متوقف كردند. 
مصرف برق در مالزي به عنوان يكي از كشورهاي جنوب 
شرق آس��يا كه فقط داراي يك فصل گرم و باراني است، 
به طور غيرقابل پيش بيني مي تواند افزايش يابد و دولت از 
طريق برنامه هاي مختلف درصدد كاهش مصرف يا مصرف 
بهينه انرژي اس��ت. در بخش مصرف انرژي در خانوارها 
دول��ت مالزي با اجراي برنامه هايي از قبيل؛ اس��تفاده از 
برچسب انرژي در كولر، يخچال، تلويزيون، پنكه، پلوپز، 
كتري برقي، ماشين لباسشويي، مايكرويو، خشك كننده 
لباس و ظرف ش��ويي، مصرف كننده را از ميزان مصرف 
خودآگاه مي سازد. در اين رده بندي هاي مصرفي و افزايش 

ماليات بر مصرف اضافي نيز مي شود.

مبلغ برق مشتركاني كه زير الگو مصرف مي كنند با نرخ هاي 
بسيار مخفف محاسبه مي شود و مبلغ قبوض برق آن دسته 
از مش��تركاني كه بيش از الگو مصرف مي كنند به صورت 
پلكاني غير يارانه اي محاسبه مي شود؛ به عبارت ديگر به 
بخش مازاد برق مصرفي ياران��ه كمتري تعلق مي گيرد. 
تعرفه هاي برق در چهار سطح الگو، 1.5 برابر الگو، 2 برابر 
الگو و بيش از دو برابر تقس��يم مي شود؛ مابه التفاوت نرخ 
قبض برق مشتركان با مصرف مازاد تا 1.5 برابر الگو معادل 
1.5 برابر نرخ خدمات تامين برق، با مصرف 1.5 تا دو برابر 
الگو معادل 2.5 برابر نرخ خدمات تامين برق و نرخ قبض برق 
مشتركان با مصرف بيش از دو برابر الگو معادل 3.5 برابر نرخ 
خدمات تامين برق محاسبه مي شود. براي مثال چنانچه 
مشتركي در شهر تهران 700كيلووات ساعت برق مصرف 
كرده باشد؛ در چنين شرايطي تا 300 كيلووات ساعت بر 
اساس نرخ الگو )45 هزار تومان(، از 300 تا 450 كيلووات 

ساعت تا 1.5 برابر نرخ الگو )75 هزار تومان( و 150 كيلووات 
ساعت بعدي كه معادل با دوبرابر الگو است با ضريب 2.5 
محاسبه مي شود )165 هزار تومان( و 100كيلووات ساعت 
باقي مانده با ضريب 3.5 برابر محاسبه مي شود )154 هزار 
تومان( در مجموع با احتس��اب ۹ درصد ماليات بر ارزش 
افزوده و 10درصد نرخ عوارض برق مجموع قبض برق يك 
مشترك تهراني در پايان يك ماه با مصرف 700 كيلووات 
س��اعت برابر با 510 هزار تومان مي شود. چنانچه همين 
مش��ترك با رعايت الگوي مصرف، اقدام به مصرف بهينه 
برق كند و ميزان مصرف خود را به 250 كيلووات ساعت 
برساند، 100 كيلووات ساعت آن با نرخ 70 تومان )7000 
تومان(، 100 كيلووات دوم با نرخ ۸0 تومان )۸000 تومان( 
و 50 كيلووات ساعت با نرخ 170 محاسبه مي شود )۸500 
تومان( كه در مجموع مبلغ قبض برق اين مشترك براي 

يك ماه اين مشترك، معادل 23 هزار تومان خواهد شد.

در چنين شرايطي اگر ميزان مصرف برق يك مشترك سه 
برابر رش��د كند، مبلغ قبض برق همان مشترك 20 برابر 
افزايش مي يابد. اين در حالي است كه فرصت صرفه جويي 
و مصرف بهينه انرژي با تغيير س��بك زندگي براي همه 
مشتركان فراهم است. در اين ميان وزارت نيرو برنامه برخورد 
با مشتركان پرمصرف را نيز در دستور كار خود دارد، با ابتدا 
اين دسته از مشتركان شناسايي و براي آنها پيام اخطار و 
هشدار ارس��ال مي شود، بر اين اساس معمولا مصرف اين 

مشتركان در زماني كه شبكه نياز دارد محدود مي شود.
طبق آخرين آمار اعلام شده 22 ميليون از 32 مشترك برق 
خانگي كش��ور در مناطق عادي قرار دارند كه اين مناطق 
عموما مركز و شمال كشور مانند تهران، اصفهان، شيراز، 
مشهد، تبريز، كردستان و كرمانشاه را شامل مي شوند. در 
منطقه گرم يك كه حوزه جنوب كشور از قبيل خوزستان، 
بوشهر، هرمزگان، بخشي از سيستان و بلوچستان، بخشي 

از كرمان جنوب و بخشي از فارس جنوب را شامل مي شود، 
چهار ميليون مشترك وجود دارد؛ منطقه گرم دو در سراسر 
كشور پراكنده بوده و 160 هزار مشترك را در خود جاي داده 
است، در منطقه گرم سه كه منطقه كويري مركز كشور را 
از جمله قم، بخش��ي از كاشان و يزد را شامل مي شود يك 
ميليون مشترك برق وجود دارد، اما در منطقه گرم چهار 
كه حوزه مرطوب و نيمه معتدل را به خود اختصاص مي دهد 
و نيمه شمالي كشور را اعم از گلستان، مازندران، گيلان و 
غيره را شامل مي شود پنج ميليون مشترك برق وجود دارد.

40 درصد انرژي در نواحي ع��ادي، 40 درصد در مناطق 
گرمس��ير يك و 20 درصد در ساير مناطق كشور به ويژه 
مناطق گرمس��ير چهار مصرف مي ش��ود؛ بر اين اساس 
بيش��ترين س��هم انرژي برق كش��ور در مناطق عادي و 
گرمسير يك بوده كه معادل ۸0 درصد انرژي مصرفي كل 

كشور است.

تحليل

خبر كوتاه

اوپك به چشم انداز بازار نفت 
خوش بين ماند

اوپك در جديدترين گزارش ماهانه خود اعلام كرد كه 
چشم انداز بازار جهاني نفت در نيمه دوم سال ميلادي 
جاري، مطلوب به نظر مي رسد و پيش بيني خود از رشد 

قوي تقاضا براي نفت در سال 2024 را حفظ كرد.
به گزارش ايسنا، اين ديدگاه خوش بينانه اوپك در حالي 
روي مي دهد كه قيمت جهان��ي نفت به بالاترين حد 
خود از ژانويه رس��يده است. محدوديت عرضه، از رشد 
قيمتها حمايت كرده و گزارش ماهانه اوپك، نشان داد 
كه عربستان سعودي در جولای، به كاهش داوطلبانه 

توليدي كه اعلام كرده بود، عمل كرده است.
اوپك اعلام كرد كه انتظار دارد تقاضاي جهاني براي نفت 
در سال 2024، به ميزان 2.25 ميليون بشكه در روز در 
مقايسه با رشد 2.44 ميليون بشكه در روز در سال 2023، 
افزايش پيدا كند. هر دو پيش بيني نسبت به ماه قبل، 

بدون تغيير بوده است.
در گزارش اوپك آمده است: چشم اندازها براي عوامل 
بنيادين مطلوب نفت در نيمه دوم سال، همراه با رويكرد 
پيشگيرانه، فعالانه و محتاطانه كشورهاي توليدكننده 
اوپك و غيراوپك براي ارزيابي شرايط بازار و اتخاذ تدابير 
لازم در هر زمان و در صورت نياز، ثبات بازار جهاني نفت 
را تضمين مي كند. انتظار مي رود رشد اقتصادي قوي در 
سال 2024، در بحبوحه احياي مستمر چين، مصرف 

نفت را افزايش دهد.
اوپك و متحدانش كه به نام اوپك پلاس ش��ناخته 
مي شوند، در اواخر سال 2022، با هدف پشتيباني 
از بازار، محدود كردن عرضه را آغاز كردند و در ژوئن، 
محدوديت هاي عرضه را تا سال 2024 تمديد كردند. 
كاهش عرضه باعث افزايش قيمت نفت شد و قيمت 
نفت برنت، روز پنجشنبه بالاي ۸۸ دلار در هر بشكه 
معامله شد. در گزارش ماهانه اوپك، پيش بيني اوپك 
از رشد اقتصاد جهان در سال ميلادي جاري، از 2.6 
درصد به 2.7 درصد و نرخ سال آينده با افزايش مشابه، 
2.6 درصد برآورد و اعلام شد كه رشد در امريكا، برزيل 
و روسيه از انتظارات اوليه در نيمه اول سال گذشته، 

فراتر رفته است.
همچنين اوپك در اي��ن گزارش اعلام ك��رد: با وجود 
تحولات مثبت اخير، ابهامات متعدد پيرامون رش��د 
اقتصادي در نيمه دوم س��ال 2023 و 2024، مستلزم 
نظارت محتاطانه بوده و اين موارد شامل تداوم تورم بالا و 

چشم انداز افزايش بيشتر نرخ هاي بهره است.
اين گزارش همچنين نش��ان داد توليد نفت اوپك در 
ژوييه، تحت تاثير كاهش يك ميليون بشكه در روز توليد 
عربستان سعودي كه در يك اقدام داوطلبانه، اجرايي شد، 

كاهش پيدا كرده است.
طبق آمار منابع ثانويه شامل تحليلگران و رسانه هاي 
صنعت نفت، توليد نفت اوپك تحت تاثير توليد كمتر 
عربستان سعودي، در جولای كاهش چشمگيري پيدا 
كرد و با ۸36 هزار بش��كه كاهش، ب��ه 27.31 ميليون 

بشكه در روز رسيد.
بر اساس گزارش رويترز، عربستان سعودي به اوپك اعلام 
كرد كه توليد خود را در ژوييه، ۹43 هزار بشكه در روز 
كاهش داد و به ۹.013 ميليون بشكه در روز رساند و به 
وعده خود مبني بر كاهش توليد به ميزان يك ميليون 
بشكه در روز در اين ماه عمل كرد. اين تعهد براي اولين بار 
در نشست ژوئن اوپك پلاس داده شد و پس از آن، براي 

آگوست و سپتامبر تمديد شد.

قيمت نفت سنگين ايران 
افزايش يافت

جديدترين گزارش ماهانه اوپك نشان داد قيمت 
نفت سنگين ايران پس از دو ماه كاهش، در جولای 

افزايش پيدا كرده است.
به گزارش ايس��نا، جديدترين گ��زارش بازار نفت 
سازمان كشورهاي صادر كننده نفت )اوپك( نشان 
داد كه قيمت نفت سنگين ايران در جولای، به ۸1 
دلار و 4۸ سنت در هر بشكه رسيد كه شش دلار و 
15 سنت معادل ۸.2 درصد نسبت به قيمت 75 دلار 
و 33 سنت در ژوئن، افزايش داشت. ميانگين قيمت 
نفت سنگين ايران از ابتداي سال 2023 تاكنون، به 
7۹ دلار و ۸4 سنت در مقايس��ه با 105 دلار و 4۹ 

سنت در مدت مشابه سال 2022 رسيده است.
ارزش سبد نفتي اوپك در جولای، به ۸1 دلار و شش 
سنت در هر بشكه رس��يد كه پنج دلار و ۸5 سنت 
معادل 7.۸ درصد در مقايسه با 75 دلار و 1۹ سنت 

در ژوئن، افزايش داشت.
با اين حال، ميانگين ارزش سبد نفتي اوپك از ابتداي 
س��ال 2023 تاكنون، به 7۹ دلار و 56 سنت در هر 
بشكه رسيد كه در مقايسه با ميانگين 105 دلار و 
۸2 س��نت در مدت مشابه سال گذشته، 26 دلار و 
25 سنت معادل 24.۸ درصد كاهش نشان مي دهد.

طبق آمار منابع ثانوي��ه اوپك، مجموع توليد نفت 
اوپك در ژوييه، به 27.31 ميليون بشكه كه در روز 
رسيد كه بر مبناي ماه به ماه، ۸36 هزار بشكه در روز 
كاهش داش��ت. توليد نفت در ايران، عراق و آنگولا 
افزايش پيدا كرد، در حالي كه در عربستان سعودي، 
ليبي و نيجريه كاهش داشت. توليد نفت ايران با 6۸ 
هزار بشكه در روز افزايش، به 2.۸2۸ ميليون بشكه 

در روز رسيد.



شاخص كل بورس تهران در سومين هفته مرداد ماه 
بالاخره توانست بازدهي مثبت را ثبت كند. همچنين 
بالاخره شاخص در كانال دو ميليوني ماند و در پايان 
اي��ن هفته كمي اميد و انگيزه س��هامداران افزايش 
يافت. در هفته اي كه گذشت انتشار اخبار مثبت در 
حوزه پتروشيمي ها و خودرويي ها باعث شد اعتماد 
سهامداران تكاني در بازار بخورد، البته ارزش و حجم 
معاملات همچنان كاهشي اس��ت تا تكليف اين دو 
حوزه در بازار مشخص شود و در نهايت سهامداران 

با اعتماد بيشتري معامله كنند.
در هفته اخير شاهد اخبار مثبتي در حوزه پتروشيمي ها 
بوديم. پس از پايان معاملات روز سه ش��نبه محسن 
عليزاده، عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس در 
توييتي اعلام كرد »بالاخره با پيگيري هاي بس��يار و 
مكرر، هيات تطبيق مصوبات دولت با قوانين، مصوبه 
نرخ خوراك صنايع و پتروش��يمي ها را مغاير قانون و 
باطل اعلام كرد.« همچنين از س��وي ديگر شنيده ها 
حاكي از اين است كه رييس مجلس نيز در خصوص 
همين موضوع نيز نامه اي به رياست جمهوري ارسال 
نموده و خواستار تغيير و رفع نواقص قانوني شده است.

اين موض��وع درحالي اس��ت ك��ه هن��وز برخي از 
پتروشيمي ها در حال اعمال قيمت پيشين هستند 
و با اين اعمال ش��اهد زيان هاي بيش��تري خواهيم 
بود. درست است اين خبر مثبت براي بازار سرمايه 
به حساب مي آيد اما مس��اله اينجاست كه اين خبر 
به قطعيت نرس��يده و بازار و سهامداران نمي توانند 

واكنش درست و واقعي نشان دهند.
در همين راستا احس��ان خاندوزي به سوالي درباره 
تعيين تكلي��ف مصوبه نرخ خوراك اظهار داش��ت: 
مصوبات مجلس در اين باره به تازگي به دولت رسيده 
و تا جلسه هفته آينده هيات وزيران اصلاحيه را انجام 

مي دهد و دوباره به مجلس ارسال مي كند.
وي در پاسخ به سوال ديگر مبني بر اينكه چرا شرايط 
بايد به گونه اي باش��د كه بازار سرمايه از ارديبهشت 
ماه معطل يك مصوبه هي��ات وزيران بماند و دولت 
بازار س��رمايه را ماه ها معط��ل و منتظر يك مصوبه 
كند، ادامه داد: چه كس��ي بازار را منتظر گذاش��ته 
است؟ هيات وزيران كسي را در بازار سرمايه معطل 

نگذاشته، اينگونه ارزيابي بسيار غيرمنصفانه است.
با توجه به ش��رايط به نظر مي رسد كه پس از تعيين 
و تكليف نرخ خوراك پتروش��يمي و مشخص شدن 
و قطعيت نرخ خوراك، س��هامداران و بازار واكنش 
مثبتي نشان دهند و ش��رايط بهتر شود. )البته اين 
واكنش مثبت درحالي ست كه نرخ خوراك كمتر از 

عدد فعلي به تصويب برسد.( 

  خودرو در انتظار بورس كالا
مهم ترين خبر را ميتوان شايعه بازگشت خودرو به 
بورس كالا دانس��ت، موضوعي كه مدت هاس��ت به 
دست فراموشي سپرده ش��ده است. سال گذشته و 
زماني كه خودرو در بورس كالا عرضه مي شد، شاهد 
تغييرات مثبت در بازار خودرو و سودآوري شركت ها 
بوديم اما شوراي رقابت مانع عرضه خودرو شد و علت 

آن هنوز هم مبهم اس��ت. در زمان عرضه خودرو در 
بورس كالا شاهد تغييرات مثبتي در بازارها بوديم، 
حتي بس��ياري از فعالان اقتصادي عقيده داش��تند 
كه عرضه خودرو در بورس كالا بازي برد-برد است 
و سرمايه گذاران مي توانند ش��رايط بسيار خوبي را 
تجربه كنند. گفته مي شود پس از جلسه برگزار شده 
در رابطه با فعاليت بورس كالا مابين رياست جمهوري 
و وزراي صمت، اقتصاد و نفت، احتمال از سر گرفته 
ش��دن عرضه خودرو در بورس كالا بالاست و بعيد 
نيست به زودي شاهد اين اتفاق باشيم. برخي فعالان 
اقتص��ادي، صحبت ه��اي امروز علي آب��ادي، وزير 
صمت، مبني بر حركت اقتصاد به سمت بازار را نيز 
تاييدي بر همين موضوع دانسته اند. به هرحال هنوز 
خبري رس��مي درخصوص عرضه خودرو در بورس 
كالا منتشر شده و انتظار مي رود كه پس اين انتشار و 
تاييد رسمي اين خبر بازار واكنش خوبي نشان دهد.

  كره جنوبي بالاخره پول ايران را مي دهد؟
هفته اخير خبري منتشر شد كه براي تمامي بازارها 
مي تواند از اهميت بالايي برخوردار باشد. خبرگزاري 
تسنيم خبر داد كه فرآيند اجراي توافق ايران و امريكا 
براي تب��ادل زندانيان و همچنين آزادس��ازي تمام 
پول هاي بلوكه شده ايران در كره جنوبي آغاز شده 
است. بر اساس اين گزارش، قرار است ابتدا پول هاي 
ايران در كره از واحد وون )واحد پول كره جنوبي( به 
يورو تبديل ش��ود كه اين مهم انجام شده و در ادامه 
بناست به حسابي در قطر واريز شود تا در اختيار ايران 
قرار گيرد. بنا بر گزارش تسنيم، مبلغ پول هاي ايران 

در كره جنوبي كه بناس��ت آزاد شود ۶ ميليارد دلار 
است. پس از واريز اين پول به حسابي در قطر، تبادل 
زندانيان نيز به انجام مي رس��د. در اين تبادل، چهار 
تبعه امريكايي )س��يامك نمازي، عماد شرقي، مراد 
طاهباز و يك زنداني ديگر( در قبال آزادسازي همان 
تعداد يا بيشتر از ايرانيان در بند امريكا آزاد مي شوند.

بازار ارز به دليل تعطيلات هنوز به اين خبر واكنش 
جدي نداده و همه در انتظار بازگش��ايي اين بازار در 
روز آينده هستند. از آنجا كه آزادسازي منابع بلوكه 
ش��ده ايران در كره جنوبي مي تواند دست دولت را 
در داراي��ي ارزي خود باز كند، احتم��الا حداقل در 
كوتاه مدت شاهد كاهش نرخ دلار در بازار آزاد باشيم 
كه البته ميزان اين كاهش به عوامل بسياري بستگي 
دارد. اين اتفاقات باعث ش��ده كه بورس فردا با اما و 
اگرهاي زيادي مواجه باش��د و احتمالا رفتاري هاي 

متفاوتي را در گروه هاي مختلف شاهد باشيم.

   بازدهي شاخص در هفته اخير
ش��اخص كل در آخرين روز كاري هفت��ه به رقم 2 
ميليون و 3۶ هزار و 982 واحد رس��يد و نس��بت به 
آخرين روز معاملاتي هفته قبل 43 هزار و 312 واحد 
پايين تر ايستاد و بازدهي هفته شاخص بورس مثبت 
2 درصد شد.ش��اخص هم وزن ني��ز در پايان هفته 
نس��بت به هفته پيش��ين 7 هزار و 220 واحد بالا  تر 

ايستاد و بازدهي مثبت يك درصدي را ثبت كرد.
در هفت��ه اخير، ش��اخص كل بورس ته��ران در روز 
شنبه رشد 39 هزار و 384 واحدي داشت و به كانال 
2 ميليوني برگشت. روز يكش��نبه شاخص ۶ هزار و 

993 واحد رش��د پيدا كرد. روز دوشنبه نيز شاخص 
11 ه��زار و 109 واحد ب��الا آمد. اما روز سه ش��نبه 
شاخص 13 هزار و 208 واحد افت كرد تا با رسيدن و 
در آخرين روز معاملاتي هفته شاخص كل 88۶ افت 
كرد. ميانگين ارزش صف هاي فروش در هفته اخير 
335 ميليارد تومان بود كه از ميانگين هفته  پيشين 3 
ميليارد تومان بيشتر بود و رشد 0.9 درصدي داشته 
است. بالاترين رقم هفته 4۶2 ميليارد تومان بود كه 
در روز   شنبه ثبت ش��د و كمترين رقم 259 ميليارد 
تومان بود كه در روز دوشنبه ثبت شد. ميانگين ارزش 
صف هاي خريد در هفته اخير 3۶7 ميليارد تومان بود 
كه از ميانگين هفته گذشته 84 ميليارد تومان بيشتر 
بود. در اين هفته، ميانگين ارزش صف هاي خريد 30 
درصد افزايش يافته اس��ت. بالاترين رقم هفته 4۶2 
ميليارد تومان بود و در روز  شنبه ثبت شد. پايين ترين 
رقم به روز دو شنبه برمي گردد كه 259 ميليارد تومان 
بود. به استثناي روزهاي  شنبه و چهارشنبه در باقي 
روزهاي معاملات��ي اين هفته پول حقيق��ي از بازار 
سرمايه خارج شد، در روز شنبه 252 ميليارد تومان 
وارد شد. روز يكشنبه 574 ميليارد تومان خارج شد. 
رقم خروج پول حقيقي در روز دوشنبه 599 ميليارد 
تومان و روز سه ش��نبه 730 ميليارد تومان وارد شد. 
روز چهارش��نبه نيز 3 ميليارد تومان پول حقيقي به 

بورس وارد شد.
در مجموع كل هفته هزار و ۶48 ميليارد تومان پول 
حقيقي از بورس خارج شد و ميانگين روزانه خروج 
پول حقيقي 330 ميليارد تومان بود كه نس��بت به 

هفته گذشته 13 درصد كمتر است.

رويدادبورس كالا

ادامه از صفحه اول
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بورس كالا در هفته اي كه گذشت
كالاخبر| در هفته گذشته رويدادها و اظهارنظرهاي 
مهمي پيرامون بورس كالاي ايران صورت گرفت كه از 
مهم ترين آنها مي توان به »راه اندازي اوراق سلف مسكن 
در اولويت سازمان بورس«، »نقش بورس كالا در توسعه 
صنايع غيرقابل انكار اس��ت«، »خريداران خودرو 43 
ميليارد ريال خسارت تاخير در تحويل دريافت كردند«، 
»شفافيت و رصد معاملات از مسير بورس كالا محقق 
مي شود« اشاره كرد. اميرمهدي صبايي از انجام اقدامات 
لازم براي راه اندازي معاملات اوراق س��لف مسكن در 
ب��ورس كالا خبر داد و گفت: راه ان��دازي اين معاملات 
در اولويت فعاليت هاي س��ازمان ب��ورس قرار گرفته و 
پيش بيني مي شود اصلاحات لازم در دستورالعمل اين 
معاملات تا شهريورماه به تصويب هيات مديره سازمان 
بورس برسد. مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس 
و اوراق بهادار گفت: با توج��ه به اهميت فروش متري 
مسكن )اوراق سلف مسكن( و ظرفيت هاي موجود در 
اين اوراق، اقدامات لازم براي راه اندازي اين اوراق به كار 
گرفته شده و اكنون اين موضوع با دستور رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در اولويت فعاليت هاي اين سازمان 
قرار گرفته است. وي با اعلام اينكه راه اندازي معاملات 
اوراق س��لف مس��كن در ب��ورس كالا نيازمند اصلاح 
»دستورالعمل اجرايي معاملات س��لف استاندارد در 
بورس كالاي ايران« است، گفت: در اين زمينه به منظور 
اصلاح مقررات مذكور در كميته تدوين مقررات سازمان، 
موضوع به لحاظ ابعاد فقهي در كميته فقهي سازمان 
بورس مطرح و نهايي شد و به نظر مي رسد كه اين اقدام 
حداكثر تا پايان مرداد ماه به اتمام برسد. شاهين چراغي 
گفت: اگر وضعيت فعلي صنايع پتروشيمي، فرآورده هاي 
نفتي، سيمان، فلزات و فولاد را نسبت به قبل از عرضه 
اين محصولات در بورس كالا مقايسه كنيم به وضوح 
مشاهده مي شود كه واقعي سازي قيمت ها و شفافيت 
در روند معاملات باعث شده تا سود حاصل از توليد به 
خود توليدكنندگان بازگردد و در مقابل، واسطه گران كه 
سال ها از عدم شفافيت در اقتصاد ايران سود مي بردند، 
متضرر شوند. عضو سابق شوراي عالي بورس در رابطه با 
كاركرد و تاثيرات بورس كالا بر صنايع توليدي كشور 
اظهار كرد: برخي اشخاص كه نسبت به عملكرد بورس 
كالا اطلاعات كاف��ي ندارند اظهاراتي را مبني بر اينكه 
اين بازار موجب افزايش قيمت محصولات شده انجام 
مي دهند در حاليكه قيمت ه��ا در بورس كالا در تقابل 
عرضه و تقاضا كشف مي شود و بورس نقشي در كاهش 
يا افزايش قيمت ها ندارد. وي تاكيد كرد: از مزيت هاي 
بزرگ بورس كالا، قابل رصد بودن معاملات براي همگان 
از جمله سياست گذاران است همچنين كليه جزييات 
معاملات براي نهادهاي نظارتي نيز ش��فاف است و به 
همين دليل است كه مخالفان شفافيت با عملكرد بورس 
كالا زاويه دارند. رييس اداره پايش تحويل شركت بورس 
كالاي ايران گف��ت: يكي از مزاياي بزرگ بورس كالاي 
ايران، اخذ تضامين از عرضه كنندگان كالاها به منظور 
عمل به تعهدات است كه اين مزيت مهم در معاملات 
خودرو طي ماه هاي گذش��ته بيش از گذشته به چشم 
مي آيد؛ خريداران خودروهاي بورس��ي كه با تاخير در 
تحويل مواجه ش��ده اند، به دليل وجود همين مزيت 
تاكن��ون موفق به دريافت 43 ميليارد ريال خس��ارت 
ش��ده اند. زهرا حس��ين زاده به روند پرداخت خسارت 
ديركرد تحويل خودرو از س��وي خودروس��ازان اشاره 
كرد و گفت: پرداخت خسارت به خريداران خودروهاي 
بورسي پس از ارايه درخواست از سوي آنها، رسيدگي 
و محاس��به لازم انجام و از طريق كارگ��زاران خريدار 
به مش��تريان پرداخت مي گردد كه اين رويه شفاف از 
مزاياي مكانيس��م بورس كالا به شمار مي رود. رييس 
اداره پايش تحويل شركت بورس كالاي ايران ادامه داد: 
از ميزان درخواست هايي كه براي اخذ خسارت تاخير 
در تحويل خودرو به مديريت تس��ويه و پاياپاي بورس 
كالاي ايران رس��يده اس��ت، تاكنون براي تعداد 240 
درخواست، صورتجلسه صادر شده و همانطور كه ذكر 
شد مبلغ 43 ميليارد ريال به متقاضيان دريافت خسارت 
از طريق كارگزار خريدار پرداخت شده است. سخنگوي 
كميسيون صنايع و معادن مجلس با اعلام اينكه طبق 
برنام��ه اقتصاد مقاومتي، اقتصاد بايد ب��ه مردم واگذار 
ش��ود، گفت: عملكرد بورس كالا در سال هاي گذشته 
در مقابل با رانت و فساد بسيار مثبت بوده، زيرا راه اصلي 
مقابله با فساد، ايجاد شفافيت در مبادلات است. روح اله 
عباسپور با تاكيد بر نقش مهم بورس كالا در رصد دقيق 
معاملات براي سياست گذاران گفت: داده هاي بورس 
كالا براي سياس��ت گذاران بسيار مهم است و از طريق 
همين داده ها مي توان نسبت به جبران كمبودها در بازار 
اقدام كرد. وي درباره تبعات قيمت گذاري دستوري در 
اقتصاد ايران اعلام كرد: قيمت گذاري دستوري پديده اي 
ناخوشايند در اقتصاد ايران است كه با هدف ارزان شدن 
سفره مردم و تخصيص مواد اوليه ارزان به توليدكنندگان 
اجرايي مي شود، اما در عمل اين اهداف محقق نمي شود. 
كارشناس بازار سرمايه با ارايه آماري دقيق از چگونگي 
تعيين قيمت هاي پايه 552 رديف كالاي مورد معامله 
در ب��ورس كالا در س��ال 1401، اعلام كرد قيمت پايه 
محصولات در بورس، ارتباطي ب��ا دلار ندارد. به گفته 
س��ياوش وكيلي، ارزش معام��لات 1401 بورس كالا 
بيش از هزار همت بود كه معادل 9 درصد توليد ناخالص 
داخلي كشور است و سالانه 17 درصد از نقدينگي كل 
كش��ور در بورس كالا در حال گردش اس��ت. سياوش 
وكيلي در برنامه رهيافت راديو اقتصاد با موضوع نقش 
ب��ورس كالا در اقتصاد ملي گفت: در خصوص موضوع 
كاركردهاي بورس كالا و مباحثي كه در اين زمينه وجود 
دارد، بايد دقيق و منصف بود. اين كارشناس بازار سرمايه 
اظهار كرد: سوابق بورس كالا درباره همه محصول ها از 
جمله ورق فولاد يا خودرو نشان مي دهد هر زماني كه 
عرضه پايدار در بازار يك محصول شكل گرفته، شرايط 
مطلوبي نيز فراهم شده است. او تاكيد كرد: ورود مقطعي 
كالايي به بورس مي تواند در نگاه نخست موجب افزايش 
نرخ ها شود، درحالي كه بدون شك ورود پايدار و عرضه 
كافي محصولي در ب��ورس كالا، كاهش نرخ ها را باعث 
مي شود و اين تجربه در حوزه كل محصول ها از جمله 

مس، فولاد و حتي خودرو به عينه ديده شد. 

بحث افزايش سرمايه  
شركت هاي بورسي داغ شد

باشگاهخبرنگاران| رباب وفايي گفت: بازار سرمايه 
تحت تاثي��ر يك گ��زارش در مورد صنع��ت خودرو و 
بحث آزاد ش��دن سهام وثيقه دولت در خساپا و خودرو 
و همچنين برجس��ته ش��دن بحث واگ��ذاري اين دو 
خودروساز، توجه به خريد نماد هاي اين گروه افزايش 
پيدا كرد و همين باعث افزايش ارزش معاملات و مثبت 
شدن عموميت بازارش��د، اما هر بار تقاضاي سنگيني 
وارد اين گروه مي شود بلافاصله شاهد فروش آبشاري 
حقوقي ها هستيم كه به صورت اتومات باعث فروكش 
شدن تقاضا و افزايش عرضه ها در روز هاي بعدي مي شود. 
او اظهار كرد: چشم انداز مبهم بازار در ميان مدت باعث 
شده تا خريداران با ديد بلندمدت حضور نداشته باشد 
و خريداران��ي كه به قصد نگه��داري خريد مي كنند، 
بيشتر به دنبال س��طوح حمايتي اند؛ و بيشتر معامله 
گران به معام��لات كوتاه مدت و نوس��ان گيري تا رفع 
ابهامات گرايش پيدا كرده اند. به گفته او، هيأت تطبيق 
مصوبات دولت با قوانين، مصوبه نرخ خوراك صنايع و 
پتروشيمي ها را مغاير قانون و باطل اعلام كرد. خبر لغو 
مصوبه دولت هم با توجه ب��ه ابهامات، تاثير خاصي در 
آخرين روزكاري روي نماد هاي معاملاتي نداشت. اين 
كارشناس بازار سرمايه افزود: هر چند روز خبر مثبتي 
باعث توجه و جهت دهي نگاه ها و تقاضا به معاملات يك 
گروه مي شود، ولي در بهترين حالت دوباره شاهد تعادل 
هستيم. با وجود تلاش هاي بازارساز براي تقويت سمت 
تقاضا و ايجاد جو خريد، اما س��اير پارامتر هاي تابلويي 
تنها بعد از يك روز دوباره ضعيف مي شوند و اميد ها به 
ادامه رشد بازار تضعيف مي شود. بحث افزايش سرمايه  
شركت ها داغ شده است كه جذابيت خاص خود را دارد. 
مي توان بع��د از ايجاد ثبات و تعادل در ب��ازار و با وجود 
قيمت هاي مناس��ب براي سرمايه گذاري اميد به بهتر 

شدن روند معاملات در روز هاي آتي داشت.

وجه اقتصادي تبادل زندانيان 
با امريكا

آزادي زندانيان و آزادي ۶ميليارد دلار دارايي هاي 
مسدود ايران البته هيچ گرهي از هزار توي اقتصاد 
اي��ران باز نمي كن��د و تنها فرصت��ي را در اختيار 
دو ط��رف قرار مي ده��د كه فرصتي ب��راي ادامه 
گفت وگوها ايجاد كنند. از س��وي ديگر طرح اين 
موضوع كه ايران تنه��ا در ازاي برخي اقلام خاص 
مي تواند از اين دارايي ها استفاده كند، مشكل اين 
توافق است. همانطور كه اشاره شد اين پول به جز 
برخي نمادهاي اقتصادي بيروني و مقطعي تاثير 
خاصي در بهبود شاخص هاي اقتصادي ايران ايفا 
نمي كند و تنها از نظر رواني و ظاهري، نشانه هايي 
از بهبود را نمايان مي كند. به نظرم ايران و امريكا به 
جاي موارد اينچنيني بايد بر سر دستيابي به يك 
توافق بلندمدت و جامع بايد با هم مذاكره داشته 
باش��ند ايران مي تواند در عين حفاظت از خطوط 
قرمز مورد نظر خود بر سر موضوعات راهبردي با 
طرف مقابل به گفت وگو و مذاكره بنشيند و اميدوار 
باشد كه بتواند منافع ملي خود را تامين كند. به هر 
حال ايران براي بهبود وضعيت اقتصادي كشور و 
معيشت مردم به لغو تحريم ها و دستيابي به توافق 

با امريكا نياز دارد.

اعتماد سازي  در بازار سرمايه 
 بازار هاي موازي خواهد داش��ت ارزش معاملات به 
عنوان مهم ترين معيار ارزيابي شرايط بازار سرمايه 
نشان مي دهد در كوتاه مدت سرمايه گذران فعلا در 
وضعيت ترديد و نا اطميناني قرار دارند با وجود افت 
سه ماه اخير بازار بيشتر استراتژي محافظه كارانه اي 
دارند اين موضوع كاملا طبيعي است چرا كه بررسي 
تكنيكي خيلي از سهام بازار نشان مي دهد پنج يا ده 
درصد پايين تر كف هاي قيمتي جذابي را شناسايي 
خواهند كرد و با افزايش تدريجي ارزش معاملات 
پتاس��يل يك رالي مج��دد را خواهند داش��ت لذا 
سرمايه گذاران بايد توجه داشته باشند در وضعيت 
فعلي با وجود افت قيمتي بسياري از سهام در چند 
ماه اخير براي استارت يك رالي مجدد نياز به قطعا 
نياز به اصلاح زماني دس��ت به دست شدن سهام و 
فروكش شدن فشار فروش ها امري كاملا طبيعي 
اس��ت و نبايد نگران وضعيت فعلي باشند چرا كه 
چشم انداز ميان مدت و بلندمدت اين بازار صعودي 

ارزيابي مي شود . 

شفافيت بازار مسكن
با انتشار اوراق سلف موازي

بيداربورس|مهدي قلي پور مديرعامل سبدگردان 
الماس، در مورد ماهيت اوراق سلف موازي استاندارد، 
اظهار كرد: اوراق سلف در اصل گواهي هايي براي پيش 
خريد دارايي هاي مش��خص از س��وي توليد كننده يا 
بازرگان هس��تند كه مبلغ كالا در زمان انعقاد قرارداد 
س��لف پرداخت شده و زمان مش��خصي براي تحويل 
كالا در قرارداد تعيين مي شود. حال اگر اين گواهي ها 
يا حواله ها قابليت معامله ثانويه داش��ته باشند، به آنها 
سلف موازي مي گويند. او بيان كرد: اوراق سلف موازي 
استاندارد، بر اس��اس قرارداد سلف منتشر مي شوند و 
امكان معاملات ثانويه براي آن تعريف شده است. اين 
اوراق شامل بخش هايي همچون اركان عرضه كننده 
)شركتي كه قصد تامين مالي دارد(، مشاور پذيرش )نهاد 
مالي كه اوراق فرايند انتشار اوراق را براي عرضه كننده 
پيش مي برد(، متعهد پذيره نويسي )نهاد مالي كه تعهد 
مي كند در صورت عدم وجود خريدار براي اوراق نسبت 
به خريد اقدام كند(، بازارگردان )براي معاملات ثانويه 
اوراق( و كارگزار عرضه كننده در زمان پذيره نويسي است.

تعادلگزارشميدهد

بورس؛ خسته و در انتظار

تسلط بانك ها در بازار سهام
آماره��ا نش��ان مي ده��د ارزش دارايي هاي��ي كه 
ش��ركت هاي بورس در اختيار دارند رقم بزرگي در 
حدود 10000هزار ميليارد تومان است كه 4۶درصد 
اين ميزان در اختيار بانك هاست. اين ارقام بيانگر آن 
اس��ت كه بانك ها بخش مهمي از منابع مالي كشور 

را منجمد كرده اند.
به گزارش همشهري، ميزان دارايي هاي يك شركت 
در بورس اگرچه ملاك محكمي براي تصميم گيري 
س��هامداران براي خريد و فروش سهام آن شركت 
نيس��ت و س��رمايه گذاران عمدت��ا از نس��بت هاي 
س��ودآوري يك ش��ركت براي س��رمايه گذاري در 
بورس استفاده مي كنند، اما ميزان بازده دارايي هاي 
يك شركت ازجمله عوامل مهمي است كه مي تواند 
قدرت مالي يك ش��ركت را به نماي��ش بگذارد چرا 
كه نش��ان مي دهد كه يك شركت تا چه ميزان قادر 
اس��ت از دارايي هاي تحت مديريتش س��ود خالص 
ايجاد كند. ضمن اينكه حقوق صاحبان س��هام نيز 
بعد از كس��ر بدهي از دارايي ها مش��خص مي شود و 
نش��ان مي دهد منافع س��هامداران چقدر است. در 
چنين ش��رايطي مي توان گفت ميزان دارايي هاي 
يك ش��ركت ازجمله نماگر هاي مهم بازار س��رمايه 
اس��ت كه در جاي خود مورد توجه سرمايه گذاران 

قرار مي گيرد.

   مالكان بزرگ بورس چه كساني هستند؟
تازه ترين اطلاعات از ميزان دارايي كل شركت هاي 
بورس نش��ان مي دهد كه جمع كل دارايي هايي كه 
ش��ركت هاي بورس در اختيار دارند رقم بزرگي در 
حدود 10000هزار ميليارد تومان اس��ت كه بخش 
عمده اين دارايي ها شامل زمين و املاك مسكوني، 
كارخانجات و ماش��ين آلات اس��ت. اي��ن اطلاعات 
همچنين نشان مي دهد كه بخش عمده اين دارايي ها 
در اختيار بانك هاست، اما بخش عمده اين دارايي ها 
توليدي نيس��تند و در بازار املاك س��رمايه گذاري 
شده اند. در واقع 4۶درصد از مجموع كل دارايي هاي 
موجود در بورس يعني رقمي در حدود 4۶۶3هزار 
ميلي��ارد تومان در اختي��ار بانك هاس��ت كه نكته 
مثبتي براي اقتصاد ايران محسوب نمي شود. طبق 
اين اطلاعات بان��ك ملت در حال حاضر1453هزار 

ميليارد تومان دارايي دارد و اين ش��ركت از اين نظر 
بزرگ ترين ش��ركت بازار سرمايه اس��ت. بعد از آن، 
بانك صادرات با 797 هزار و بانك تجارت با 775هزار 
ميليارد تومان دارايي در رتبه هاي بعدي قرار دارند. 
ميزان دارايي بانك هايي مانند پاسارگاد، پارسيان و 
اقتصاد نوين نيز بين 240 تا ۶20هزار ميليارد تومان 
اس��ت. اين ارقام به معناي آن است كه بخش عمده 
دارايي هاي بورس و شايد بتوان گفت اقتصاد ايران 
در اختيار بانك هاس��ت و اي��ن موضوع نكته مثبتي 
براي بانك ها محسوب نمي شود چرا كه از يك طرف 
منجر به انجماد منابع مالي در آنها ش��ده و از طرف 
ديگر جنس دارايي آنها با ساير شركت هاي توليدي 

متفاوت است.

   دارايي هاي منجمد
بانك ها در ش��رايطي بيش��ترين مي��زان دارايي ها 
را در اختي��ار دارن��د ك��ه در ح��ال حاض��ر يكي از 
مشكلات اقتصاد ايران ناترازي بانك هاست. به زعم 
اقتصاددانان در كنار كسري بودجه دولت، ناترازي 
بانك ها يك��ي از مهم ترين دلاي��ل تورم هاي بالا در 
اقتصاد ايران است. آمار ها نشان مي دهد با وجود اين 
حجم از دارايي ها كه در اختيار نظام بانكي است در 
طول يك سال گذش��ته رقابت بانك ها در عمليات 
شبانه براي تامين كسري نقدينگي خود هر روز در 
حال افزايش اس��ت. اين در حالي اس��ت كه اگر اين 
دارايي ها به منابع نقد تبديل ش��ده بودند بخشي از 

مشكلات نظام بانكي حل مي شد.
نكته ديگر اين اس��ت كه جنس دارايي هايي كه در 
اختيار ش��ركت ها اس��ت با يكديگر متفاوت است؛ 
به ط��ور مثال بخش عم��ده دارايي ه��اي هلدينگ 
خليج فارس كه بزرگ ترين ش��ركت بورس اس��ت 
و بي��ش از ۶00هزار ميليارد تومان اس��ت، ش��امل 
كارخانه ها و ماش��ين آلات اين ش��ركت اس��ت كه 
صرف تولي��د و ايج��اد ارزش افزوده ب��راي اقتصاد 
كشور مي ش��ود، اما بخش عمده دارايي بانك ها در 
بخش مسكن رس��وب كرده و منجر به چالش هاي 
اقتصادي ش��ده اس��ت. نكته اصلي اما اين است كه 
به غير از املاكي كه در قبال وثايق بانكي به  صورت 
حقوقي توسط بانك ها تصاحب شده ساير اين اموال 

مازاد از طريق منابع موج��ود در بانك ها خريداري 
شده اند. اين به آن معناست كه بخش بزرگي از منابع 
مالي نظام بانكي به ج��اي اينكه صرف پرداخت وام 
به توليد و مردم شود، تبديل به دارايي هاي منجمد 
در بسياري از بخش ها به ويژه در بخش مسكن شده 
و برخي ش��ركت ها ناكارآمد ش��ده كه نه فقط هيچ 
فايده اي براي اقتصاد ندارند بلكه يك دارايي منجمد 
محسوب مي شوند. به زعم برخي كارشناسان تملك 
اين ميزان دارايي توسط بانك ها در بازار مسكن، خود 

عاملي براي تلاطم در اين بازار است.

   گرفتاري بورس در ماه ها
بازار س��رمايه كه در تاريخ هفدهم ارديبهش��ت ماه 
فرو ريخته است پس از آن در هر ماه در همان تاريخ 
كندل نزولي زده و با افزايش عرضه مواجه شده است. 
در تاريخ هفدهم ارديبهش��ت ماه بازار سرمايه فرو 
ريخت و كندل نزول بدي را ثبت كرد . از آن زمان تا 
كنون شاخص كل بورس نتوانسته كمر صاف كند و 
به مقاومت از دست رفته در ارديبهشت ماه برخورد 

داشته باشد.
شرايط وقتي موجب ناراحتي اهالي بازار سرمايه شد 
كه مصوبه نرخ خوراك پتروش��يمي ها منتشر شد، 
تاريخ نامه اي كه افزايش نرخ خوراك در آن ثبت شده 
بود هفدهم ارديبهش��ت ماه بود كه ظن دسترسي 
برخي به اطلاعات نهاني را در ميان سرمايه گذاران 
تش��ديد كرد معامله گران معتقد بودند كه احتمالا 
افرادي به مصوبات جلس��ه هيات وزيران دسترسي 
داشته اند كه در تاريخ هفدهم به طور دسته جمعي 
از بازار خارج شده اند.  بدبيني سهامداران در نهايت 
مسوولان را به ميدان آورد و چندي پيش اميرمهدي 
صبايي س��خنگوي س��ازمان ب��ورس از تخلف پنج 
كارگزاري در روزهاي مياني ارديبهشت خبر داد و در 
توييتي اعلام كرد كه 40 كد مظنون بر اساس الگوي 
رفتاري مشكوك شناسايي شده و جهت بررسي هاي 

دقيق تر به دادستاني معرفي شده اند.
اما به نظر مي رس��د س��قوط بازار فقط به معاملات 
هفدهم ارديبهش��ت معطوف نمي شود و همچنان 
ادامه دارد. روز س��ه ش��نبه هفدهم مرداد نيز بازار 
س��رمايه پس از چند روز افزايش، با رش��د عرضه و 

توقف رشد روبه رو ش��د و در روز قبل كاهش يافت. 
بررس��ي دقيق تر ش��اخص كل ولي از يك طلس��م 
رونمايي مي كند. بازار سرمايه كه در تاريخ هفدهم 
ارديبهشت ماه فرو ريخته است پس از آن در هر ماه 
در هم��ان تاريخ كندل نزولي زده و با افزايش عرضه 
مواجه شده است. بررسي سه ماه گذشته رفتار شاخص 
از يك طلسم رونمايي مي كند. اصلاح شاخص تقريبا از 
هفدهم هر ماه شروع شده و شاخص كل بورس و بازار 
س��رمايه وارد روند اصلاحي شده است.  در همان بازه 
زماني در مرداد نيز بورس تهران پس از چند روز افزايش 
دچار اصلاح ش��ده است. به نظر مي رسد شاخص كل 
براي صعودي ش��دن در كوتاه مدت اول بايد طلس��م 
اصلاح خود در ماه گرد س��قوط هفدهم ارديبهش��ت 
رابش��كند و در ادامه نقشه اصلاح عميق تري را مانند 
روال سه ماه قبل در سر نداشته باشد.  شاخص كل در 
نزديكي حمايت 38 درصدي فيبوناچي قرار دارد كه 
اولين مقاومت پيش روي آن مح��دوده دو ميليون و 
50 هزار واحدي مي باشد درغير اين صورت در صورت 
گرفتاري شاخص كل در طلسم ماه گرد، حمايت هاي 
يك ميليون و 950 هزار واح��د و حمايت 50 درصد 
فيبوناچي در محدوده يك ميليون و 880 هزار واحد 
مهم ترين حمايت هاي پيش روي شاخص كل هستند.

دلار امريكا روز قبل به حمايت ابر كومو برخورد كرد و 
به بالا برگش��ت ولي مدتي است در يك بازه چهارصد 
توماني رنج شده اس��ت محدوده حمايتي 49 هزار و 
200 تومان و مقاومت 49 هزار و ۶00 تومان سقف و 
كف دلار در كوتاه مدت است كه نحوه واكنش دلار به 
اين سطوح جهت حركتي آن را در كوتاه مدت مشخص 
خواهد كرد. هرچند ركود در بازار ارز و سكه حكمفرما 
شده ولي جهت انتظارات در اين بازارها در حال گردش 
اس��ت و انتظارات نزولي در حال كمرنگ شدن است. 
سكه رفاه روز قبل از سكه امامي در بازار پيشي گرفت 
و قيمت آن بالاتر از س��كه بازار قرار گرفت. با اين حال 
سكه رفاه حمايت هاي 28 ميليون و 200 هزار تومان 
و حمايت 27 ميليون و ۶00 ه��زار تومان را پيش رو 
دارد و اگر همچن��ان در ادامه بالاتر از بازار آزاد معامله 
شود مي تواند به معناي تقويت انتظارات صعودي در 
ميان معامله گران تلقي شود. محدوده 29 ميليون و 

400 هزار تومان مقاومت پيش روي سكه رفاه است.
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تفاهم براي راه اندازي مجدد 
قطار تركيبي تهران-كربلا 

مديرعامل راه آه��ن از راه اندازي مجدد قطار تركيبي 
تهران-كربلا در هفته هاي آتي و افزايش تعداد قطارها 
به مقصد كربلاي معلي خبر داد. ب��ه گزارش فارس، 
ميعاد صالحي  اعلام كرد: در جلساتي مفصل و فشرده 
با مدير عامل و همچنين مديران ارشد راه آهن دولتي 
عراق، علاوه بر بررس��ي روند اقدامات مربوط به پروژه 
شلمچه- بصره و پيگيري تسريع آن، تفاهم شد كه به 
منظور خدمت رساني به زائران اباعبدالله،  قطار تركيبي 
تهران- كربلا در هفته هاي آتي راه اندازي ش��ود. وي 
ادامه داد: همچنين تفاهم ش��ده است  ظرفيت قطار 
تركيبي تهران- كربلا  به دو زوج سير در هفته افزايش 
يابد. معاون وزير راه و شهرس��ازي گف��ت: با توجه به 
تمهيدات انجام گرفته و استقبال مردم، انشاءالله سير 
اين قطار براي كل ايام سال برقرار خواهد بود. بنابراين 
گزارش،  براي ايام اربعين امسال ۶۰۰ هزار صندلي قطار 
در مسيرهاي مختلف در نظر گرفته شده  است. طبق 
اعلام راه آهن قيمت بليت قطارها براي ايام اربعين ثابت 
نگه داشته شده است، مثلا در مسير تهران-اهواز مثل 
گذشته قيمت بليت زير ۴۰۰ هزار تومان است. همچنين 
از خرمشهر به شلمچه به طول ۲۰ كيلومتر سير ريل باس 
در نظر گرفته شده است كه ۲۴ ساعته و رايگان تا نقطه 

صفر مرزي شلمچه، زوار را جا به جا مي كند.

پيش بيني انجام ۲۰۰۰ پرواز
 در اربعين ۱۴۰۲

وزي��ر راه و شهرس��ازي از برنامه ريزي ب��راي انجام 
۲۰۰۰ پ��رواز در ايام اربعين ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: 
در ناوگان اتوبوس��راني براي خدمات رساني حدود 
۷۰۰۰ اتوبوس به زائران برنامه ريزي ش��ده است. به 
گزارش تسنيم، مهرداد بذرپاش با اعلام اينكه اعزام 
زائران اربعين ۱۴۰۲ از ۲ هفته آينده آغاز مي شود، 
اظهار كرد: با آنكه عمليات انتقال مسافران و زائران 
اربعين با فصل گرم سال مصادف شده، اما هم سطوح 
كيفيت خدمات و هم كميت سفرهاي اربعين رشد 
قابل ملاحظه اي داش��ته اس��ت.وي با بي��ان اينكه 
در ناوگان اتوبوس��راني براي خدمات رساني حدود 
۷۰۰۰ اتوبوس به زائران برنامه ريزي ش��ده اس��ت، 
افزود: زيرس��اخت هاي مناس��بي در ۴ پايانه مرزي 
اربعين )مهران، شلمچه، چذابه و خسروي( نسبت 
به سال گذشته تدارك ديده شده كه بخشي از آنها 
شامل نوسازي تجهيزات، تعبيه وسايل سرمايشي 
و آماده س��ازي پاركينگ هاس��ت. وي ب��ا يادآوري 
اينكه در پايان��ه بركت مهران يك��ي از بزرگ ترين 
پاركينگ هاي خودروي عمومي آسفالت انجام شده 
است، گفت: در بخش حمل ونقل هوايي براي انجام 
حدود ۲۰۰۰ پرواز در فاصل��ه ۲5 روز تدارك ديده 
ش��ده كه اين تعداد پرواز قابليت افزايش دارد. وزير 
راه و شهرسازي با بيان اينكه براي سفرهاي اربعين 
براي سفري ايمن و مناسب برنامه ريزي شده است، 
اضافه كرد: در بخش ريلي نيز حدود ۶۰۰ هزار بليت 
رفت و برگش��ت امكان سنجي شده است كه زائران 
را به مقصد خرمشهر، اهواز، آبادان منتقل مي كند. 
همچنين يك ريل باس از خرمشهر به صورت رايگان تا 
مرز شلمچه براي زائران در نظر گرفته شده است . وزير 
راه و شهرسازي همچنين با بيان اينكه طي ۲ سال 
اخير ۴5۰۰ ميليارد تومان پروژه راهسازي و راهداري 
در مسيرهاي اربعين آغاز شده است، گفت: سيستم 
سرمايشي و مه پاش در پايانه بركت نصب مي شود.

بذرپاش با اش��اره به بازديد از پروژه ه��اي حوزه راه 
استان ايلام و پروژه هاي مربوط به اربعين اظهار كرد: 
دولت طي ۲ سال گذشته عمليات اجرايي حدود ۴ 
هزار و 5۰۰ ميليارد تومان پروژه در حوزه راهسازي و 
راهداري در مسيرهاي اربعين آغاز شده است.وي ادامه 
داد: از جمله اين پروژه ها ۴ بانده ش��دن مسير ايلام 
به مهران اس��ت و در اين مسير دو تونل به طول ۱.5 
كيلومتر وجود دارد كه يكي از آنها با طول 8۰۰ متر 
امروز به بهره برداري رسيد.به گفته بذرپاش تونل دوم 
هم حدود 9۰ درصد پيشرفت دارد و به همين دليل 
عبور موقت زائران از اين تون��ل در ايام اربعين انجام 
خواهد شد.وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه ۶ رشته 
پل اين مس��ير نيز به زودي به بهره برداري مي رسد، 
گفت: مجموعا روكش و بهس��ازي آسفالت به طول 
93 كيلومتر در مسير ايلام تا مهران انجام شده است. 

رييس كميته عمران شوراي شهر اعلام كرد

كمبود ۱،۵ ميليون جاي پارك خودرو در پايتخت
بنا به اعلام رييس كميته عمران شوراي شهر، تهران 
يك ميليون و5۰۰ هزار جاي پارك خودرو كم دارد و 
به همين دليل شهروندان تهراني در حالت عادي ۲۰ 
دقيقه و در حالت پيك ترافيك بايد ۴۰ دقيقه براي پيدا 

كردن جاي پارك دور بزنند.
آقامي��ري در گفت وگو با ايس��نا، در خص��وص وضعيت 
س��اخت پاركينگ هاي عمومي در تهران، اظهار كرد: در 
دنيا استانداردهايي براي ساخت پاركينگ هاي عمومي 
وج��ود دارد به گونه اي كه در هر يك كيلومتر مربع نياز به 

۱۰ مجتمع پاركينگي با ظرفي��ت 3۰۰ واحد پاركينگ 
مي باش��د ولي در تهران در هر يك كيلومترمربع تنها سه 
مجتمع پاركينگي وجود دارد، يعني در هر كيلومترمربع در 
تهران هفت مجتمع پاركينگي كم داريم كه با يك حساب 
سرانگشتي و در نظر گرفتن مس��احت تهران مي توانيم 
بگوييم كه پايتخت حدود يك ميليون و 5۰۰ هزار واحد 
جاي پارك در قالب 5۰۰۰ مجتمع پاركينگي، كمبود دارد. 
وي با بيان اينكه ش��هرداري تهران در اين دوره مديريت 
شهري سعي كرده اس��ت كه اين فضاي كمبود را جبران 

كند به گونه اي كه ساخت ۲8 پاركينگ را در دستور كار قرار 
داده است كه تعداد 5 مجتمع پاركينگي از آنها نيز امسال 
افتتاح مي شود، تصريح كرد: از آنجايي كه نياز تهران بيش 
از اين اعداد است مديريت شهري مشوق هايي را براي بخش 
خصوصي در نظر گرفته تا براي امر پاركنيگ سازي تشويق 
شوند كه سرمايه گذاراني كه زمين نداشته باشند مي توانند 
زمين را از شهرداري گرفته و براي بازگشت سرمايه و ارزش 
افزوده شان مي توانند علاوه بر پاركينگ، كاربري تجاري، 
اداري و يا تالار پذيرايي نيز بگيرند. همچنين شركت هاي 

بخش خصوص��ي كه مش��كل زمين ندارن��د مي توانند 
تخفيف هاي ديگري را در پرداخت عواض از ش��هرداري 
دريافت كنند. آقاميري با بيان اينكه تمام تلاش��مان اين 
اس��ت كه پاركينگ مورد نياز محل هاي پرتردد همچون 
بيمارس��تان ها، مراكز اداري و ... تأمين شود، گفت: البته 
توسعه پاركينگ با نگاه انسان محوري در شهر در تضاد است 
و برخي ها معتقدند كه نبايد آنقدر فضا را براي تردد خودروها 
مهيا كنيم كه ديگر همه با خودروي شخصي در معابر تردد 
كنند كه اين هم نگاه قابل تأملي است، اما مشكل و كمبود 

پاركينگ در برخي مكان ها همچون بيمارستان ها و ادارات 
دولتي سبب ش��ده كه ترافيك و به سبب آن آلودگي هوا 
افزايش يابد. رييس كميته عمران شوراي شهر تهران اضافه 
كرد: يكي ديگر از مش��كلات اين است كه مردم براي پيدا 
كردن يك جاي پارك به طور معمول ۱5 تا ۲۰ دقيقه در 
خيابان با ماشين روشن معطل مي شوند و در زمان شلوغي 
نيز 3۰ تا ۴۰ دقيقه براي پيدا كردن جاي پارك مناسب بايد 
خيابان ها را طي كنند كه اين مساله سبب افزايش ترافيك 

و پس از آن آلودگي هوا مي شود.

آگهی آراء هيات حل اختلاف موضوع ماده 
يک قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی
در اج�رای ماده 3 قان�ون و م�اده 13آئین نام�ه اجرایی قانون یاد ش�ده 
اسامی افرادی که اس�ناد عادی یا رس�می آنان در هیات مستقر در اداره 
ثبت اس�ناد و املاک بجنورد مورد رس�یدگی و تائید ق�رار گرفته جهت 
اط�لاع عموم در دونوبت ب�ه فاصله 15روز در دو نش�ریه اگهی های ثبتی 

)کثیرالانتشار و محلی ( به شرح ذیل آگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 169- اصلی اراضی صدرآباد 

1-ششدانگ یکباب ساختمان )منزل( در قس�متی از پلاک شماره 138 
فرعی از 169 اصلی فوق  به مساحت 116.29 متر مربع ابتیاعی خانم معصومی 
یزدانی از محل مالکیت رسمی عباس�علی و غلامعلی و یوسفعلی کدیور 
برابر رای شماره 2086 -1402 مورخه 1402/05/10 - کلاسه 0125 -1402  

لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار اگهی و 
در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمایند 
و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت به صدور سند خواهد 
نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/05/21              تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/06/06

شناسه آگهی :1543285     
اکبر اقبالی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ 
آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
براب�ر کلاس�ه پرون�ده ش�ماره 1401114410018001099 و رای ش�ماره 
140260310018001935  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتى عباس آباد تصرفات مالکانه 
و بلامعارض امیر عظیمی فرزند منصور نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل 
بر ساختمان کاربری مسکونی ) به مساحت 244.5 مترمربع قسمتی از پلاک 313 
اصلی واقع در قریه کلارآباد دهستان کلارآباد بخش دو ثبت عباس آباد خریداری از 
علی و عطیه عظیمی محدوده مالکیت رسمی خلعتبری ها محرز گردیده است لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.1543۷82 میم الف  
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/5/21

تاریخ انتشار نوبت دوم 04/ 06  / 1402 
آزاد شعبانی کفیل ثبت اسناد و املاک شهرستان عباس آباد 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 

۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف
برابر رای شماره 140260312001000416 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و س�اختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه 
بلامعارض کلاسه1400114412480000355 تقاضای آقای روح الله زمانی به شماره 
شناس�نامه 28و کد ملی 22491۷4806  ص�ادره از کردکوی فرزند عبدالجواد در 
4۷ سهم مشاع از 48 سهم ششدانگ اعیانی یک  قطعه زمین مزروعی  که مابقی 
سهام آن وقف است   بمساحت 22882 متر مربع از پلاک شماره 125_ اصلی  واقع 
در اراضی تاریکی   بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رأی صادره حکایت از انتقال از 
مالک رسمی صدیقه حاج ابراهیمی به متقاضی دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
بمدت دوماه اعتراض خود را با ذکر ش�ماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود 

را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نمایند. شناسه آگهی:1543646
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/5/21  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/6/5

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 

بدینوسیله اعلام می دارد  کارت خودرو  پراید صبا-  مدل 13۷8 -  رنگ سبز یشمی متالیک
شماره موتور: 125395

S1412278604542 :شماره شاسی
شماره پلاک: ایران 19 -  611  ق  43  

متعلق به خانم فریبا خدا بخشی  به شماره ملی 325۷043۷32  مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

برابر رای شماره 1402/4643 مورخ 1402/04/24 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بهشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای حمید رضا محمدی فرزند 
محمد نسبت به ششدانگ عرصه یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 244،88 
متر مربع قسمتی از پلاک 19 - اصلی به شماره کلاسه 1401/۷28 واقع در اراضی 
گرایل محله بخش 18 ثبت بهشهر محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
م الف : 1536410

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/05/0۷    تاریخ انتشار نوبت دوم :  1402/05/21

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

فرهاد آقابابائی - رییس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر

آگهی تحديد حدود حوزه ثبتی شهرستان ساری
 آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقد سند رسمی و به اس�تناد تبصره ذیل ماده 13 قانون و ماده 
13 آئین نامه قانون اخیر الذكر تحدید حدود املاک مش�روحه ذیل در ساعت و تاریخهای مقرر در محل وقوع ملک به شرح ذیل 
بعمل خواهد آمد. ملک واقع در قریه پائین دزا قس�متی از پلاک 143 اصلی بخش 3 س�اری منطقه 3 ثبت ساری برابر رای شماره 
14026031045۷0011۷5 مورخه 1402/04/18 که در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه سه ساری تصرفات مالکانه خانم سیده معصومه نجات سنگدهی فرزند سید محسن بشماره 
ملی 5۷89۷0۷645 بشماره پرونده 493-1401 نسبت به سه دانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 96/26  

)نودو شش متر و بیست و شش سانتیمتر( متر مربع در ساعت 9 صبح روز دو شنبه مورخه 1402/06/20 
برابر رای ش�ماره 14026031045۷001153 مورخه 1402/04/18 که در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه سه ساری تصرفات مالکانه آقای باب اله طالبی فرزند مصطفي بشماره 
ملی 2091252255 بشماره پرونده 482-1401- نسبت به سه دانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 96/26 

) نود و شش متر و بیست و شش سانتیمتر متر مربع( در ساعت 9 صبح روز دو شنبه مورخه 1402/06/20
 لذا از متقاضیان و مالکین املاک مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور بهم رسانند 
است در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده 15 قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف 
مجاورین تحدید خواهد شد معترضین میتوانند به استناد ماده 20 قانون ثبت و مواد ۷4 و 86 آئین نامه قانون ثبت ظرف مدت 30 روز 
از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست توسط 

متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می گردد میم الف  1545009
فریبرز یوسفیان حمیدی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 3 ساریتاریخ انتشار: 1402/05/21 

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

برابر رای ش�ماره 1402/435۷ مورخ 1402/04/18 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم کلثوم عبدالهی فر  
فرزندحاجی بابا   نس�بت به230 سیر عرصه  ششدانگ اعیان  یک قطعه زمین 
مزروعی به مس�احت 14،230 متر مربع ) که ده س�یرعرصه آن وقف می باشد ( 
قسمتی از پلاک 44اصلی  به شماره کلاسه 1401/1145 واقع در اراضی التیه    بخش 
1۷ ثبت بهشهر خریداری ش�ده از حسن گردندهی  محرز گردیده است  لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
م الف 15363۷4

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/05/۷          تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/21
فرهاد آقابابائی - رییس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر

گروه راه و شهرسازي|
تجربه قريب به دو سال فعاليت دولت سيزدهم در حوزه 
مسكن كه دست بر قضا هم راستا با مصوبه مجلس يازدهم 
بود، نشان مي دهد، اقتصاد مسكن نيز مانند اقتصاد ساير 
بخش ها با »دستور« روي ريل رونق نمي افتد. با وجود اين 
تجربه زيسته، دولت و مجلس بار ديگر رويكرد دستوري 
خود در حوزه مس��كن را در برنامه هفتم توس��عه تكرار 
كرده اند و دوباره چشم به تسهيلات نظام بانكي دوخته اند 
و اهدافي از جمله كاهش دوره انتظار خانه دار شدن به ۱۲ 
سال را نشانه رفته اند كه با هيچ معجزه اي جز تحول اساسي 
در ساز و كار اقتصاد ايران به دست نمي آيد. هم اينك، بر 

اساس برخي برآوردها، اين دوره بيش از يك قرن است.
دولت و مجلس قصد دارند مدت زمان خانه دار شدن هر 
ايراني را تا پايان برنامه هفتم توس��عه به ۱۲ سال كاهش 
دهند؛ توليد ساليانه يك ميليون واحد مسكوني، گسترش 
افقي شهرهاي كوچك، ساخت ساليانه 3۰۰ هزار خانه 
براي دهك هاي حمايتي و نوسازي س��اليانه ۱۰۰ هزار 
مسكن از جمله اهداف دولت و مجلس محسوب مي شود. 
اهداف��ي كه هم اينك كم و بيش دول��ت و مجلس آنها را 
دنبال مي كنند اما در تحقق آنها موفق نيستند و موانعي در 
مسير تحقق اين اهداف وجود دارد. تامين زمين و تامين 
اعتبار )اختصاص ۲۰ درصد از تسهيلات بانكي به مسكن( 
طي دو سال گذشته از عوامل و موانع اصلي تحقق نهضت 
ساخت مسكن موسوم به س��اخت ۴ ميليون مسكن در 
۴ س��ال بوده است. اما به نظر مي رسد، دولت و مجلس به 
جاي واكاوي علل تحقق اين دو هدف، و ارايه راهكارهاي 
جايگزين، همچنان بر برنامه هاي ناموفق خود اصرار دارند. 
از همه مهم تر اينكه به نظر مي رسد، دولت و مجلس نسبت 
به نتايج بررسي هاي علمي و كارشناسي مبني بر اثرگذاري 
بالاي شاخص هاي اقتصاد كلان روي بازار مسكن به ويژه در 
سال هاي اخير، بي توجه هستند و راهكارهاي برون رفت 
از بحران مسكن را در عرضه مسكن به هر شكل و قيمت 
دنبال مي كنند. به طور مثال، در همين برنامه هفتم دولت 
و مجلس در نظر دارند كه فرم جيم در شهرهاي كوچك 
را حذف كند تا ك��وچ معكوس رخ ده��د، غافل از اينكه 

همين مساله مي تواند به شكاف و نابرابري مسكن دامن 
بزند و تعداد اقامتگاه هاي دوم، سوم و چهارم خانوارهاي 
متمول را افزايش دهد.  آنگونه كه ايسنا گزارش داده است، 
مديريت شهري با توجه به نوسانات قيمت مسكن، مدت 
زمان خانه دار شدن براي هر ايراني را حدود ۷۰ سال عنوان 
كرده است. در اين شرايط قواي مقننه و مجريه قصد دارند 
در قالب برنامه هفتم توسعه اين زمان را به ۱۲ سال كاهش 
دهند. سخنگوي كميسيون تلفيق برنامه هفتم توسعه در 
يك نشس��ت خبري گفته است: دسترسي به مسكن در 
پايان برنامه براي هر ايراني به طور متوسط ۱۲ سال در نظر 
گرفته شد كه در واقع، واقعي سازي پيشنهاد دولت در اين 
رابطه بود. همچنين در پايان برنامه بايد ۱5 درصد ساخت 
مسكن به صورت صنعتي انجام شود و سالانه 3۰۰ هزار 
مسكن حمايتي، ۲۰۰ هزار مسكن روستايي و ۱۰۰ هزار 
مسكن در بافت فرسوده و ۴۰۰ هزار انواع مسكني كه در 
مجموع سالانه يك ميليون واحد مسكوني در برنامه هفتم 
پيش بيني شده است. محسن زنگنه، يكي ديگر از مصوبات 
را تغيير راهبرد كش��ور در حوزه مسكن دانست و گفت: 
موضوع گسترش ساخت مس��كن افقي به جاي ساخت 
عمودي است. در همين راس��تا وزارت راه و شهرسازي را 
مكلف كرديم در راستاي اضافه شدن حداقل ۰.۲ درصد 
سرزمين به ظرفيت سكونتگاه هاي كشور با تراكم حداكثر 
۶۰ نفر در هكتار با اولويت ايجاد مسكن معيشت محور در 
روستاها و شهرهاي كوچك و مياني و مناطق مرزي اقدام 
كند و عملا تهران و تعدادي از كلانشهرها شامل اين مورد 
نخواهند شد و با اين سياست ما به دنبال اين هستيم كه به 
جاي مرتفع سازي و توسعه عمودي، به سمت توسعه افقي 
حركت كنيم تا بخش هايي از ايران كه از نعمت زمين هاي 

قابل سكونت برخوردار است، مورد استفاده قرار بگيرند.

   حذف شرط سكونت ۵ ساله 
زنگنه تصريح كرد: به منظور تسهيل مهاجرت معكوس 
مردم شرط 5 سال سكونت را حذف كرديم و اگر كسي 
بخواهد از تهران در يكي از شهرها با تراكم زير ۶۰ نفر در 
هكتار زمين دريافت كند، مشمول 5 سال سكونت در 

آن شهر هم نشود. همچنين تسهيلات براي زوج هاي 
جوان و تكاليفي براي ستاد كل نيروهاي مسلح داشتيم 
كه مقرر شد، وزارت راه براي تامين زمين جهت احداث 
۱۰ هزار واحد و نسبت به تغيير كاربري آن اقدام كند 
تا بتوانيم در طول برنامه مش��كل مس��كن نيروهاي 
نظامي را حل كنيم. وزارت راه همچنين مكلف ش��د 
زمين مورد نياز فراجا و نيروي انتظامي را براي ساخت 
مسكن كاركنان اين نيرو فراهم كند. در حوزه مسكن 
به دنبال توسعه افقي و عملياتي نمودن قانون جهش 
توليد مسكن هستيم و خلأهاي موجود در قانون در 

اين برنامه مورد تاكيد قرار گرفته اند.

    واگذاري زمين رايگان به دهك هاي پايين
در قالب برنامه هفتم توسعه پيشنهاد شده به دهك هاي 
اول تا سوم زمين رايگان واگذار شود و ۲۰ درصد تسهيلات 

بخش بانكي به بخش مسكن اختصاص پيدا كند.
به گزارش ايسنا، لايحه برنامه هفتم توسعه در كميسيون 
تلفيق مجلس در حال بررسي است. طبق اين برنامه دولت 

موظف است در مدت پنج سال برنامه هفتم ساليانه يك 
ميليون و طي پنج سال، پنج ميليون واحد مسكوني احداث 
كند. طبق اين طرح بايد در طول برنامه هفتم توسعه ۱5 
درصد ساخت مسكن به صورت صنعتي انجام شود و سالانه 
3۰۰ هزار مسكن حمايتي، ۲۰۰ هزار مسكن روستايي 
و ۱۰۰ هزار مس��كن در بافت فرس��وده و ۴۰۰ هزار انواع 
مسكني كه در مجموع سالانه يك ميليون واحد مسكوني 
در برنامه هفتم پيش بيني ش��ده است. از جمله مواردي 
كه در برنامه هفتم پيش بيني شده، پرداخت ساليانه ۲۰ 
درصد از تسهيلات بانكي به بخش مسكن است. كميسيون 
تلفيق همچنين مصوب كرده ك��ه با برنامه ريزي دولت، 
مدت زمان خانه دار شدن افراد به ۱۲ سال كاهش پيدا كند. 
در ح��ال حاضر و بنا ب��ه گفته مجتبي يوس��في، عضو 
كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه - اگر فردي 
تمام درآمد خود را پس انداز كند، در مدت زمان س��ي 
سال - در عمده شهرهاي كشور - صاحب خانه خواهد 
شد و اگر اين فرايند بر اساس استانداردهاي لازم باشد و 
فرد يك سوم درآمد خود را مورد صرفه جويي و پس انداز 

ق��رار دهد، در طول 9۰ س��ال خانه دار مي ش��ود. وي با 
اشاره به بررسي موضوع تامين زمين رايگان براي اقشار 
حمايتي در لايحه برنامه هفتم توسعه ادامه داد: در اين 
بخش كميسيون مصوب كرد، افرادي كه جزو دهك ۱ تا 
سوم محسوب مي شوند زمين رايگان و يا زمين 99 ساله 
دريافت كنند. كميسيون در روستاها هم اين تكليف را 
بر عهده بنياد مس��كن قرار داد تا در روستاها هم زمين 
رايگان در اختيار اقش��ار حمايتي در طول برنامه هفتم 
گذاشته شود. يوسفي همچنين با بيان اينكه تسهيلات 
مقاوم سازي و نوسازي روستايي در لايحه برنامه هفتم 
توسعه گنجانده شده اس��ت، گفت: كميسيون در اين 
بخش دولت را مكلف كرد تا ساليانه پيش بيني لازم براي 
ارايه تس��هيلات به ۲۰۰ هزار واحد مسكوني - با سود 5 

درصد- را در برنامه هفتم توسعه مدنظر قرار دهد.
بنابراين گزارش، دول��ت در حال حاضر طرح نهضت 
ملي مس��كن با هدف س��اخت چهار ميلي��ون واحد 
مسكوني طي چهار سال را اجرا مي كند. طبق آخرين 
آمار تاكنون براي يك ميليون و ۷85 هزار واحد زمين 
تامين شده اس��ت. در بخش س��اخت نيز ۴۴3 هزار 
واحد داراي قرارداد با س��ازنده، 3۲۶ هزار واحد داراي 
پروانه س��اختماني و ۱8۲ هزار واحد در مرحله اتمام 
فونداسيون است. همچنين ساير نهادها و ارگان هاي 
مرتبط با بخش مسكن ماموريت هاي خود را در قالب 
تامين مسكن دنبال مي كنند. در اين بخش نيز بنياد 
مسكن برنامه ريزي كرده تا سال ۱۴۱۰ نوسازي تمام 
خانه هاي روستايي را جشن بگيرد. در حال حاضر 5۴ 
درصد واحدهاي روس��تايي مقاوم سازي شده است. 
پرداخت وام ۲۰۰ ميليون توماني ساخت با نرخ سود 
5 درصد و س��نددار كردن تمامي خانه هاي روستايي 
تا پايان برنامه هفتم توس��عه از ديگر برنامه هاي بنياد 
محسوب مي شود. براي كنترل بازار مسكن و اجاره بها 
نيز مجلس شوراي اسلامي لايحه اي را در دست بررسي 
دارد كه در حال حاضر با ايراداتي از س��وي ش��وراي 
نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام مواجه شده 

و پس از رفع ايرادات به تصويب مي رسد.

مدت زمان خانه دار شدن به ۱۲ سال مي رسد؟

تكرار اقتصاد دستوري مسكن در برنامه هفتم توسعه



توانايي چت جي پي تي )ChatGPT( براي پاسخ سريع و 
موثر به دستورهاي ساده باعث شده تا بيش از ۱۰۰ ميليون 
نفر جذب آن شوند و در اين بين تعداد كمي هكر نيز از اين 
ابزار هوش مصنوعي استفاده مي كنند. اما برخلاف گذشته، 
هكرهاي عصر ه��وش مصنوعي نياز چنداني به يادگيري 
زبان برنامه نويس��ي يا مفاهيم عميق كامپيوت��ر ندارند. 
زبان طبيعي رابط بين هكر و سيس��تم اس��ت و با همين 
ابزار مي توان مهم ترين ابزارهاي عصرحاضر تكنولوژي را 
فريب داد. به گزارش پيوس��ت، چت بات ها شهرت خود را 
مديون زبان طبيعي هس��تند و همين ويژگي باعث شده 
تا سوء استفاده  كنندگان نيز ديگر نيازي به شناخته زبان 
برنامه نويسي يا كسب تخصص در حوزه كامپيوتر نداشته 
باشند. اين ابزارهاي هوشمند كه چت  جي پي تي، گوگل بارد 
و بينگ، پيشتازان آن به حساب مي آيند، با طريق صحبت 
كردن فريب مي خورند. يكي از كساني كه چنين ترفندي 
را استفاده كرده يوهان ريبرگر، يك محقق امنيتي، است. 
وال استريت ژورنال مي گويد او به تازگي تنها با زبان ساده 
انگليسي توانس��ت چت بات اوپن اي آي را به كار اشتباهي 
مجاب كند: خواندن ايميل، خلاصه سازي و سپس انتشار 
اطلاعات آن در اينترنت. چنين تكنيكي در دست تبهكاران 
به ابزار خوبي براي سرقت اطلاعات حساس از ايميل افراد 
بدل مي ش��ود. ريبرگر مي گويد: »چت  جي پي تي موانع 
هرگونه حمله اي را كاهش داده اس��ت. زي��را ديگر نيازي 
نيست بتوانيد كد بنويسيد. نياز نيست دانش عميقي از علم 
كامپيوتر يا هك داشته باشيد.« البته كه بيشتر مشتركان 
چت  جي پي تي نس��بت به اين حمل��ه به خصوص مقاوم 
هس��تند. چنين اقدامي از آنجايي جواب داد كه ريبرگر از 
يك قابليت آزمايش��ي چت  جي پي تي استفاده مي كرد. 
اين قابليت امكان دسترس��ي به اپليكيشن هاي ديگري 
مثل اس��لك )Slack(، جي ميل و غيره را فراهم مي كند. 
س��خنگوي اوپ��ن اي آي در ايميلي گفت: »ما از افش��اي 
پيش گيرانه يافته هاي استقبال مي كنيم و براي جلوگيري 
از چنين حملاتي در چت  جي پي تي آن را اصلاح كرديم. از 
اينكه جامعه بازخورد انتقادي براي بهبود امنيت مدل ها ارايه 
مي كند خرسنديم.« تكنيك ريبرگر كه »تزريق دستور« 
)Prompt injection( ن��ام دارد، يك��ي از روش ه��اي 
جديد حملات سايبري است كه با توجه حضور نسل جديد 
نرم افزارهاي هوش مصنوعي در كسب وكارها و فراگير شدن 
آن به عنوان يك محصول مصرفي، از اهميت بالايي برخوردار 
است. اين روش ها در واقع معناي هك را بازتعريف مي كنند و 
محققان امنيتي تلاش مي كنند تا پيش از گسترده تر شدن 
استفاده از سيستم هاي هوش مصنوعي، اين نقاط ضعف را 

شناسايي كنند. 

   نگراني از دور زدن محصولات دفاعي 
توسط هوش مصنوعي

متخصصان اطلاعات وارونه هم نگران حملات »مسموم 
كردن داده ها« )Data poisoning( هس��تند. در اين 
روش هكر داده هاي مورد اس��تفاده در آموزش مدل هاي 
هوش مصنوعي را دس��تكاري مي كند تا نتايجي اشتباه 
ارايه ش��ود. بخش ديگري از محققان هم نگران سو گيري 

اخلاقي اين سيستم ها هستند. متخصصان امنيتي هم از 
درز اسرار شركتي درنتيجه يك حمله استخراجي هراس 
دارند و شركت هاي امنيت هم نگرانند كه هوش مصنوعي 
به راهكاري ب��راي دور زدن محصولات دفاعي آنها تبديل 
ش��ود. دور زدن محصولات دفاعي مدت ها است كه جزو 
نگراني هاي هوش مصنوعي به حس��اب مي آيد. در سال 
۲۰۰۴، محققي به نام جان گراهام كامينگ، يك سيستم 
هوش مصنوعي را به گونه اي آم��وزش داد تا بتواند فيلتر 
اسپمي كه خودش ساخته بود را دور بزند. چند روز ديگر، 
سيستم هاي هوش مصنوعي شركت هايي مثل اوپن اي آي، 
گوگل و آنتروپيك در اختيار حضار كنفرانس هك دفكان 
)Defcon( در لاس وگاس قرار مي گيرد. در اين مراس��م 
از ۱۵۰ هكر براي دس��تكاري حداكثري اين سيس��تم ها 
دعوت به عمل مي آيد و بهترين حملات پاداش مي گيرند. 
چت  جي پي تي براي توليد جم��لات از تكنولوژي هوش 
مصنوعي مولد اس��تفاده مي كند، نسخه اي پيشرفته تر از 
آنچه در گذشته با ابزارهاي تكميل خودكار كلمات و جملات 
ش��اهدش بوديم. اين ابزارها در واقع از دستورالعمل هاي 
زباني-يا همان پرامپت و دس��تور- فرم��ان مي گيرند و به 
همين دليل مي توانند منظور خود را به خوبي تصريح كنند.

   از افشاي اطلاعات حساس
تا توليد جملات توهين آميز

برخ��ي از اين دس��توالعمل ها از كارهاي اش��تباهي مثل 
افش��اي اطلاعات حس��اس يا توليد جملات توهين آميز 
جلوگي��ري مي كنن��د، اما هكرهاي��ي مث��ل ريبرگر به 
راهكاره��اي غيرمنتظره اي ب��راي دور زدن آنها دس��ت 
يافته اند. ريبرگر در ابتدا از چت بات خواست تا يك صفحه 

 وب را كه در آن كلمات »دستورالعمل هاي مهم و جديد« 
 )NEW IMPORTANT INSTRUCTIONS(
نوشته شده بود خلاصه سازي كند. چت  جي پي تي هنگام 
مطالعه اين صفحه به نظر سردرگم شده بود. ريبرگر مي گويد 
به تدريج توانسته تا روبات را به پيروي از دستور هاي جديد 
مجاب كند. او در مصاحبه خود گفت: »انگار كه سر سيستم 
داد بزني��د، مدام اين كار را انجام بده.« در پي انتش��ار چت  
جي پي تي در نوامبر س��ال گذشته، تعداد حملات تزريق 
دستور افزايش يافته است. كاربران از اين تكنيك براي فريب 
چت بات و افش��اي اطلاعات دقيق نحوه عملكرد استفاده 
كرده اند، با آن چت بات را به گفت��ن جملات آزار دهنده و 
خجالت آور مجاب كرده  اند و يا در نمونه اي مثل ريبرگر، او 
كاري كرد تا چت بات راه درستش را فراموش كرده و خود 
را دوباره برنامه ريزي كند. به گفته آرويند نارايانان، اس��تاد 
علوم كامپيوتر دانگشاه پرينستون، تكنيك تزريق دستور به 
اين دليل جواب مي دهد كه سيستم هاي هوش مصنوعي 
نمي توانند به خوبي دستورا لعمل هاي خود را از داده هايي 

كه پردازش مي كنند تفكيك كنند.

   آشنايي با نقاط ضعف و تكنيك هاي جديد
سازندگان اين سيستم همواره در تلاش براي بهبود عملكرد 
و جلوگيري از سواستفاده هستند و اما در كنفرانس هكري 
پيش رو، احتمالا با نقاط ضعف و تكنيك هاي جديدي آشنا 
مي شوند. سون كاتل، يكي از سازمان دهندگان اين مراسم، 
مي گويد: »شما نمي توانيد همه چيز را آزمايش كنيد و براي 
ارزياب��ي مدل ها بايد چيزهايي را امتحان كرد و واكنش را 
ديد.« پاداش اين مسابقه هكري سيستم هاي قدرتمند 
هوش مصنوعي انويديا است كه در اختيار بهترين هكرها 

از نظر قضات قرار مي گيرد. سازمان دهندگان مي گويند 
هكرها با تزريق دستور، پيدا كردن سوگيري نرم افزار يا از 
بين بردن مكانيزم هاي امنيتي موجود، امتياز مي گيرند. به 
گفته كاتل: »در هوش مصنوعي بايد هواستان به چيزي 
فراتر از نقاط ضعف امنيتي باشد زيرا گستره آسيب زياد 
است و شناس��ايي و تفسير آن هم دش��وارتر.« گوگل در 
م��اه آوريل هوش مصنوعي را به خدم��ت تحليل بد افزار 
VirusTotal اضاف��ه كرد. اين نرم اف��زار هرگونه فايل 
بارگذاري شده برروي سيستم را بررسي كرده و با استفاده 
از هوش مصنوعي توصيف خلاصه اي از برنامه  بارگذاري 
شده ارايه مي كند. تنها پس از چند ساعت، هكر ناشناسي با 
نام مستعار Eatscrayon، بخشي از كد موجود در ابزاري 
كه تبهكاران آن را برروي VirusTotal بارگذاري كرده اند 
را توييت كرد. تغييرات هكرها باعث شده بود تا سيستم 
هوش مصنوعي نرم افزار آلوده را به عنوان نرم افزاري »براي 
توليد توله سگ« توصيف كند. با اين حال سخنگوي گوگل 
مي گويد، درست است كه در ابتدا سيستم هوش مصنوعي 
اين ش��ركت مواجهه با كد بارگذاري شده سردرگم شد 
اما در حال حاضر ياد گرفته تا كد هاي دس��تكاري ش��ده 
را بهتر شناس��ايي كند. نارايانان نگران است كه درنتيجه 
گسترش به كارگيري سيس��تم هاي هوش مصنوعي در 
محصولات تكنولوژي، هكرها به راهكارهاي تازه اي براي 
دسترس��ي به داده هاي ش��خصي يا حتي سيستم هاي 
كامپيوتري دست پيدا كنند. او مي گويد: »تعداد بيشتري از 
اپليكيشن هاي موجود در دستگاه هاي ما از مدل هاي زباني 
استفاده مي كنند ]و اين مدل ها[ درمورد مكان نهايي داده 
تصميم گيري خواهند كرد، بنابراين راه هاي بيشتري براي 

فريب اين مدل ها وجود دارد.«
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گرماي هوا چه برسر
باتري گوشي مي آورد؟

افزايش دماي هوا باعث ش��ده تا بس��ياري از كاربران 
حتي در اس��تفاده از گوش��ي هوشمند هم به مشكل 
بخورند. سامسونگ و اپل معتقدند كه بالاترين دماي 
محيطي كه گوشي بايد در آن قرار بگيرد تنها ۳۵ درجه 
سانتيگراد است و در حالي كه دماي بيش از ۴۰ درجه 
در نقاط مختلف كش��ور به ثبت مي رس��د احتمالا با 
هشدار داغي بيش از حد گوشي مواجه شده ايد. علاوه 
بر اينكه در صورت مواجهه با چنين هشداري امكان 
استفاده از گوشي وجود ندارد، اما در دماهاي پايين تر 
از هش��دار هم باتري گوشي به س��رعت در حال پير 
شدن است. به گزارش پيوست، با افزايش دما و گرماي 
هرچه بيشتر تابستان و در عين حال استفاده از گوشي 
هوشمند براي كارهاي پردازشي سنگين از جمله بازي 
و شارژ سريع، گوشي ها بيش از پيش در معرض دماي 
بالا قرار دارند و اين موضوع علاوه بر كاهش عملكرد، بر 
سلامت باتري گوشي نيز تاثير گذار است. همين مساله 
 باعث شده كه حتي محصولاتي مثل فن خنك كننده 
گوشي نيز روانه بازار شوند. اما اگر نمي خواهيد دماي 
گوشي بيش از حد افزايش يابد و به باتري آسيب برسد، 
بهتر اس��ت از بازي و كارهاي س��نگين زير نور آفتاب 
خودداري كنيد، ضبط ويديو زير آفتاب داغ هم حرارت 

گوشي را به شدت افزايش مي دهد.

    باتري ها چطور كار مي كنند
و چرا دما روي آنها تاثيرگذار است؟

واكنش هاي شيميايي پيچيده اي در درون يك باتري 
ليتيم-يون رخ مي دهد. با افزايش دما، س��رعت اين 
واكنش شيميايي بيشتر مي ش��ود. درنتيجه باتري 
شما سريع تر خالي مي ش��ود و ظرفيت آن هم تحت 
تاثير قرار مي گيرد. مايكل پكت، اس��تاد مهندسي-

مكانيك در دانشگاه مرليند مي گويد باتري را همانند 
باك بنزين در نظر بگيريد. باك بنزين شما با گذشت 
زمان خالي مي شود و حرارت يكي از دلايل اصلي آن 
است. تحقيقات او نشان مي دهد كه برخي از باتري ها 
با قرار گرفتن در دماي ۵۰ درجه به مدت يك س��ال، 
يك پنجم از ظرفيت خود را از دس��ت مي دهند. شما 
مي توانيد ظرفيت باتري و ظرفيت حداكثري آيفون 
 Settings > Battery > را با مراجع��ه به بخ��ش
Battery Health & Charging مشاهده كنيد. 
درصد پايين تر از ۸۰ نشان سلامت پايين باتري است. 
سامسونگ هم با اينكه درصدي از باتري نشان نمي دهد 
 Settings> Battery در بخش S۲۳ اما گلگس��ي
 and device care> diagnostics> Phone
diagnostics > Battery status يك برآورد كلي 

از وضعيت باتري را ارايه مي كند.

   چه دمايي بيش از حد محسوب مي شود؟
اپل و سامسونگ هردو مي گويند دماي محيطي ۳۵ 
درجه س��انتي گراد بالاترين دماي پيشنهادي براي 
فعاليت گوشي است. استفاده از گوشي در دماي بيشتر 
به باتري شما آسيب مي زند. با اين حال هشداري كه 
گوشي مبني داغي بيش از حد ارايه مي كند مربوط به 
اين استاندارد نيست و در دماي بالاتري ارايه مي شود. 
آيفون ۱۴ هش��دار خود را در دم��اي ۵۸ درجه ارايه 
مي كند و سامسونگ هم كمي پايين و زماني كه دماي 

گوشي به ۵۳ درجه برسد به شما هشدار مي دهد.

چين به كمك كسب و كارهايش 
در فضاي آنلاين آمد

 رگولات��ور امني��ت فض��اي س��ايبري چي��ن 
دس��تورالعمل هايي را براي مقابله با اظهارنظرهاي 
)كامنت( اهانت آميز عليه كسب وكارها در شبكه هاي 
اجتماعي صادر ك��رد. به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از رويترز، اين درحالي اس��ت كه دولت كش��ور 
سعي دارد محيط تجاري خود را رونق بخشد. اداره 
امنيت سايبري چين )CAC( اعلام كرد پلتفرم هاي 
آنلاين بايد روي مقابله با اطلاعات اش��تباه و گمراه 
كننده درباره كسب و كارها در فضاي آنلاين تمركز 
كنند. همچني��ن بايد با اظهارنظ��ر )كامنت( هاي 
اهانت آمي��زي كه كارآفرينان و اطلاعات خصوصي 
افراد در اينترنت را هدف گرفته اند، مقابله شود. چين 
در سال هاي اخير سعي كرده كنترل خود بر فضاي 
سايبري و شبكه هاي اجتماعي بيشتر و با اخبار جعلي 
مقابله كند. در همين راستا در حوزه ها مختلف قوانين 
و دستورالعمل هاي جديدي وضع كرده است. قبل 
از صدور اين دس��تور العمل و طي روزهاي گذشته 
وزير صنعت و اطلاع��ات چين اعلام كرد تمام تهيه 
كنندگان اپليكيشن موبايل اين كشور ملزم مي شوند 
تا جزئيات كسب وكارشان را در اختيار دولت بگذارند. 
اپليكيشن هاي بدون جزئيات كافي پس از يك مهلت 
مشخص كه مارس سال آينده پايان مي يابد، مجازات 
مي ش��وند. پيش از آن نيز رگولاتور فضاي سايبري 
چين پيش نويس دستورالعملي براي سخت تر كردن 
محدوديت هاي مربوط به استفاده از اپ، پايانه هاي 
هوشمند و فروشگاه هاي اپليكيشن براي كاربران زير 

سن قانوني آماده كرده بود.

چت  جي پي تي موانع را براي حمله هاي سايبري كاهش داده است

ميان بر هكرها با استفاده از هوش مصنوعي

آگهی ماده سه قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
1-رأی شماره 140260330002005902 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430002002401 مربوط 
به تقاضای خانم صفیه سلطانپور فرزند قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 79/72 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1980 اصلی واقع درقم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از بانو جهان دلیله صفحه 149 دفتر 5 )م الف17822(
2- رأی شماره 140260330002005932 مربوط به پرونده کلاس�ه 1401114430002002033 
مربوط به تقاضای آقای نیتعلی پور حبیبی فرزند نجاتعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 113/10 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1956/456 اصلی 
واق�ع درقم بخش حوزه ثبت مل�ک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواس�طه از 
اسداله سنگری طاوسی و سید تقی موسوی احمدزاده طی سند قطعی شماره 20932 مورخ 

1351/12/23 دفترخانه 6 قم )م الف17823(
3- رأی شماره 140260330002006475 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430002001250 مربوط 
به تقاضای آقای رضا انصاری چشمه فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 65/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1833 اصلی واقع درقم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین شریفی 

صفحه 256 دفتر 19 )م الف17838(
4-رأی شماره 140260330002003521 مربوط به پرونده کلاس�ه 1398114430002000641 
مربوط به تقاضای آقای غلامرضا افخمی اردکانی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 472 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2566 و 2567 
اصلی که طبق بخش�نامه سازمان به پلاک 2567 اصلی تبدیل ش�ده واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواس�طه از از مهدی آر رمضانی صفحه 183 دفتر 

312 )م الف17840(
5- رأی شماره 140260330002002481 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430002001524 مربوط 
به تقاضای آقای اسمعیل باله مقدس فرزند قهرمان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره فرعی از1794 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از نعمت اله رضایی صفحه 

513 دفتر 352 )م الف17842(

6- رأی شماره 140260330002005750 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430002001980 مربوط 
به تقاضای آقای حمید روشن فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 41/20 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2190 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین و جواد شریف زاده و بانوان 

احترام و صدیقه نصراللهی وراث ابراهیم نصراللهی )م الف17844(
7- رأی شماره 140260330002006528 مربوط به پرونده کلاس�ه 1401114430002001836 
مربوط به تقاضای خانم لیلا حاجعلی پور فرزند علی درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73 مترمربع پلاک شماره 356 فرعی از 1999 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

غلامعباس شهرابی فراهانی صفحه 468 دفتر 209)م الف17845(
8-رأی شماره 140260330002006527 مربوط به پرونده کلاس�ه 1401114430002001827 
مربوط به تقاضای آقای محمد ایوب پور فرزند ربعلی درقسمتی از چهار دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73 مترمربع پلاک شماره 356 فرعی از 1999 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

غلامعباس شهرابی فراهانی صفحه 468 دفتر 209)م الف17846(
9- رأی شماره 140260330002006060 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002000082 مربوط 
به تقاضای خانم فاطمه محمودی فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 53/85 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2257/1/5/199 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از محمدعلی 

تیموری صفحه 29 دفتر 500 )م الف17847(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.  )ایمان و تعادل(
نوبت اول: 1402/05/21     نوبت دوم: 1402/06/05

عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی مزايده عمومی
شهرداری بندرکیاشهر به استناد مجوز شماره 6/16/ش مورخ 1400/10/11 شورای محترم اسلامی شهر در نظر دارد 
نسبت به فروش دو  )2( باب مغازه واقع در شهرستان آستانه اشرفیه، بندر کیاشهر ، میدان ثارالله ، ساختمان تجاری 

اداری شهرداری به شرح ذیل از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
متقاضیان می توانند جهت شرکت در مزایده و کسب اطلاعات بیشتر به امور قراردادهای شهرداری بندر کیاشهر 

مراجعه و یا باشماره های 42822444 – 42822445 و 42822848-013 تماس حاصل فرمایند. 
شرایط مزایده:

1- نام دستگاه مزایده گذار: شهرداری بندر کیاشهر 
2- شرح مختصر موضوع مزایده و میزان سپرده 

2-1 پلاک شماره 51 در طبقه دوم به مساحت 21/87 متر مربع به قیمت کارشناسی پایه هر متر مربع یکصد و چهل 
میلیون ریال به مبلغ کل 3/061/800/000 ریال

2-2 پلاک شماره 54 در طبقه دوم به مساحت 27/76 متر مربع به قیمت کارشناسی پایه هر متر مربع یکصد و سی 
میلیون ریال به مبلغ کل 3/608/800/000 ریال 

3- شرکت کنندگان برای خرید میبایست مبلغ 5% ارزش ملک مورد نظر را بابت سپرده شرکت در مزایده به حساب 
5944911169 شهرداری نزد بانک ملت شعبه بندرکیاشهر واریز نمایند. 

4- تاریخ چاپ آگهی مرحله اول 1402/05/21 
5- تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1402/05/21

6- تاریخ بازگشایی در سامانه قابل رویت می باشد.
7- مکان بازگشایی در محل دفتر کار مدیر امور مالی شهرداری به نشانی: شهرستان آستانه اشرفیه – بندرکیاشهر- 
خیابان امام خمینی- شهرداری بندر کیاشهر قرائت می شود. حضور شرکت کنندگان در جلسه مذکور بلامانع می باشد.
8- بالاترین مبلغ پیش�نهادی برنده شناخته شده و سپرده ش�رکت نفرات اول تا سوم تا انجام معامله قطعی نزد 

شهرداری باقی خواهد ماند.
 9- برنده مزایده مکلف است از تاریخ اعلام ظرف مدت سه روز نسبت به واریز کل بها )قیمت پیشنهادی( به حساب 
درآمد شهرداری به شماره 5944910594 اقدام نماید. در غیر این صورت انصراف وی از انجام معامله تلقی و سپرده 
او به نفع شهرداری ضبط خواهد شد و با نفر دوم معامله انجام می گردد و در صورت انصراف نفر دوم سپرده وی نیز 

ضبط و معامله با نفر سوم انجام می گیرد.
10- به پیشنهادات فاقد سپرده تعیین شده و مبهم و یا خارج از موعد مقرر، کمتر از قیمت پایه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

11- شرکت در مزایده برای عموم آزاد است.
12- کلیه هزینه های نقل و انتقال و آگهی و غیره بر عهده برنده حراج می باشد.

13- شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و این برگ هیچ گونه حقی از جهت خرید برای شرکت کنندگان 
ایجاد نمی کند.  

نوبت اول

مرتضی عاطفی-  شهردار

ويژه

حفاري ۴۰۰ كيلومتر اتصال 
به فيبرنوري در استان مركزي 

هدف گذاري شد
مدير مخابرات منطقه مركزي گفت: حفاري ۴۰۰ 
كيلومتري براي اتصال به شبكه فيبرنوري تا پايان 
امسال در اين اس��تان هدف گذاري شد.  »عليرضا 
لطفي« افزود: بيش از ۶۰۰ هزار مشترك تلفن ثابت 
در استان وجود دارد كه حدود ۱۴۰ هزار نفر از اين 
مشتركان از پهناي باند اينترنت تلفن خانگي استفاده 
مي كنند. وي، يكي از مزاياي استفاده از اينترنت در 
بستر فيبر نوري را سرعت چند ۱۰ برابري نسبت به 
س��رعت موجود، عنوان كرد.  وي بيان كرد: حدود 
سه هزار مش��ترك از خدمات اينترنت فيبر نوري 
در مناطق صنعتي اراك و ساوه استفاده مي كنند و 
تا پايان سال، ۵۰ هزار ظرفيت استفاده از مشترك 
فيبر نوري در بيش از ۱۵ شهر ايجاد مي شود. مدير 
مخابرات استان مركزي گفت: اميد است اين تعداد 
تا پايان شهريور در شهر اراك به ۱۰ و تا پايان سال 
به ۲۰ هزار مشترك برسد. لطفي افزود: اكنون در 
مناطق كوي مس��كن، علوي و مدرس اراك تلاش 
براي افزودن هفت هزار اشتراك ادامه دارد. وي بيان 
كرد: در مناطق جهان پناه، عضد و شهيد شيرودي 
اراك كار حفاري و فيبر كشي در دست انجام است 

و پيش بيني مي شود تا پايان ماه آتي پايان يابد. 



تعادل | فرشته فريادرس|
وزارت بازرگاني، وزارتخانه      اي كه مرتبا ادغام وسپس منتزع 
ش��ده. آخرين باري كه تلاش براي انتزاع اين ابروزارتخانه 
صورت گرفت در دولت »حس��ن روحاني« ب��ود؛ پس از 
خروج يكجانبه امريكا از برجام، رييس دولت وقت، تلاشي 
را كه از پيش و در سال 9۶ آغاز كرده بود، در سال هاي 97 
و99 شدت بخشيد. اما مجلس هر بار به درخواست دولت 
دوازدهم براي جدايي بازرگاني از صنعت و معدن نه گفته 
بود. گويا بحث و جدل درباره تجزيه صمت بين مجلس و 
دولت تمامي ندارد و بازي تفكيك و ادغام به دولت سيزدهم 
هم كشيده شده. اينبار اما مجلس با دولت همراه تر و گويا 
موافق تفكيك. اما مخالف بزرگ اين بازي سكاندار صمت 
است. در جلسه اي هم كه اخير در مجلس براي بررسي طرح 
تشكيل وزارت بازرگاني تشكيل شده، »عباس علي آبادي« 
وزير جديد صمت موضع صريح خود درباره ابهامات لايحه 
دو فوريتي تشكيل وزارت بازرگاني را اعلام كرده است. او 
در حاشيه مراسم روز خبرنگار، مخالفت خود با جداسازي 
صمت را علني تر كرد، اما تصميم گيري نهايي در اين باره را 

به نهاد قانونگذار واگذار كرد. 

   بازي تفكيك و ادغام صمت
بازي تفكيك و ادغام وزارت بازرگاني، كه بارها تكرار شده، 
عمري نزديك به يكصد س��ال دارد. از سال ۱۳۰۸ تاكنون 
دولت هاي ايران بارها وزارت بازرگاني را جدا كرده و دوباره 
ادغام كرده اند و مرتبا اين كار تا همين امروز تكرار شده است. 
طرح ادغام وزارت صنايع و معادن و وزارت بازرگاني با عنوان 
جديد وزارت صمت، س��ال ۱۳9۰ در دولت دهم مصوب و 
اجرايي شد و تاكنون ادامه دارد. از آن زمان، با وجود موافقت 
مجلس دهم در مهرماه ۱۳9۸ براي تفكيك دوباره و تشكيل 
وزارت بازرگاني، اين موضوع به نتيجه نرس��يد. اما از نيمه 
اول سال ۱4۰۰ بحث بر س��ر احياي وزارت بازرگاني، بين 
دولت و مجلس يك بار ديگر بالا گرفت. البته با مطرح شدن 
استيضاح »محمد رضا فاطمي امين« وزير پيشين صمت 
تشكيل دوباره وزارت بازرگاني جدي تر شد. دولت ابراهيم 
رييسي، اما نخست مي خواست با تغيير نام و ماهيت حقوقي 
وزارت بازرگاني، اقدام به تشكيل سازمان بازرگاني كند، كه 
با مخالفت قاطع مجلس، كارشناسان و اقتصاددانان پا پس 
كشيد، اما در ادامه، دولت همچنان از تلاش دست نكشيد 
و چندي پيش به دعوت رييس مجلس، لايحه دو فوريتي 
تفكيك وزارت صمت و تش��كيل وزارت بازرگاني داخلي 
و تنظيم بازار را تقديم مجلس ك��رد. كليات لايحه وزارت 
بازرگاني ۲۵ تيرماه در مجلس راي آورد تا ماراتن تشكيل 
وزارت بازرگان��ي ك��ه از دولت دوازدهم آغاز ش��ده بود، در 
بهارستان به نتيجه برسد. البته بعد از تصويب كليات لايحه 
تشكيل وزارت بازرگاني، مجلس وارد بررسي جزئيات اين 
لايحه شد، كه رييس مجلس براي رفع برخي ابهامات لايحه 
را به كميسيون اجتماعي ارجاع داد. هرچند نمايندگان با 
كليات آن موافقت كرده بودند، اما در بررسي جزئيات معتقد 
بودند كه در اين لايحه دوفوريت��ي، وظايف اين وزارتخانه 
نامشخص است. در همين راستا كميته اي به منظور رفع 
ابهامات لايحه در كميسيون اجتماعي مجلس تشكيل شد و 
روز يكشنبه هفته گذشته جلسه اي بين اعضاي اين كميته و 
وزير صمت برگزار شد كه البته خبر چنداني از آن منتشر نشد. 
اما گفته مي شود، علي آبادي وزير صمت و همچنين معاون 
امور تقنيني معاونت امور مجلس رياست جمهوري و معاون 

بازرگاني وزير جهاد كشاورزي، نماينده كميسيون صنايع 
مجلس، نماينده معاونت حقوقي مجلس و كارشناس��ان 
مركز پژوهش هاي مجلس نيز در اين جلسه حضور داشتند.

   دلايل علي آبادي براي مخالفت با
تجزيه صمت

پس از اعلام نظرات و گزارش كميسيون اجتماعي، وزير 
صمت دلايل مخالفت خود با تش��كيل وزارت بازرگاني را 
بيان كرد. »عباس علي آبادي« گفته است: »عافيت طلبي 
اقتضا مي كند كه من از لايحه اس��تقبال كنم اما به عنوان 
وظيفه شرعي مي گويم، چهار مولفه بايد با هم در تعادل 
باشد كه عبارت است از توليد، واردات، مصرف و صادرات. 
تمام علماي علم اقتصاد مي گويند كه اين چهار مولفه بايد 
با هم سياست گذاري شوند. تشكيل وزارت بازرگاني يك 
خطاي راهبردي است.«آنطور كه برخي رسانه ها گزارش 
كرده اند، وزير صمت همچنين در اين جلسه عنوان كرده: 
»آقاي رييس جمه��ور به بنده فرمودند كه برو در مجلس 
و نظرات كارشناس��ي خود را بيان كن، ولي چون رييس 
كميسيون گفتند كه مخالفت نكنيد، ديگر در جزئيات آن 
دخالت نمي كنم. من نظر شخص خودم را در مورد لايحه 
گفتم. من به عنوان وزير بايد به مجلس پاسخگو باشم و به 
شما مي گويم با تشكيل اين وزارتخانه، پاسخگويي نسبت 
به توليد براي من بسيار بسيار غيرممكن خواهد بود. به علت 
اينكه موضوع ارز را نمي توان تعيين تكليف كرد و مشخص 
نيست ارز را به چه كسي بايد تخصيص دهيم و ارز مورد نياز 
براي توليد چگونه تأمين خواهد شد.«سكاندار صمت معتقد 
است كه با تش��كيل وزارت بازرگاني سياست رشد توليد 
مغفول خواهد ماند و توليد آسيب خواهد ديد. آنقدر قدرت 
واردكنندگان زياد است كه سياست گذار تصور مي كند در 
حال حمايت از توليد است در حالي كه اين اتفاق نمي افتد 
و با گرفتن اختيار واردات و صادرات از دست متولي توليد 
اين واردات تشديد خواهد شد. علي آبادي تشكيل وزارتخانه 
بازرگاني را موجب تشديد نابساماني اقتصادي عنوان كرده 
و گفته: اين لايحه، لايحه انتزاع نيست؛ لايحه نزاع است و 
نزاعي بين چهار مولفه اي كه ذكر شد اتفاق خواهد افتاد. 
وزير صمت همچنين در حاش��يه مراسم روز خبرنگار در 
اظهاراتي نيز گفته است: ما نقطه نظرات ودلايلمان براي 
مخالفت با احياي وزارت بازرگاني را در ش��رايط كنوني به 
مجلس منتقل كرديم؛ اما اينكه در نهايت چه تصميمي 
درباره سرنوش��ت وزارت صمت گرفته شود، به راي و نظر 

نهاد قانونگذار دارد.او همچنين با تاكيد بر اينكه الان زمان 
مناسبي براي تفكيك و جداسازي نيست، اظهار كرده: در 
شرايط كنوني كه پايان دولت و مجلس است، نبايد وزارت 
بازرگاني تشكيل شود؛ چراكه ده ها مساله و مشكل مهم تر 
براي پيگيري وج��ود دارد. از طرفي، ادغام راحت تر انجام 
مي شود؛ اما بحث تفكيك كاري نيست كه به همين راحتي 
بتوان انجام داد.س��كاندار جديد صمت در ادامه با انتقاد از 
تكرار بازي تفكيك ابر وزارتخانه صمت، گفته: متاسفانه براي 
سيزدهمين بار در طول يكصد سال اخير -از زمان تشكيل 
وزارت تجارت در سال ۱۲۸۵- اين وزارتخانه بارها شاهد 
بازي ادغام و تفكيك بوده اس��ت. علي آبادي درعين حال 
تصريح كرده كه تفكيك صمت يا احياي وزارت بازرگاني يك 
بحث تخصصي است ونظر بنده شخصي است.علي آبادي 
همچنين در پاسخ به اينكه بخشي از بدنه دولت و حتي گفته 
مي شود شخص آقاي رييسي موافق تفكيك هستند و از 
آنسو، براساس گفته هاي برخي از نمايندگان پشت قضيه 
تفكيك، خواست وحمايت قاليباف رييس مجلس وجود 
دارد؛ آيا اين موضوع صحت دارد؟ گفت: در اين زمينه بنده 
نمي توانم اظهارنظري داشته باشم؛ بايد از خودشان سوال 
كرد؛ اما آنچه كه مهم است اينكه آقاي قاليباف طي روزهاي 
گذشته در اين زمينه اظهارنظر خود را مطرح كردند. وزير 
صمت همچنين گفته: به هر حال، نهادهاي بالادستي هر 
تصميمي در اين زمينه بگيرند، ماهم موظفيم تبعيت كنيم.

   اختلاف در دولت بر سر تفكيك
البته اين جلس��ه در حالي تشكيل ش��ده، كه پيش از اين 
نمايندگان مجل��س از اختلاف در دولت بر س��ر تفكيك 
صمت خبر مي دادند؛ خبري كه در نهايت منجر به امضاي 
نامه مسكوت ماندن اين لايحه از سوي ۳۰ نماينده مجلس 
شد. به گفته برخي از آنها، در زمينه تفكيك وزارت صمت 
در دولت اختلافاتي وجود دارد؛ بخش��ي از دولت مخالف و 
بخشي موافق تشكيل وزارت بازرگاني است. وحدت رويه اي 
در خصوص تشكيل وزارت بازرگاني در دولت وجود ندارد. 

در حال حاضر اين نامه در كميس��يون اجتماعي است، اما 
به دليل مخالفت دولت در دستور كار قرار نگرفته و آن طور 
كه ولي اس��ماعيلي رييس كميسيون اجتماعي مجلس 
گفته، رييس جمهور از وي خواسته به دليل ضرورت هاي 
موجود، روند بررسي لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني در 
مجلس تسريع شود.برخي شنيده ها هم حاكي از اين است 
كه عمده وزراي اقتص��ادي مخالف تفكيك وزارت صمت 

هستند، اما برخي از وزرايي كه در اين حوزه نيستند اما در 
دولت رأي دارند، موافق اين تفكيك هس��تند. با اين حال، 
دولت با مسكوت ماندن لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني 
موافق نيست. بنابراين سرنوشت اين لايحه هنوز نا مشخص 
است، اما براساس آخرين اخبار، كميسيون اجتماعي هم 
در جلس��ه        اي ايرادات و ابهامات را بررسي كرد و گزارش به 
هيات رييسه براي در دستور قرارگرفتن صحن ارجاع شده 
است. با توجه به اينكه اين لايحه از صحن علني جهت رفع 
ابهام به كميسيون ارجاع شده ، طبيعتا بايد بعد از بارگذاري 
در دس��تور صحن قرار گيرد، لذا احتمالا اين هفته لايحه 
تشكيل وزارت بازرگاني در دستور كار مجلس قرار مي گيرد.

   نگراني منتقدان چيست؟ 
يكي از مهم ترين نگراني هاي منتقدان به جداسازي وزارت 
»صمت«، را شايد بتوان شيفت به مباحث بازرگاني، مديريت 
بازار و تجارت و كم      توجهي صمت به دو بخش توليد صنعتي 
و معدني دانس��ت. در عين حال ش��دت گرفتن نظارت بر 
بازار از طريق مداخلات بيشتر در قيمت گذاري بنگاه هاي 
صنعتي و صنفي در كنار افزايش ورود بيش از پيش دولت 
به تجارت خارجي كه مخالف رويه كلي حاكم بر اصل 44 
در وزن       دهي به نقش آفريني بخش خصوصي در عرصه هاي 
مختلف اقتصادي است، از جمله ديگر دلايل مخالفان براي 
رد ديدگاه دولت در زمينه تش��كيل وزارت بازرگاني است.
ادعاي ديگري كه همواره از سوي منتقدان وزارت بازرگاني 
مطرح مي شود؛ اينكه مادامي كه دولت تحت فشار خارجي 
يا سياست هاي داخلي از كنترل قيمت اقلام درمي ماند به 
انتزاع وزارت بازرگاني از صنعت روي مي آورد. هرچند اين 
موضوع به صراحت از زبان دولتمردان عنوان نشده، اما تلاش 
دولت روحاني و ديگري در حال حاضر و وضعيت قيمت ها 
در دولت سيزدهم، اين مساله را به ذهن متبادر مي كند كه 
وزارت بازرگاني، ابزاري است براي سركوب قيمتي، كنترل 
بازار و تنظيم آن در قامت يك نظام تعزيراتي بزرگ. علاوه 
بر اينها، به گفته آنها ايجاد نهادهاي جديد براي دولت بار 
مالي سنگيني دارد كه برخي آن را بين ۳ تا ۵ هزار ميليارد 
توم��ان و برخي بيش از اين اعداد در نظ��ر گرفته   اند. از آن 
سو گزارش هاي تحليلي و بررسي   هاي مبنايي مبتني بر 
تجربيات جهان��ي از ابهامات كارك��ردي وزارت بازرگاني 
حكاي��ت دارد. در اين ميان مدافعان تفكيك معتقدند كه 
دولت مي تواند از ظرفيت ساختاري سازمان توسعه تجارت 
براي احياي وزارت بازرگاني بهره ببرد، بدون اينكه هزينه 
تراشي كند. منتقدان همچنين با يادآوري ۱7بار تفكيك 
و ادغام اين ابروزارتخانه در طول ۱۰۰سال اخير، آن را يك 
خطاي راهبردي عنوان كرده كه نش��ان از درك نادرست 
سياس��ت گذار و حكمراني غلط در ح��وزه توليد وتجارت 
دارد. در اين ميان برخي از فعالان اقتصادي بر اين باورند كه 
نبايد عجولانه تصميم گيري شود و بايد از بخش خصوصي 
هم نظرخواهي كرد.با همه اينها، پيشتر مجلس در تابستان 
س��ال ۱۳9۶، بعد در تابستان س��ال ۱۳97 و در نهايت در 
ميانه بهار ۱۳99 به درخواست دولت دوازدهم براي جدايي 
بازرگاني از صنعت و معدن نه گفته بود. مخالفت با اصل7۵ 
قانون اساسي كه بر پرهيز از افزايش دادن هزينه هاي دولت 
تاكيد دارد يكي از دلايل قانوني نمايندگان در مخالفت با ايده 
تفكيك صمت بوده است. حال بايد منتظر ماند و ديد، آيا 
نمايندگان اينبار هم به لايحه جداسازي صمت نه مي گويند 

يا بالعكس به خواسته دولت سيزدهم تن مي دهند.
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تسريع در توسعه مس سونگون
با توجه به پتانسيل منطقه

مديرعامل شركت صنايع ملي مس ايران، بر لزوم 
شتاب توسعه در مجتمع مس س��ونگون تاكيد و 
تصريح كرد: توس��عه مس س��ونگون طي ساليان 
گذش��ته به درستي اجرا نشده اس��ت و با توجه به 
پتانسيل منطقه، بايد با تعامل و همكاري همه جانبه، 

نسبت به توسعه اين شركت اقدام كنيم.

   انضباط مالي ،اولويت اصلي 
در شركت ملي مس ايران 

به گزارش ايلنا، به نقل از روابط عمومي ملي مس، 
دكتر امير خرمي ش��اد، در بازديد از مجتمع مس 
سونگون ضمن قدرداني از تلاش ها و فعاليت هاي 
اثربخش اين مجموعه، توليد و توسعه را هدف اصلي 
و ماموريت مهم خود در شركت ملي مس اعلام كرد.

وي افزود: در كنار توليد و توسعه، موضوع انضباط 
مالي خط قرمز و از اهداف اولويت دار ما در شركت 
ملي صنايع مس ايران است. همچنين فعاليت هاي 
اخير نشان مي دهد كه توسعه اين مجتمع توليدي، 
امكان پذير است. خرمي شاد، با اشاره به تاكيد رهبر 
معظم انقلاب بر موضوع توليد، اش��تغال و اقتصاد، 
تصريح كرد: وظيفه اصلي و مهم ما خدمت به مردم 
و تحقق منويات مقام معظم رهبري اس��ت و از اين 

جهت در كنار مردم شريف منطقه خواهيم بود.

عمده لوازم آرايش چشم
در بازار قاچاق يا تقلبي است!

رييس انجمن واردكنندگان فرآورده هاي بهداشتي، 
آرايش��ي و عطريات ايران با بيان اينك��ه عمده لوازم 
آرايشي مخصوص چشم در بازار كه برند هستند، يا 
از طريق قاچاق وارد كشور شده اند يا تقلبي هستند، 
گفت: برآورد مي ش��ود دو تا ۲.۵ ميلي��ارد دلار لوازم 
آرايشي و بهداش��تي قاچاق در بازار ايران وجود دارد.

محمدرضا بحيراي��ي در گفت وگو با ايس��نا، با بيان 
اينكه بحث برندينگ در صنعت آرايشي و بهداشتي 
اهميت زيادي دارد، اظهار كرد: براي مثال افرادي كه 
از برند خاصي استفاده مي كنند، حتي اگر با مهندسي 
معكوس آن مشابه نمونه خارجي، داخلي سازي شود، 
مصرف كننده همچنان دنبال همان برند است. وي 
با بيان اينك��ه در حال حاضر تنوع صنعت آرايش��ي 
و بهداش��تي در ايران به اندازه كافي نيست، تصريح 
كرد: توليد فعلي صنعت آرايشي و بهداشتي بر اساس 
مهندس��ي معكوس روي برندهاي گذش��ته انجام 
مي ش��ود و رقابت خاصي هم با برنده��اي به نام دنيا 
ندارند كه اين موضوع ممكن است در آينده منجر به 
افت كيفيت توليد داخل شود. به گفته رييس انجمن 
واردكنندگان فرآورده هاي بهداش��تي، آرايش��ي و 
عطري��ات ايران در حوزه توليد ل��وازم آرايش، برخي 
محصولات، از جمله مداد چشم فقط در چند كشور 
خاص توليد مي ش��ود و به تعداد انگشت هاي دست 
كارخانه مداد چش��م در دنيا باش��د. بنابراين س��اير 
كشورها هم نياز خود را به كشورهاي ديگر سفارش 
مي دهند. به طور كلي توليد محصولات آرايشي مرتبط 
با چشم در ايران ناچيز و شايد پنج درصد بازار باشد. اما 
توليد انواع كرم راحت تر و تكنولوژي آن ساده تر است. 
وي افزود: عمده لوازم آرايشي مخصوص چشم در بازار 
كه برند هستند، يا از طريق قاچاق وارد كشور شده اند 
يا تقلبي هس��تند. بحيرايي همچنين با بيان اينكه 
برآورد مي شود دو تا ۲.۵ ميليارد دلار لوازم آرايشي و 
بهداشتي قاچاق در بازار ايران وجود دارد، تصريح كرد: 
در حال حاضر اكثر كالاها در اين حوزه اجازه ورود به 
كشور ندارند. وي افزود: برخي فروشندگان مي گويند 
جنسشان درجه دو است كه اين موضوع درست نيست 

و اين كالاها معمولا تقلبي هستند.

ثبت اطلاعات خريد و فروش 
طلا در سامانه تجاري الزامي شد

وزارت صمت اعلام كرد: ثبت اطلاعات خريد و فروش 
طلا در سامانه جامع تجارت الزامي است. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم، امير خوشبخت سرپرست معاونت 
نظارت و بازرسي اداره كل صمت استان تهران اظهار 
داشت: براساس مصوبات ستاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز، با عنوان ضوابط اختصاصي گروه كالايي فلزات 
گران بها و گوهرس��نگ، موضوع تبص��ره 4 ماده ۱۸ 
قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز ضوابط خريد و فروش، 
حمل و نگهداري اين كالا در كشور اجرايي شد. وي 
افزود: نظر به اهميت بازار طلا هم از جهت صنعت طلا 
و ظرفيت اشتغال زايي و افزايش صادرات آن در كشور 
و هم به دليل وجود برخي تخلف��ات مانند و قاچاق 
ضواب��ط اختصاصي گروه كالايي فل��زات گران بها و 
گوهرسنگ تدوين كه بر اساس ضوابط هر گونه خريد 
و فروش اين كالا مي بايست در سامانه جامع تجارت 
ثبت شود. سرپرست نظارت و بازرسي اداره كل صمت 
استان تهران تصريح كرد: اين موضوع براي مشتريان 
غيرتجاري مسووليتي نداش��ته و تنها وظيفه مردم 
مطالبه و دريافت فاكتور قابل استعلام از سامانه جامع 
تجارت است. بر اساس اعلام وزارت صمت، وي افزود: 
كلاس هاي آموزشي در اين خصوص جهت اعضاي 
اتحاديه و صنف برگزار ش��ده اس��ت و بازرسي هاي 
دوره اي با حضور نهادهاي نظارتي و بازرسين اتحاديه 
طلا و جواهر تهران در حال انجام مي باشد. خوشبخت 
تاكيد كرد: همراهي و همكاري خريداران و مردم در 
اجراي اين موضوع مطالبه و دريافت فاكتور معتبر از 
فروشندگان حائز اهميت مي باشد كه تحقق اين امر 
مستلزم همكاري مردم مي باشد. سرپرست نظارت و 
بازرسي اداره كل صمت استان تهران همچنين يادآور 
شد: در اجرايي قانون هيچ مصلحتي پذيرفته نيست و 
بر همين اساس گشت هاي مشترك بازرسي و نظارت 
در سطح شهر و مراكز خريد و فروش طلا و شمش و 

سكه در حال انجام مي باشد.

تنها نگراني براي واردات خودرو 
تامين ارز است

علي آبادي در پاس��خ به ايلنا درب��اره برنامه وزارت 
صمت براي توليد خودرو ب��ا راندمان بالا و كاهش 
مصرف سوخت گفت: بزرگ ترين برنامه ما در بخش 
خودرو همين موضوع كاهش مصرف سوخت است 
كه اوج آن خودروهاي برقي است كه اساسا سوخت 
مصرف نمي كنند و انرژي مورد نيازشان را مي توانيم 
از نيروگاه خورشيدي و بادي يا نيروگاه هاي حرارتي 

با راندمان بالا و سيكل تركيبي تامين كنيم.
به گزارش خبرنگار اقتصادي ايلنا، عباس علي آبادي 
در حاشيه بازديد و افتتاح پروژه هاي صنعتي استان 
سمنان و همچنين عمليات اجراي فاز دوم نيروگاه 
سيكل تركيبي سمنان؛ در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: رش��د صنعتي كش��ور به نحوي است كه 
نيازمند اين هس��تيم صنايع به تامين برق كمك 

كنند.
وي با بيان اينكه طي ۲ سال گذشته صنايع تشويق 
شدند كه در حوزه صنعت برق سرمايه گذاري كنند، 
گفت: با قاطعيت عرض مي كنم در ۲ سال گذشته 
باتوجه به مس��ووليت امروز و قبل با كمك صنايع 

توسعه خوبي را در بخش برق داشته ايم.
وزير صمت با بيان اينكه امروز 4واحد نيروگاه گازي 
كلنگ زني شده و تبديل به سيكل تركيبي خواهد 
شد، گفت: مهم ترين اتفاق اينكه نيروگاه هايي كه 
امروز كلنگ زني ش��دند؛ بدون مصرف س��وخت 

مي توانند نياز صنايع را تامين كنند.
وي ب��ا بيان اينكه منابع مالي اح��داث اين واحدها 
توسط صنايع و اجراي آن را هم گروه مپنا به عهده 
خواهد داشت، خاطرنشان كرد: صنايع مي توانند 
اطمينان داشته باشند در يك  برنامه جامع تامين 
برق شوند. وي تصريح كرد: به زودي نيروگاه فولاد 
مباركه به ظرفيت ۳۰۰ مگاوات و بلافاصله نيروگاه 
المهدي را آماده بهره برداري كرديم، مهم ترين اتفاق 
اينكه تمامي تجهيزات ايراني  و توسط صنايع خود 

ايران ساخته شده است.
علي آبادي با اشاره به ناترازي برق در كشور گفت: 
اين ناترازي براي كش��ور هزينه دارد، كه البته اين 
وضعيت مربوط به پيك تابستان است، ضمن اينكه 
رش��د صنعتي هم اتفاق افتاده و تقاضاي بيشتري 
وجود دارد.بنابراين براي تامين اين تقاضا بايد اقدام 
كرد. وي ادامه داد: امسال چند واحد جديد صنعتي 
اضافه كرديم، علاوه ب��ر آن واحدهاي صنعتي در 
ش��هرك ها نيز اجرايي ش��ده اند بنابراين ۲ واحد 
۱۸۵ مگاواتي جديد اضافه كرديم، يك واحد ۳۰۰ 
مگاوات��ي جديد در فولاد مباركه اضافه مي ش��ود، 
همچنين ۲ واحد ۱۸۵ مگاواتي المهدي را در دستور 
كار داري��م و در مجموع اين برنامه ريزي تا ۱۰ هزار 
مگاوات ادامه دارد كه نهايتا به تامين برق پايدار در 
صنايع خواهيم رسيد.  وزير صمت با اشاره به ميزان 
سرمايه گذاري در اين بخش گفت: براي هر ۱۰۰۰ 
مگاوات حدود ۵۰۰ ميليون يورو س��رمايه گذاري 
مي شود و مجموعا براي ۱۰ هزار مگاوات ۵ ميليارد 
يورو سرمايه گذاري خواهد ش��د كه تماما توسط 
صنعت تامين خواهد شد.وي درباره واردات خودرو  
گفت: صادرات و واردات خودرو دو  اهرم براي توازن 
توليد هستند كه اين سياس��ت در اين دوره براي 
تنظيم بازار اتفاق خواهد افتاد. تنها نگراني ما تامين 
ارز م��ورد نياز براي واردات اس��ت، در بخش توليد 
بيشتر ارز مورد نياز ريالي اس��ت ولي اميدواريم با 
توسعه مبتني بر صادرات بتوانيم موضوع ارز را حل 

و نياز كشور را تامين كنيم.
علي آبادي در پاس��خ به ايلنا درب��اره برنامه وزارت 
صمت براي توليد خودرو ب��ا راندمان بالا و كاهش 
مصرف بنزين گفت: بزرگ ترين برنامه ما در بخش 
خودرو همين موضوع كاهش مصرف سوخت است 
كه اوج آن خودروهاي برقي است كه اساسا سوخت 
مصرف نمي كنند و انرژي مورد نيازشان را مي توانيم 
از نيروگاه خورشيدي، بادي يا نيروگاه هاي حرارتي 
با راندمان بالا و سيكل تركيبي تامين كنيم.وي ادامه 
داد: در خصوص بهبود راندمان خودروهاي بنزيني 
برنامه اساسي داريم، اتفاقي كه در خودروهاي جديد 
افتاده نيز همين را نشان مي دهد يعني ما به سمت 
اين مي رويم كه مطابق استانداردهاي روز دنيا توليد 
داشته باشيم. وزير صمت بيان داشت: اتومبيل هاي 
سايز اقتصادي مي توانند مصرف بنزين را تا 4 ليتر 
كاهش دهند، اما مصرف اتومبيل هاي بزرگ تر فرق 
مي كند.در هر حال مهم اين است كه متناسب با نياز و 
تقاضا استانداردها را رعايت كنيم. وي درباره مصرف 
آب صنايع نيز گفت: در اس��تان هايي مثل سمنان 
بايد بهره وري را بالا ببريم يكي از كارهايي كه صنايع 
آماده هس��تند انجام دهند؛ مش��اركت در افزايش 
بهره وري در مصرف آب كش��اورزي است و اين آب 
صرفه جويي شده را به صنايع اختصاص دهيم، ضمن 
اينكه باتوجه به اينكه اس��تان صنعتي است سهم 

بيشتري از آب را به صنايع اختصاص دهيم.

دولت موافق تفكيك؛ وزير صمت مخالف بزرگ/ اين هفته لايحه تشكيل وزارت بازرگاني به صحن مي آيد؟ 

جدال بر سر تجزيه صمت

حضور خارجي ها در ايران مشروط شد

مانع جديد در مسير واردات خودرو
سازمان توسعه و تجارت يك ش��رط جديد براي واردات 
خودرو اعلام كرده كه طبق آن، لازم��ه واردات خودرو به 
كشور، انتقال فناوري به داخل و ارايه مستندات براي اين 
سازمان است. اما اين شرط چه تأثيري روي روند واردات 
خواهد داش��ت؟ يكي از اصلي ترين شروط جهت واردات 
خودرو، ش��رط حداكثر مبلغ ۲۰ هزار يورو بود كه حلقه 

انتخاب را براي واردكننده، تنگ تر كرد.
در قدم بعدي، اعلام شد كه هر واردكننده جهت واردات دو 
دستگاه خودروي كاركرده بايد يك مجوز اسقاط صادر كند. 
اين شرط باعث مي شود كه قيمت خودروهاي اسقاطي، 

بس��يار بالا رفته و از س��وي ديگر روند واردات، بسيار كند 
پيش رود. اما حالا، شرط ديگري از سوي سازمان توسعه 
تجارت براي واردكنندگان ابلاغ شده كه طبق آن، شرط 
جديد واردات خودرو، انتقال فناوري به داخل كشور و ارايه 
مستندات براي اين سازمان است. در وهله اول بايد توجه 
داشت كه در شرايط فعلي كه صنعت خودروسازي كشور 
تحريم است، تقريبا هيچ خودروساز خارجي تمايل چنداني 
براي همكاري با شركت هاي ايراني ندارد. از اين رو اگر آنها 
هم حاضر به همكاري با ايران باشند وزارت صمت بايد اين 
موضوع را تسهيل كند و پيش از صرف نظر خارجي ها آن را 

سرعت بخشد. با اين حال در شرايط تحريم وزارت صمت 
براي خارجي ها ش��رط هم مي گذارد! به گزارش تجارت 
نيوز، از س��وي ديگر، گرچه كوش��ا خودرو از ابتداي سال 
گذشته خود را نماينده رسمي كيا در ايران معرفي مي كند، 
شركت كيا سال گذشته طي بيانيه اي صراحتاً اعلام كرد 
كه كوشا خودرو، هيچ مجوز رس��مي از سوي كيا جهت 
نمايندگي داخل كش��ور را ندارد و اصلًا هيچ خودرويي به 
صورت مستقيم از سوي كيا خريداري نكرده است. بنابراين، 
در وضعيتي كه خودروس��از خارجي از ترس تحريم هاي 
امريكا، نمي تواند اعلام همكاري كند، چرا بايد فناوري هاي 

گران قيمتي را كه مدت ها براي دستيابي به آن تلاش كرده 
در اختيار شركت واردكننده ايراني بگذارد؟ گذشته از اين، 
شركت هاي كوچك واردكننده خودرو، زيرساخت و توانايي 
كافي جهت انتقال فناوري و استفاده از آن در داخل كشور 
را ندارند. در چنين وضعيتي، احتمالًا تنها دو خودروساز 
بزرگ كشور، يعني س��ايپا و ايران خودرو قادر به واردات 
خودرو خواهند بود. چراكه زيرساخت لازم، سرمايه و توانايي 
اس��تفاده از اين فناوري جهت توليد محصولات را دارند. 
خودروسازاني كه به احتمال قوي بر سر واردات برندهاي 

غيرچيني لجاجت بيشتري به خرج خواهند داد. 

آگهی ماده 3 قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده تش�کیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذيل تأيید نموده اند.
1- رای ش�ماره 140260330001002690 مربوط به پرونده کلاس�ه 1401114430001001495 
مربوط به تقاضای آقای محمد رحیمی قمی فرزند عباس در ششدانگ يک باب ساختمان به 
مساحت 110/82 مترمربع پلاک شماره 10798 اصلی واقع در قم بخش يک حوزه ثبت ملک 
اداره يک قم مبايعه نامه عادی مع الواسطه از سید ابوالقاسم هدائی سند رسمی شماره 68156 

مورخ 1349/11/06 دفترخانه 8 قم )م الف 17821(
کلاس�ه  پرون�ده  ب�ه  مرب�وط   140260330001004367 ش�ماره  رای   -2
1401114430001002045مرب�وط به تقاضای خانم فاطمه جديری نصیريان فرزند اصغر 
در ششدانگ يک باب ساختمان به مساحت 54/84 مترمربع پلاک شماره 11241 اصلی 
واقع در قم بخش يک ح�وزه ثبت ملک اداره يک قم مبايعه نامه عادی مع الواس�طه از 
سیدالیاس عقیلی ياجدا سند رسمی ش�ماره 160937 مورخ 1388/05/31 دفترخانه 

3 قم )م الف 17839(
کلاس�ه  پرون�ده  ب�ه  مرب�وط   140260330001001658 ش�ماره  رای   -3
1401114430001001938مربوط به تقاضای آقای محسن اويسی فردوئی  فرزند علی رضا 
در ششدانگ يک باب ساختمان به مساحت 150/64 مترمربع پلاک شماره 11454 اصلی 
واقع در قم بخش يک حوزه ثبت ملک اداره يک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

865 صفحه 285 خريداری به موجب سند رسمی شماره 36287 مورخ 1394/08/16 
دفترخانه 52 قم )م الف 17841(

کلاس�ه  پرون�ده  ب�ه  مرب�وط   140260330001004844 ش�ماره  رای   -4
1402114430001000205مرب�وط به تقاض�ای آقای هادی محمود خانی فرزند اس�معیل در 
ششدانگ يک باب ساختمان به مس�احت 96/68 مترمربع پلاک شماره 9439/18 اصلی 
واقع در قم بخش يک حوزه ثبت ملک اداره يک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 261 
صفحه 213 خريداری به موجب سند رسمی شماره 158138 مورخ 1386/01/29 دفترخانه 

20 قم )م الف 17843(
مورد تأيید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گرديده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذينفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاريخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه يک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف يکماه پس از تس�لیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقديم و گواهی آن را به اين اداره تحويل نمايند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ايمان وتعادل(

نوبت اول: 1402/05/21     نوبت دوم: 1402/06/05
رضا حسین خانی- ريیس ثبت اسناد منطقه يک قم

عضو هيأت رييسه اتاق بازرگاني ايران و عراق: 

صادرات ايران به عراق به 12 ميليارد دلار مي رسد
عضو هيأت رييسه اتاق بازرگاني ايران و عراق با اشاره به 
افزايش صادرات ايران به عراق گفت: با توجه به شرايط 
پيش بيني مي ش��ود صادرات ايران به عراق امس��ال 

ركورد ۱۲ ميليارد دلار را ثبت كند.
 س��يد حميد حس��يني در گفت وگو با فارس درباره 
آخرين وضعيت تجارت اي��ران و عراق، گفت: اگرچه 
ارزش صادرات در 4 ماهه امس��ال در مقايسه با سال 
قبل 7.97 درصد كاهش يافته است ولي صادرات ما 
به عراق افزايش يافته اس��ت. عضو هيأت رييسه اتاق 
مشترك ايران و عراق با اشاره به افزايش ۵۲9 ميليون 
دلاري صادرات ايران به عراق، افزود: صادرات به عراق 
در سال گذشته ۲ ميليارد و ۳9۸ ميليون دلار بود كه 
امس��ال به رقم ۲ ميليارد و 9۲7 ميليون دلار رسيده 
اس��ت.وي بيان داش��ت: با توجه به اينكه دولت عراق 
بودجه خود را تصويب و ابلاغ كرده است و پروژه هاي 
زيادي در عراق آغاز شده است افزايش صادرات به عراق 
پيش بيني مي شد.حسيني بيان داشت: همچنين با 
توجه به وضعيت موجود و افزايش صادرات ما به كشور 
عراق پيش بيني مي شود امسال ركورد صادرات ۱۲ 
ميليارد دلاري به عراق را داش��ته باشيم.  اين گزارش 

مي افزايد: بر اساس جديدترين آمار گمرك ايران، حجم 
تجارت غيرنفتي در 4 ماه اول سال جاري ۳۵.۵ ميليارد 
دلار شد.صادرات قطعي كالاهاي غير نفتي كشور به 
اس��تثناي نفت خام، نفت كوره، نفت سفيد و تجارت 
چمداني ب��ا 7.97 درصد كاهش به رقم ۱۵ ميليارد و 
9۰۶ ميليون دلار رسيد. ميزان وزني كالاهاي صادر 
شده در اين مدت 4۵ ميليون و 7۵۸ هزار تن بوده كه 

۲۸.۵۶ درصد افزايش داشته است. 
در 4 ماهه ابتداي امسال، چين، عراق، تركيه، امارات 
متحده عربي و هند ۵ كش��ور عمده مقصد كالاهاي 
صادراتي ايران بودند كه 7۵ درصد از ارزش و 7۶ درصد 
از وزن مجموع صادرات كش��ور به اين ۵ كشور عمده 
صادر شده است. در اين مدت 4 ميليارد و ۶44 ميليون 
دلار به چين، ۲ ميليارد و 9۲7 ميليون دلار به عراق، ۲ 
ميليارد دلار به تركيه، يك ميليارد و 77۸ ميليون دلار 
به امارات متحده عربي و ۶۲4 ميليون دلار به هند صادر 
شده است. طي 4 ماه گذشته امارات متحده عربي با ۵ 
ميليارد و ۸۱۸ ميليون دلار، چين با ۵ ميليارد و ۵۵۸ 
ميليون دلار، تركيه با ۲ ميلي��ارد و 9۰ ميليون دلار، 
هند با 7۱۸ ميليون دلار و آلمان با 7۰4 ميليون دلار 

۵ كشور عمده مبدا واردات كشورمان بوده اند. در چهار 
ماه نخست سال جاري 4 ميليون و 7۸۳ هزار تن كالا 

از مسير ايران ترانزيت شده كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۱.74 درصد كاهش داشته است.
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خبرروز

كمبود ۱۸۰۰ نيروي اورژانس در تهران
رييس اورژانس تهران با اشاره به كمبود نيرو در اورژانس تهران درباره اتصال بيمارستان ها به خطوط مترو توضيحاتي ارايه كرد. محمد 
اسماعيل توكلي گفت: در استخدام هايي كه قرار است در وزارت بهداشت اتفاق بيفتد، ۳۵۰۰ سهميه به اورژانس كشور تعلق پيدا كرده 
است كه از اين تعداد ۳۰۰ نيرو به اورژانس تهران اضافه خواهد شد. او ادامه داد: اضافه شدن اين تعداد نيرو اگرچه كه اتفاق خوبي است 
اما پاسخگوي نياز ما نيست. در حال حاضر ۱۸۰۰ نيرو براي كلانشهر تهران كمبود داريم. همكاران ما در برخي از پايگاه ها در طول ۲۴ 
ساعت بيش از ۲۰ ماموريت مي روند. متوسط زمان هر ماموريت نيز ۸۰ دقيقه است. همچنين در ابتداي سال ۱۴۰۲ ما ۱۵۰ دستگاه 
موتورلانس فعال در كلانشهر تهران داشتيم و در حال حاضر بالغ بر ۱۸۰ موتورلانس فعال در كلانشهر تهران و ۲۱۰ نقطه در استان داريم.

رويداد

تاكيد دوباره وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي به همراه 
معاون خود يعني رييس س��ابق سازمان آموزش فني و 
حرفه اي بر ضرورت مطرح شدن و اجراي طرح استاد-

شاگردي، بحث هاي جديدي را در حوزه روابط كار مطرح 
ساخته است. از ديدگاه مقامات وزارت كار، اين طرح - كه 
از پيش نويس برنامه هفتم توسعه حذف شده بود - نبايد 
از برنامه هفتم توسعه حذف مي شد؛ طرحي كه براساس 
آن، كارآموز ملزم بود سه س��ال براي هر كارفرمايي كه 
داوطلب شركت در طرح است، نقش شاگردي و كارآموز را 
ايفا كند. البته در رابطه با اصرار مقامات وزارت كار بر »بهره 
كشانه« و »استثمار گونه« نبودن اين طرح، كارشناسان 

اما نظر متفاوتي دارند. 

   مهارت آموزي مي تواند در مراكز
فني و حرفه اي باشد

عليرضا حيدري، نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه 
كارگري و كارشناس اقتصادي در اين باره به ايلنا گفت: 
فرضيه دولت و وزير كار اين است كه ما مي توانيم چيزي 
به نام استاد-شاگردي بدون بهره كشي و سوءاستفاده از 
نيروي كار را در ايران داشته باشيم. بحث مهارت آموزي و 
آموزش مهارتي مسير خاص خودش را دارد. انواع مراكز 
آموزش فني انواع كارها و مش��اغل هم به شكل ارزان و 
تقريبا رايگان در دولت و مجموعه سازمان فني و حرفه اي 
وجود دارد و ه��م از طريق مراكز آم��وزش آزاد فني در 
بخش خصوصي اين آموزش ها ارايه مي ش��ود.  او افزود: 
حتي مراكز خصوصي آم��وزش كه بخش عمده مراكز 
آموزشي فني كشور را تشكيل مي دهند، باز هم توسط 
دولت مجوز دريافت مي كنند و حتي آزمون هاي آنها را 
نيز دولت و سازمان فني و حرفه اي خود برگزار مي كند. 
اين انحصار در اعطاي مجوز و آزمون به آن معناست كه 
دولت حتي در بحث آموزش و اعطاي مدرك و همچنين 
مجوز آموزش نيز به هيچ نهادي به جز خود اعتماد ندارد 
و نبود اين اعتماد به حق و درست است. حال چطور دولت 
حاضر مي شود آموزش و نگهداري از نيروي كار جوان و 
نوجوان را با آن همه مس��ووليت به كارفرمايان كوچك 

و متوسط و خرد بس��پارد؟  حيدري تاكيد كرد: مهارت 
آموزي كه توام با آموزش است، چنان اهميت دارد كه يك 
نهاد حكومتي مثل سازمان فني و حرفه اي آزمون آن را 
نيز به بخش خصوصي و آموزشگاه آزاد واگذار نمي كند و 
استاندارد خود را دارد، لذا سطح مورد انتظار مهارت توسط 
دولت بايد مدنظر باشد و اين سختگيري دولت حاكي از 
همين مساله است. وزارتخانه اي كه خود در استانداردهاي 
آموزشي چنين وسواسي دارد، چطور مي تواند ادعا كند 
كه ما در بحث استاد-شاگردي نگاه مهارت آموزي داريم 
و مي خواهي��م هر نوجوان و جوان ايران��ي از اين طريق 
بدون اس��تانداردهاي سني و حقوقي به بازار كار بيايد و 
مهارت بيام��وزد؟ آيا در واحدهاي كوچك و خرد به اين 
افراد آموزش مورد تاييد وزارت كار و سازمان آموزش فني 

و حرفه اي داده مي شود؟ 

   دولت نمي تواند تضمين كند
نايب رييس اتحاديه پيشكس��وتان تصريح كرد: دولت 
به وض��وح نمي تواند حوادث كار، بيماري هاي ش��غلي، 
تضييع همان حقوق نصف حداقل براي كارآموز و شاگرد 
 و... را تضمين كند. آموزش در يك كارگاه كوچك ۵ نفره 
به دور از چشم دولت چگونه صورت مي پذيرد كه مقامات 
وزارت كار ت��ا اين حد از آن اطمين��ان دارند؟ پس ماجرا 
آموزش مهارت نيست بلكه بهره كشي و استثمار بيشتر 
نيروي كار است. او با اشاره به عوارض ناشي از طرح استاد-
شاگردي گفت: وقتي شما با عنواني جز كارگر وارد محيط 
كار مي شويد، كارفرما در قبال نيروي كار رايگان وضعيتي 
دارد كه به دنبال نيروي كاملا فاقد مهارت است؛ زيرا نيروي 
كار داراي مهارت حداقلي در قبال پول كار مي كند. به اين 
ترتيب، نيروي كاري اي جذب خواهد شد كه مطلقا مهارت 
ندارد. در چنين شرايط نابرابري نه بيمه نيروي كار در برابر 
حوادث انجام مي شود و نه از حوادث شغلي جلوگيري به 
عمل آمده و ايمني رعايت مي شود و نه سرنوشت كارگر 
نوجوان براي كارفرما اهميت دارد.  حيدري در پاسخ به اين 
ادعاي مقامات وزارت كار كه »استاد-شاگردي آموزش 
در محيط كار است و بسيار مفيدتر است« گفت: اگر اين 

منطق درست بود كش��ورهاي توسعه يافته كه پيشتاز 
بحث آموزش فني و حرفه اي هستند، چنين تجربياتي را 
داشتند. در بسياري از كشورهاي توسعه يافته كارفرما تا 
گواهي و مدرك معتبر دريافت آموزش فني در آن حوزه 
را نداشته باشد، اصلا استخدامي انجام نمي دهد و جرات 
ندارد نيروي كاري به جز اف��راد داراي چنين مدركي را 
جذب كند. اين مدرك ها ش��امل تاييد آشنايي كارگر با 

مخاطرات شغلي آن كار نيز هست. 

   ركود تورمي در اقتصاد كشور
او ادامه داد: چنين سياست هايي مثل استاد-شاگردي 
به خودي خود اشتغال ايجاد نمي كند و مشكل بيكاري و 
مشكل  عدم رجوع كارگر به محيط كار در كشور مربوط 
به مهارت و نهاد كارگر نيست بلكه به طور عمده به خاطر 
وجود ركود تورمي در اقتصاد كشور است. اين اقتصاد كه 
ويژگي ركود تورمي دارد، در ذات خود نمي تواند اشتغال 
ايجاد كند. اين نوع اقتصاد مي تواند بيكار جديد توليد كند، 
اما اشتغال در ابعاد كارخانه اي و بزرگ در چنين سازوكار 
اقتصادي خاصي يك مس��اله غير عادي اس��ت. توليد 
ناخالص داخلي ما طي يك دوره ۱۰ساله رشد ۱ درصدي 
داشته است. اين درحالي است كه جمعيت مطالبه گر 
شغل هرس��اله چندصد هزار نفر افزوده شده است. لذا 
با اين س��ازوكارها نمي توان شغل ايجاد كرد.  حيدري با 
اشاره به سياست هاي اش��تغال زايي دولت تاكيد كرد: 
دولت مي تواند كارگر ارزان قيمت ايجاد كند. يك راهكار 
براي افزايش بهره وري و توليد همين اس��ت، اما همين 
سياس��ت كه دولت تمايل زيادي به اجراي آن داشته و 
امسال نيز با تصويب مزد به اندازه نصف سبد معيشت آن 
را انجام داد، در ادامه به ضد خودش بدل مي شود. امروزه 
بيكاري ما ناشي از فقدان نيروي ماهر و عدم به كارگيري 
افراد مجرب و نبود آموزش در دسترس جوانان نيست، 
بلكه ناشي از مزد نامكفي است كه باعث شده به اعتراف 
مقامات وزارت كار و كارفرمايان، بسياري از واحدها جذب 
نيروي كار نداشته باشند و برخي از كارخانه ها و كارگاه ها 

خالي از كارگر شود. 

كاهشنرخبيكارينهباآموزشبلكهبامزدبيشترمحققميشود
يادداشت

سوءاستفادهعاطفيوآثارآنبرفرد
بس��ياري از اف��راد ممك��ن 
اس��ت تا س��ال ها مورد آزار و 
سوءاستفاده هاي عاطفي قرار 
بگيرن��د اما هيچ وق��ت از آن 
با خبر نش��وند و حتي به آن 
آگاه نباشند اما وقتي مساله 
براي افراد روش��ن مي ش��ود 
ضرب��ه اي كه ب��ه آنه��ا وارد 
مي كند مي تواند بسيار سخت باشد. مساله اينجاست كه 
وقتي سنت ها با واقعيت عجين مي شوند ما نمي توانيم 
اين دو را از هم تفكيك كنيم. يكي از مس��ائلي كه باعث 
سوءاس��تفاده هاي عاطفي از افراد مي ش��ود پيوندهاي 
خانوادگي اس��ت اين در حالي اتف��اق مي افتد كه ما در 
آموزش هاي خود اين را فرا گرفته ايم كه نهاد خانواده از 
هر چيز و هر كسي مهم تر است. از همان ابتدا به ما آموزش 
داده اند كه فداكاري و گذش��ت در خانواده اصل بس��يار 
مهمي اس��ت. اما آيا واقعا اين باورها مي تواند در تمامي 
زمينه ها درست و منطقي باشد. شما افراد خانواده اي را در 
نظر بگيريد كه تنها يك نفر از آنها براي رفع نياز ديگران 
تلاش مي كند و سعي دارد هميش��ه خود را وقف افراد 
خانواده كند و در ناخودآگاه خود اين مس��اله را پذيرفته 
كه كوچك ترين اعتراض و يا كم كاري در قبال آنها برايش 
عقوبت دارد و بر همين منوال ادامه مي دهد و سال هاي 
بسياري از عمر خود را صرف افراد خانواده اش مي كند در 

حالي كه وقتي او نيازمند يك كمك و ياري از سوي آنها 
مي شود هيچ كدام براي اين كار پيش قدم نمي شوند و 
آنجاست كه ضربه اصلي به فرد وارد مي شود. به همين 
خاطر است كه بايد در تمامي رفتارهاي خود چه با افراد 
خانواده و چه با دوستان و يا همكاران بايد ياد بگيريم كه 
تعادل را حفظ كنيم. برخي موارد بيماراني به ما مراجعه 
مي كنند كه به ميانسالي رسيده اند وقتي شروع به صحبت 
مي كنند اولين جمله اي كه به زبان مي آورند اين است كه 
»از س��رويس دادن به ديگران خسته شده ام« اين بحث 
وقتي باز مي شود مي فهميم بيشترين افرادي كه از اين فرد 
سوءاستفاده كرده اند نزديكان و افراد خانواده اش بوده اند. 
متاس��فانه در باور عموم سوءاستفاده عاطفي تنها وقتي 
اتفاق مي افتد كه شما فرد ديگري را دوست داشته باشيد 
و در قبال خواسته هاي او سر تعظيم فرود بياوريد در حالي 
كه سوءاستفاده عاطفي مي تواند در بين اعضاي خانواده، 
خواهران و برادران، فرزندان و والدين و ... هم اتفاق بيفتد.  
مساله اينجاست كه آزار عاطفي هيچ زخم قابل مشاهده اي 
بر جاي نمي گذارد كه همين موضوع تشخيص و رسيدگي 
به آن را سخت تر مي كند. در حالي كه تاثير آن مي تواند به 
همان اندازه مضر باشد و بر عزت نفس، رفاه ذهني و كيفيت 
كلي زندگي فرد تاثير بگذارد. سوء استفاده عاطفي به الگوي 
رفتاري اش��اره دارد كه هدف آن تضعي��ف ارزش خود، 
منزلت و ثبات عاطفي فرد اس��ت. اين شامل دستكاري 
عاطفي، تحقير، ارعاب و كنترل يك فرد توسط فرد ديگر 

است كه باعث مي شود فرد احساس ناتواني، انزوا و گرفتار 
شدن كند. از سوي ديگر مي تواند مسووليت سنگيني را بر 
دوش فرد بيندازد كه باعث شود او هميشه خود را بدهكار 
افرادي كه دوستش��ان دارد اعم از خانواده و دوستان و ... 
بداند و با تمام فداكاري ها و گذش��ت ها و خدماتي كه به 
آنها مي دهد باز هم إحساس كند كه در مقابل آنها به اندازه 
كافي نتوانسته از خودش مايه بگذارد. بسياري از اوقات 
آدم ها به ش��كلي پنهان و در جهت منافع خاصي، بدون 
توجه به نظر و اختيار طرف مقابل، احساسات او را تحريك 
و دستكاري مي كنند. اين سوء استفاده ها از عجز در فهم 
تمايزهاي ذهني وشخصي، محدويت هاي اجتماعي در 
ابراز خود و فقر مهارت هاي احساس��ي و ارتباطي ناشي 
مي شوند.  از سوي ديگر سوء استفاده كنندگان عاطفي 
از تاكنيك هاي دستكاري براي به دست آوردن كنترل 
بر قربانيان خود اس��تفاده مي كنند. اين مي تواند شامل 
احساس گناه، بازي دادن هاي فكري، باج گيري عاطفي 
يا سوء اس��تفاده از آس��يب پذيري هاي ديگران باش��د. 
سوء استفاده كننده ممكن است از تاكتيك هايي مانند 
تهديد، اجبار و اتمام حجت براي حفط قدرت و س��لطه 
استفاده كند. همچنين اين افراد ممكن است از عشق، 
محبت يا حمايت عاطفي به عنوان ابزاري براي تنبيه يا 
كنترل استفاده كند. آنها با ايجاد فضايي از عدم اطمينان و 
غيرقابل پيش بيني قرباني را در خطر نگه مي دارند و از نظر 

عاطفي به تاييد آنها وابسته هستند.

امینهجلالي

بررسيسرعترسيدگيبهبعضيلوايحدرمجلس

اولويت مردم يا اهميت مسوولان

تعادل|
 سرعت رسيدگي به برخي لوايح در مجلس 
به قدري بالاست كه اين شائبه را به وجود 
مي آورد كه آيا مي توان ديگر لوايح را هم به همين سرعت 
مورد بررس��ي قرار داد و طول كشيدن آنها در سال هاي 
متوالي دلايلي نظير بي تفاوتي نمايندگان و يا بي اهميتي 
موضوع براي آنها داشته باشد. مثال هاي زيادي مي توان 
در اين زمينه بي��ان كرد. از لايحه قان��ون تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري گرفته تا لايحه ارتقاي امنيت زنان كه 
سال هاي سال است در راهروهاي مجلس مي آيد و مي رود 
و همچنان هم به نتيجه نرسيده است اما لايحه اي مانند 
حجاب ظرف چند ماه در مجلس مورد بررسي قرار گرفته 
و تا تبديل شدن به قانون و اجرايي شدن آن كمتر از يك 
سال مي گذرد. مساله اينجاست كه اگر بخواهيم از منظر 
اهميت اين لوايح را مورد بررس��ي قرار دهيم به هر شكل 
لوايحي كه با جان و مال مردم سر و كار دارند بايد بيشتر 
مورد توجه نمايندگان قرار بگيرند و فرصت رسيدگي به 
آنها نبايد ۱۰ تا ۱۵ سال طول بكشد و برعكس لوايحي كه 
مي توانند بيشتر به مسائل اجتماعي و جمعيتي ربط داشته 
باشند از درجه اهميت پايين تري برخوردار شوند. در بحث 
قانون جواني جمعيت هم همين اتفاق رخ داده است. اين 
قانون به سرعت مورد بررسي قرار گرفت و به تصويب رسيد 
اما مساله اينجاست كه هيچ كدام از زيرساخت هاي مورد 
نياز اجرايي شدن اين قانون در كشور به آن درجه از ارتقا 
نرسيده اند كه بتوان به راحتي گفت قانون جواني جمعيت 
مي تواند در جامعه ما اجرايي ش��ود. تصويب قوانين تنها 
يك مرحله از مراحلي است كه يك طرح از تبديل شدن به 
لايحه تا رسيدن به قانون آن را پشت سر مي گذارد. يكي 
از مشكلاتي كه در جامعه ما طي تمام اين سال ها وجود 
داشته عدم وجود ضمانت اجرايي لازم براي قوانيني است 
كه به تصويب مي رسند. تا زماني كه ضمانت اجرايي براي 
قوانين فراهم نباشد نمي توان گفت كه تصويب يك قانون 
چقدر مي تواند در جامعه تاثيرگذار باشد. مساله اينجاست 
كه قانونگذاران فكر مي كنند وقتي بگويند بشود همه چيز 
طبق خواسته آنها پيش خواهد رفت و قوانين به سرعت 
اجرايي مي شوند در حالي كه هيچ قانوني از دستور پيروي 

نمي كند. قوانين براي اجرايي شدن نياز به الزاماتي دارند كه 
بايد فراهم شود و تا زماني كه اين الزامات نباشند نمي توان 

انتظار داشت كه اين قوانين به درستي اجرا شوند. 

   از تعرفه گذاري خدمات پرستاري
تا همسان سازي حقوق

اين لوايح سال هاي زيادي در مجلس سرگردان بوده اند. 
قدمت آنها از قدمت حضور برخي نمايندگان در مجلس 
بس��يار بيشتر اس��ت. هر دولتي س��ر كار آمده در اولين 
وعده هاي خود اجرايي شدن اين قوانين و لوايح را گنجانده 
است اما در نهايت وقتي پاي عمل به ميان مي آيد هر كدام 
براي اينكه شانه از بار مسووليت عدم اجراي درست اين 
قوانين خالي كنند به دنبال بهانه هاي متعدد مي گردند. 
يكي مي گويد بودجه نيست ديگري نقص هاي موجود 
در لايحه را عامل ب��روز اين اتفاقات مي داند و آن ديگري 
معتقد است كه قانون اجرا مي ش��ود اما نه به شكلي كه 
مردم فكر مي كنند و همين تضاد منافع اس��ت كه باعث 
 مي ش��ود ديگران فك��ر كنند دولت ه��ا در اين زمينه ها 

كم كاري كرده اند. 

   نبود ضمانت اجرايي براي قوانين
ضربه اعتماد عمومي

پويا مرادي، كارشناس اجتماعي در اين باره به تعادل 
مي گويد: اولين تاثيري كه اجرايي نش��دن برخي از 
قوانين به جا مي گذارد خدشه به اعتماد عمومي مردم 
است. قانوني مانند همسان سازي حقوق كه مربوط 
به بخش قابل توجهي از جامعه يعني بازنشس��تگان 
اس��ت وقتي با چنين چالش ها و مش��كلاتي مواجه 
مي ش��ود در واقع باعث خواهد ش��د كه تعداد قابل 
توجهي از بازنشستگان اعتماد خود به دولتمردان را از 
دست بدهند. آنها وقتي مي بينند آنچه در واقع اتفاق 
مي افتد با آنچه در وعده هاي انتخاباتي و يا مصاحبه ها 
مطرح مي شود هيچ همخواني ندارد ديگر نمي توانند 

اعتماد كنند.
او مي افزايد: از منظر عمومي از بين رفتن اعتماد افراد به 
دولتمردان مي تواند ضربه هاي جبران ناپذيري به بخش 

اجرايي وارد كن��د. در واقع اين نبود تضمين براي اجراي 
درست قوانين مشكلي است كه جامعه ما سال ها با آن سر 
و كار داشته و يك جايي بايد مسوولان به فكر از بين بردن آن 
باشند. نمي شود كه شما بگوييد قانون تصويب شده، ابلاغ 
شده اما ما قدرت اين را نداريم كه قوانين را اجرايي كنيم. 

   اهميت سنجي بسيار مهم است
اين كارشناس اجتماعي در بخش ديگري از سخنان خود 
مي گويد: مساله اينجاس��ت كه وقتي شما قانوني مانند 
حج��اب را در كوتاه ترين زمان ممك��ن در مجلس مورد 
بررسي قرار داده و به تصويب مي رسانيد و ... اين سوال پيش 
مي آيد كه كدام مساله براي دولتمردان از اهميت بيشتري 
برخوردار است. مساله اي كه با معيشت و زندگي مردم سر 
و كار دارد يا مساله اي كه از منظر اجتماعي مي توان به آن 
پرداخت و راه هاي ديگري هم براي رفع آن در جامعه وجود 
دارد. از سوي ديگر اگر قرار است قانون حجاب با اين سرعت 
مورد بررسي و تصويب قرار بگيرد چرا نمايندگان در مورد 
ديگر قوانين اين حساسيت و سرعت را به خرج نمي دهند. 
چرا مساله اي مانند بحث همسان سازي حقوق، ترميم 
دستمزد كارگران و ... اين همه مدت زمان احتياج داشته 
باشد در حالي كه تورم براي هيچ كدام از آنها صبر نمي كند 
و همچنان به پيش مي رود. به اين ترتيب نمايندگان بايد 
در نظر داشته باشد كه اهميت سنجي در أمور مورد بحث 

بسيار مهم و حياتي است.

   حقوق زنان در همه زمينه ها مهم است
امان الله قرايي جامعه ش��ناس درباره تاخير ده سال 
تصويب لايحه ارتقاي امنيت زنان و سرعت در تصويب 
لايح��ه حجاب به تعادل مي گويد: اگر مس��ائل زنان 
براي دولتمردان اهميت دارد بايد در تمامي زمينه ها 
اهميت داشته باشد. امنيت زنان نبايد درجه اهميت 
آن از حجاب زنان كمتر باشد. چطور مي شود لايحه اي 
به اين مهمي آن هم در شرايطي كه ما در طول سال 
بارها و بارها شاهد قتل هاي ناموسي زنان در شهرهاي 
مختلف كشور، شاهد آزارهاي خانگي زنان و ... هستيم 
۱۰ س��ال در صف تصويب بماند اما لايحه مربوط به 

حجاب زنان در عرض چند ماه به قانون تبديل شود. 
او مي افزايد: مسوولان بايد توجه داشته باشند كه اهميت 
دادن به حقوق زنان بايد بر مبناي خواس��ت آنها صورت 
بگيرد نه بر مبناي خواست هاي مردانه. سرعت در تصويب 
لوايح اين مساله را به وجود مي آورد كه خواست جامعه با 

خواست مسوولان بسيار متفاوت است. 
او مي افزايد: وقتي در مورد مسائل اجتماعي صحبت 
مي كنيم بايد اين مساله را مورد توجه داشته باشيم 
كه اصلاح جامعه از طريق دستور، قانون و برخوردهاي 
قهرآميز اتف��اق نخواهد افتاد. همانطور كه س��ال ها 
در مورد اعتي��اد، دزدي و ... نتوانس��تيم از اين راه ها 
به موفقيت برس��يم. مس��ائل اجتماعي راهكارهاي 
مخصوص ب��ه خودش��ان را دارند و در اي��ن زمينه 
مهم ترين مساله مشورت گرفتن از افرادي است كه 
از دغدغه هاي اجتماعي آگاهي دارند. خيلي از مسائل 
دستوري حل و فصل نمي شوند همانطور كه گراني ها 

دستوري كنترل نشدند. 

   بيش از يك دهه انتظار براي
تصويب يك لايحه

ايده  اوليه لايحه ارتقاي امنيت زنان، نخستين بار در دولت 
دهم و سال ۱۳۹۱ مطرح شد. اين لايحه به مدت ۱۲ سال 

با عنوان »منع خشونت عليه زنان« در مجلس مورد بررسي 
قرار گرفته و ب��ا روي كار آمدن دولت هاي مختلف دچار 
بازنگري هاي بسياري شده است. شهين دخت مولاوردي، 
كه آن زمان معاون رييس دولت دوازدهم بود، نيز پيگير 
اين لايحه بود. او در همان دوره به حذف بسياري از نكات 
مثبت اين لايحه توسط قوه قضاييه اعتراض كرد. در پي 
حذف بسياري از نكات مثبت، اين لايحه مورد انتقاد فعالان 
زنان نيز قرار گرفت؛ چرا كه به گفته آنان، لايحه مذكور فاقد 
بازدارندگي لازم در مقابل خشونت عليه زنان است. در واقع 
از منظر قانوني، تأثير چنداني بر وضعيت زنان، امنيت آنان و 
همچنين خشونت خانگي و خانوادگي عليه زنان ندارد. با 
اين همه، اين قانون همچنان مورد انتقاد جدي تندروهاي 
مجلس است. در نهايت بعد از ۱۲ س��ال و در اوايل سال 
جاري، كليات لايحه  تأمين امنيت زنان در مجلس شوراي 
اسلامي تصويب شد. ايرادات واردشده به آن از سوي برخي 
مجلسي ها كم نبود، اما با تمام اين تفاسير، همين را هم 

مي شود به فال نيك گرفت و يك گام رو به جلو برشمارد.

   روند اجرايي لايحه ارتقاي امنيت زنان 
به كجا رسيد؟

معصومه ابتكار، معاون پيشين امور زنان و خانواده در 
دولت دوازدهم، پيش تر در گفت وگو با ايلنا پيرامون 

طولاني شدن روند تصويب اين لايحه گفته بود: دولت 
دوازدهم تلاش كرد تا لايح��ه تأمين امنيت زنان در 
مقابل خشونت سريع تر به مجلس برسد. هرچند در 
همان ابتدا مجلس كمي تعلل كرد، اما الآن انتظار است 
كه به اين لايحه رسيدگي شود؛ چرا كه اين بحث ها، 
بحث هاي سياسي نيست و مطالبه عموم زنان جامعه 
است و بي توجهي به بحث حقوق زنان و جايگاه زنان و 
مطالبات آنها كمكي به تحكيم خانواده نمي كند. انسيه 
خزعلي، معاون امور زنان و خانواده رييس دولت، نيز 
اخيراً در گفت وگو با ايسنا، از نزديك شدن اين لايحه 
به مراحل نهايي، تبديل شدن به قانون و قرار داشتن 

اين لايحه در نوبت صحن مجلس خبر داد.

   متن نهايي قانون ارتقا امنيت زنان
چه خواهد بود

با تم��ام اين انتظارها بايد دي��د در نهايت متني كه 
در مجلس ب��راي ارتقاي قانون امنيت زنان تصويب 
مي شود شامل چه مواردي خواهد بود و چه ميزان از 
نياز آنها با امنيت در جامعه را مد نظر قرار داده است. 
از همه مهم تر اينكه آيا اين قانون ضمانت اجرايي لازم 
را خواهد داشت يا مانند بسياري از قوانين ديگر فقط 

تصويب مي شود و ... .

گزارش

لايحهارتقایامنيتزنانبعدازبيشاز۱۲سالبهتصويبخواهدرسيد

رويخطخبر

۵۰هزارنوآموزهنوزسنجشسلامتانجامندادهاند
رييس سازمان آموزش و پرورش استثنايي كشور گفت: 
علي رغم اينكه مي توان گفت تقريبا پرونده س��نجش 
سلامت نوآموزان بسته ش��ده و به اتمام رسيده است، 
اما كار سنجش سلامت بين ۴۰ هزار الي ۵۰ هزار نفر 
در كشور باقي مانده  است و پيش بيني مي شود تا آخر 
مرداد اين تعداد نيز به پايگاه هاي س��نجش س��لامت 
نوآموزان مراجعه كنند. حميد با بيان اينكه هر نوآموز 
كلاس اولي بايد سنجش س��لامت خود را انجام دهد، 
اظهار كرد: مراكز جامع س��نجش سلامت ما در طول 
ش��هريورماه فعال هس��تند. او توضيح داد: با توجه به 
اينكه سنجش سلامت را مراكز جامع انجام مي دهند، 
اين مراكز در طول تابستان هم حداقل دو روز در هفته 
در روزهاي دوش��نبه و چهارشنبه باز هستند. مديران 

ما نيز ب��راي پيگيري امور اداري مراك��ز و مدارس، در 
آنجا حضور دارند و تقريبا تمام مراكز جامع س��نجش 
ما آمادگ��ي انجام اي��ن كار را دارند. رييس س��ازمان 
آموزش و پرورش استثنايي كشور تصريح كرد: پيش تر 
پايگاه هاي مدرسه اي ما در كنار اين مراكز ثابت و جامع 

براي سنجش س��لامت فعاليت مي كردند كه با اتمام 
بازه فعاليت آنها، اين مراك��ز ديگر تعطيل و غير فعال 
ش��ده اند. اما مراكز جامع سنجش ما در طول تابستان 
فعال هستند و بازماندگان از فرآيند سنجش سلامت 
مي توانند وارد سامانه my.medu.ir شده، پايگاه هاي 
منتخب فعال را مشاهده، نزديك ترين پايگاه را انتخاب و 
به آن مراجعه كنند. به گفته طريفي، در حال حاضر كار 
سنجش سلامت برخي دانش آموزان در بعضي مناطق 
صعب العبور يا روستايي كه بعضا خود خانواده ها براي 
ثبت نام بچه ها تعلل مي كنند، باقي مانده است و از اين 
رو از خانواده ها درخواس��ت داريم تا هرچه سريع تر به 
پايگاه هاي منتخب فعال براي انجام سنجش سلامت 

مراجعه كنند.

رصدروزانهوضعيتكرونادركشور
معاون وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: ما 
هر روز در استان هاي مختلف تعدادي نمونه گيري انجام 
مي دهيم تا موج هاي جديد كرونا را پيش بيني كنيم اما در 
سه چهار هفته گذشته سويه جديدي در ايران نداشتيم. 
حسين فرش��يدي درباره وضعيت كرونا گفت: سازمان 
بهداشت جهاني اعلام كرده كه كرونا از وضعيت اضطراري 

خارج شده اما به معناي از بين رفتن كامل كرونا نيست. نه 
تنها در كشور ما بلكه در كشورهاي ديگر هم روزانه بيماران 
كرونايي وجود دارند. او افزود: كشور كره جنوبي در هفته 
گذشته بالاي ۲۰ هزار مورد مثبت كرونا را اعلام كرد و در 
بقيه كشورهاي دنيا هم فوتي و هم ابتلا به كرونا وجود دارد. 
فرشيدي اظهار كرد: خوشبختانه در كشور ما وضعيت 

اضطراري كرونا وجود ندارد و بس��ياري از فعاليت هاي 
اجتماعي و اقتصادي در حال انجام است و حالت توقف 
اقتصادي از بين رفته است. معاون وزارت بهداشت در ادامه 
سخنان خود در راديو، گفت: ميزان مراجعات بيماران به 
بيمارستان ها در دو هفته گذشته هيچ تغييري نكرده و 

افزايش ميزان بيماران ارجاعي نداشتيم. 


